
Innkalling

Utvalg: Kommunestyret
Møtested: Kommunestyresalen
Dato: 21.09.2020
Tid: Kl. 18:00

Forfall med kortfattet begrunnelse og eventuelle habilitetsspørsmål meldes snarest til møtesekretær
på valg@karmoy.kommune.no eller på telefon 52 85 74 21 / 19 / 22.

Varamedlemmer møter kun etter nærmere avtale med sekretariatet.

I forkant av kommunestyret avholdes orienteringer fra Destinasjon Haugesund og Haugalandet og
Karmsund Havn.

Orienteringene starter kl. 17.00.

Det blir matservering fra kl. 16.30.
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<Karmøy>, 10.09.2020 
 
 
Jarle Nilsen 
Ordfører 
 
  



Side 3 av 92

Dato:
11.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/7668
JournalpostID:
20/40913

Sakshandsamar: Siv Elisabeth Røksund Lie

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
091/20 Formannskapet 24.08.2020
104/20 Kommunestyret 21.09.2020

Adgang til å avholde politiske fjernmøter

Kommunedirektørens/ rådmannens forslag til vedtak:
1. Karmøy kommunestyre vedtar at samtlige politiske organer i Karmøy kommune har anledning

til å avholde politiske møter som fjernmøter.

2. Avgjørelsen om møter skal avholdes som fjernmøte, treffes av ordfører eller utvalgets
møteleder.

3. Følgende inntas i Karmøy kommunes møtereglement; Reglement for kommunestyre,
formannskap og faste utvalg:

Kommunestyret, formannskapet og andre folkevalgte organer i Karmøy kommune, kan avholde
politiske møter som fjernmøter, jf. kommuneloven § 11-7 (1). Avgjørelsen om møtet skal avholdes
som fjernmøte treffes av ordfører eller utvalgets møteleder.

Formannskapet 24.08.2020:

Behandling:
Gaard (H) fremmet forslag om følgende tillegg til punkt 1:
1. Karmøy kommunestyre vedtar at samtlige politiske organer i Karmøy kommune har anledning til å
avholde politiske møter som fjernmøter når det oppstår ekstraordinære situasjoner.
Innstilling med endringsforslag fra Gaard (H) ble enstemmig vedtatt.

FSK- 091/20 Vedtak:
1. Karmøy kommunestyre vedtar at samtlige politiske organer i Karmøy kommune har anledning

til å avholde politiske møter som fjernmøter når det oppstår ekstraordinære situasjoner.

1. Avgjørelsen om møter skal avholdes som fjernmøte, treffes av ordfører eller utvalgets
møteleder.

1. Følgende inntas i Karmøy kommunes møtereglement; Reglement for kommunestyre,
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formannskap og faste utvalg: 
Kommunestyret, formannskapet og andre folkevalgte organer i Karmøy kommune, kan avholde 
politiske møter som fjernmøter, jf. kommuneloven § 11-7 (1). Avgjørelsen om møtet skal avholdes 
som fjernmøte treffes av ordfører eller utvalgets møteleder. 

 
 
 

Saksutredning 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet vedtok 13. mars «midlertidig forskrift om 
gjennomføring av fjernmøter i folkevalgte organer i kommuner og fylkeskommuner for å begrense 
spredning av Covid-19». Den midlertidige forskriften tilrettela for å avholde politisk møtevirksomhet 
ved bruk av fjernmøter for de kommunene som ikke selv hadde vedtatt denne muligheten i medhold 
av kommuneloven § 11-7. 
 
Den midlertidige forskriften opphørte 1. august 2020, og Kommunal- og 
moderniseringsdepartementet har i brev datert 24. juni 2020 vist til at forskriften ikke blir forlenget. 
Det vises i brevet til at «[s]iden smitteverntiltakene, som i praksis innebar forbud mot fysiske møter, 
kom brått på i mars, mente departementet at det var en mulighet for at det ikke på forhånd var 
truffet nødvendige vedtak om fjernmøter etter kommuneloven § 11-7 første ledd.». 
 
Departementet forutsetter dermed at kommunene nå har hatt tilstrekkelig mulighet til å treffe 
nødvendige vedtak om fjernmøter etter kommuneloven § 11-7 (1). Etter kommuneloven § 11-7 (1) 
kan kommunestyret «selv beslutte at folkevalgte organer i kommunen (…) skal ha adgang til å holde 
møter som fjernmøte.» 
 
Lovkommentar Note 11-7-2 viser til følgende: «Det er bare adgang til å benytte denne møteformen 
hvis kommunestyret (…) har fastsatt i reglements form at det skal være adgang til å avholde 
fjernmøter, enten i nærmere angitte organer, eller generelt i alle. Det er så opp til det enkelte organ å 
beslutte dette i det konkreke tilfellet. Også kommunestyret (…) kan avholde sine møter som 
fjernmøter om de ønsker det, men også her må det først ha blitt truffet vedtak med 
reglementsbestemmelse om dette.» 
 
Departementet viser videre i sitt brev til at «[d]epartementet mener at den vide adgangen til å holde 
fjernmøter etter kommuneloven § 11- 7 er tilstrekkelig til å dekke kommunens behov for fjernmøter. 
Vi minner derfor om at loven åpner for at kommunestyret eller fylkestinget kan vedta at alle 
folkevalgte organer kan ha fjernmøter, og kommunestyret (…) kan også selv ha fjernmøter. Det er 
ikke noe krav at en sak må haste for å kunne behandles i fjernmøter, og ordinære møter kan 
avholdes som fjernmøter». 
 
Som følge av situasjonen med Covid-19, kan kommunen få et behov for å kunne avholde møter som 
fjernmøter etter 1. august. Karmøy kommunestyre har enda ikke gjort nødvendig vedtak om 
fjernmøter etter kommuneloven § 11-7, og har dermed ikke hjemmel til å avholde fjernmøter etter 
den midlertidige forskriften opphørte 1. august. 
 
Selv om samfunnet nå har åpnet mer opp, og på enkelte områder nærmet seg normal aktivitet, må 
kommunen være beredt på muligheten for at smittesituasjonen kan endre seg. Det er viktig at 
kommunen får behandlet saker innenfor gjeldende frister og normal saksgang. Ved endret 
smittesituasjon må kommunen være forberedt på at antall mennesker tillatt på samme arrangement 
igjen kan reduseres. Politisk møtevirksomhet i kommunen vil dermed igjen kunne bli betinget av at 
møtene gjennomføres som fjernmøter. 
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Rådmannens konklusjon 
 
Rådmannen anbefaler at Karmøy kommunestyre vedtar å gi seg selv, og andre folkevalgte organer i 
kommunen, adgang til å avholde politiske møter som fjernmøter, slik at politisk møtevirksomhet kan 
opprettholdes når fysiske møter ikke kan eller bør gjennomføres. 
 
 

Aktuelle lover, forskrifter, avtaler m.m. 
 
Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) § 11-7. 
 
§ 11-7.Fjernmøter 

Kommunestyret og fylkestinget kan selv beslutte at folkevalgte organer i kommunen eller 
fylkeskommunen skal ha adgang til å holde møter som fjernmøte. 

Fjernmøte innebærer at deltakerne ikke sitter i samme lokale, men at de via tekniske hjelpemidler 
likevel kan se, høre og kommunisere med hverandre. Kravene som ellers gjelder for møter, gjelder 
også for fjernmøter. 

Et møte som skal lukkes etter § 11-5 andre ledd, kan ikke holdes som fjernmøte. 

Departementet kan gi forskrift om krav til gjennomføring av fjernmøter, unntak fra kravet i andre 
ledd om at møtedeltakerne skal se hverandre og unntak fra tredje ledd. 
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Dato:
24.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/24379
JournalpostID:
20/42418

Sakshandsamar: John Arve Hveding

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
022/20 Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 01.09.2020
021/20 Eldrerådet 01.09.2020
029/20 Hovedutvalg oppvekst og kultur 02.09.2020
095/20 Formannskapet 07.09.2020
105/20 Kommunestyret 21.09.2020

Ny bibliotekplan 2021 - 2025

Rådmannens forslag til vedtak:
1. Karmøy kommunestyret vedtar ny bibliotekplan 2021 – 2025
2. Tiltak som får budsjettmessige konsekvenser vil bli fremmet i budsjettbehandlinger

Eldrerådet 01.09.2020:

Behandling:
Eldrerådet støtter enstemming innstillingen.

ELD- 021/20 Vedtak:

1. Karmøy kommunestyret vedtar ny bibliotekplan 2021 – 2025
2. Tiltak som får budsjettmessige konsekvenser vil bli fremmet i budsjettbehandlinger

Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 01.09.2020:

Behandling:
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne støtter enstemmig innstillingen.

RFM- 022/ 20 Vedtak:

Rådmannens forslag til vedtak:
1. Karmøy kommunestyret vedtar ny bibliotekplan 2021 – 2025
2. Tiltak som får budsjettmessige konsekvenser vil bli fremmet i budsjettbehandlinger
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Hovedutvalg oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Innstillingen enstemmig vedtatt. 
 
HOK- 029/20 Vedtak: 

 
1. Karmøy kommunestyret vedtar ny bibliotekplan 2021 – 2025 
2. Tiltak som får budsjettmessige konsekvenser vil bli fremmet i budsjettbehandlinger 

 
 
Formannskapet 07.09.2020: 
 
Behandling: 
Innstillingen ble enstemmig vedtatt. 
 
FSK- 095/20 Vedtak: 

 
1. Karmøy kommunestyret vedtar ny bibliotekplan 2021 – 2025 
2. Tiltak som får budsjettmessige konsekvenser vil bli fremmet i budsjettbehandlinger 

 
 

Saksutredning 
Biblioteksektoren er stadig i utvikling, og for å kunne oppfylle målsetningene i folkebibliotekloven, 
må Karmøy folkebibliotek utvikle og ha framtidsrettede tjenester. Det er behov for å revidere 
gjeldende bibliotekplan, og bibliotektjenesten må kultiveres i samspill med eksterne og interne 
aktører for å være en inkluderende, mangfoldig og utbytterik tjeneste. Revidering av gjeldende 
bibliotekplan er også lagt inn i Kommunal planstrategi 2020 – 2023. 
 
Karmøy folkebibliotek har jobbet systematisk gjennom mange år for å følge nasjonale føringer for 
bibliotekdrift. Den nye formålsparagrafen i bibliotekloven har ført til debatter og samtaler, flere 
møteplasser og oppsøkende og utadrettet formidling ved biblioteket. Alle mål i den tidligere 
bibliotekplanen for Karmøy folkebibliotek er oppfylt og gjennomført, og nå satses det på nye mål 
med bakgrunn i nye nasjonale føringer.  
  
I arbeidet med ny bibliotekplan har en tatt utgangspunkt i Karmøy kommunes Strategisk målkart, 
Kommunedelplan kultur 2016 –2025, Nasjonal bibliotekstrategi 2020 –2023 og FNs bærekraftmål.  
Det er i prosessen også avholdt møter med representanter fra næringsorganisasjonene i Kopervik, 
Åkrehamn og Skudeneshavn, representanter fra skolebibliotekene og undersøkelse blant ungdom. 
 
Det foreslås i planen følgende satsingsområder: 
•          Samarbeid mellom folkebibliotek og skolebibliotek 
•          Digitale tjenester 
•          Arrangementer 
•          Brukermedvirkning 
 
Tittelen på Nasjonale bibliotekstrategi 2020-2023 er «Rom for demokrati og dannelse», og denne vil 
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gjenspeiles i de aktivitetene og målene Karmøy folkebibliotek satser på framover. Ved hjelp av 
brukermedvirkning, forskjellige samarbeidspartnere og andre målrettede tiltak, kan økt dannelse og 
muligheter for reell demokratisk deltakelse stilles i sentrum av folkebibliotekets virksomhet. Det 
holdes jevnlig debatter i folkebiblioteket, man kan møte ordføreren i en uformell setting. Et av 
målene i strategien er å nå nye brukere med litteratur og lesing gjennom aktiv formidling. I det videre 
ønsker folkebiblioteket å finne flere potensielle brukere, og veien er som nevnt å involvere dem mer 
direkte, å styrke eierskap til bibliotekets tilbud.  
  
Karmøy folkebibliotek jobber aktivt for å nå barn og unge, men særlig ungdom er savnet som 
bibliotekbrukere. Biblioteket vil derfor gjøre en større satsning myntet på denne målgruppen. 
Overfor ungdom kan man slå sammen flere tiltak for å sikre økt evne til kritisk refleksjon, integrering 
og opplæring, økt samarbeid med grunnskoler og videregående skoler, og brukermedvirkning. 
 
 
Rådmannen i Karmøy, 24.07.2020 
 
 
Vibeke Vikse Johnsen 
Sign. 
 
 
 
Vedlegg: 
Forslag til ny bibliotekplan 2021 -2025 
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Dato:
21.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/4521
JournalpostID:
20/42193

Sakshandsamar: Johannes Thaule

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
083/20 Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020
096/20 Formannskapet 07.09.2020
106/20 Kommunestyret 21.09.2020

Hovedplan drikkevann

Rådmannens forslag til vedtak:
Kommunestyret vedtar Hovedplan for drikkevann 2020-2027.

De årlige bevilgninger følger av de årlige budsjettvedtak.

Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020:

Behandling:
Vikshåland (Sp) stilte spørsmål om størrelse på klausulering.
Administrasjonen utarbeider notat før endelig behandling i kommunestyret.
Innstillingen enstemmig vedtatt.

HTM- 083/20 Vedtak:
Kommunestyret vedtar Hovedplan for drikkevann 2020-2027.

De årlige bevilgninger følger av de årlige budsjettvedtak.

Formannskapet 07.09.2020:

Behandling:
Helge Thorheim, Gruppeleder Karmøylista, foreslått av Helge Thorheim, Karmøylista
Kommunestyret viser til at vann er vårt viktigste næringsmiddel. Kommunestyret viser spesielt til
målsettingen i Kap. 2.2 hvor det fremgår at råvannskildene skal sikres mot forurensning ved
klausulering eller annen sikring av nedslagsfeltene og at det ikke skal forekomme uønsket aktivitet i
nedslagsfeltene. Kommunestyret ber om at dette arbeidet gis høg prioritet.

Gaard (H) ber om orientering ifm mulighet for inngjerding av hensyn til vilt.
Lindtner (SP) ber om orientering ifm mulighet for inngjerding av beiteområder (ref. pkt 9 - sikring av
nedslagsfelt).
Innstillingen ble enstemmig vedtatt.
Tilleggsforslag fra Thorheim (KL) ble enstemmig vedtatt.

FSK- 096/20 Vedtak:



Side 10 av 92 

 

Kommunestyret vedtar Hovedplan for drikkevann 2020-2027.  

De årlige bevilgninger følger av de årlige budsjettvedtak.  
Kommunestyret viser til at vann er vårt viktigste næringsmiddel. Kommunestyret viser spesielt til 
målsettingen i Kap. 2.2 hvor det fremgår at råvannskildene skal sikres mot forurensning ved 
klausulering eller annen sikring av nedslagsfeltene og at det ikke skal forekomme uønsket aktivitet i 
nedslagsfeltene. Kommunestyret ber om at dette arbeidet gis høg prioritet. 

 
 

Saksutredning  
Innledning  
Vann er en av de viktigste, om ikke den viktigste ressurs vi har i samfunnet.  
Denne ressursen krever derfor en sikker og bærekraftig forvaltning.   
Det er få ting som er viktigere for innbyggerne enn tilgang til rent vann. Mye annet blir underordnet når et slikt 
grunnleggende behov ikke dekkes.    
Ny plan skal sikre rent drikkevann og sikker drikkevannsforsyning.  
  
Gjeldende hovedplan for vann ble vedtatt i Karmøy kommunestyret den 20.09.1994, sak 05-008-94. Det mest omfattende 
tiltaket som ble gjennomført etter denne planen var samling av alle Karmøy kommunes vannkilder til ett inntak i 
Brekkevann. Behandlingsanlegget ble satt i drift i august 1999 og bygger på en robust og effektive prosess for det råvannet 
vi har på Karmøy. Fra Brekke vannbehandlingsanlegg leveres godt og sikkert vann til forbrukerne.  
Gjeldende hovedplan er 26 år gammel.  
  
Hensikten med ny hovedplan drikkevann   
Kommunen har gode rutiner på å sikre rent drikkevann til kommunens innbyggere, og vi er stolte av å levere et rent og trygt 
næringsmiddel hjem til alle innbyggerne i kommunen. Kommunens gode fagmiljø står på for å sikre gode, framtidsrettede 
løsninger. Kommunen har også lagt stort innsats i å redusere lekkasjene som følger et gammelt ledningsnett, og dermed 
reduserer både sårbarhet, vannforbruk og risiko for smitte mellom avløps- og vannledningsnettet. Kommunen har lang 
horisont når vi forvalter det som kanskje er Haugalandets største prosessanlegg. Løsningene som etablereres skal vare i 100 
år.  
  
Planperiode  
Planperioden er satt til 8 år, men realiseringen av hovedplanen vil måtte ta lengre tid. Tiltakene som er skissert og 
kostnadsberegnet strekker seg derfor over flere år. Det forutsettes imidlertid en full revisjon av planen etter 8 år.   
  
Planen innhold  
Kommunen forvalter kanskje det som er Haugalandets største prosessanlegg med ledningsanlegg fra Skudeneshavn i sør til 
Skre på fastland Karmøy.    
  
De viktigste behovene som planen peker på er:  
•          Rehabilitering /utskifting av dårlig ledningsnett  
•          Redusere lekkasjen fra ledningsnettet  
•          Sikring av nedslagsfeltet mot uønsket aktivitet og forurensning  
•          Sikre etablering av reservevannkilde etter krav fra myndighetene. Dette vil skje i samarbeid mellom flere 
kommuner på Haugalandet  
  
Planen viser at det kreves betydelige midler for å imøtekomme disse behovene.  
  
Å gjennomføre alle tiltakene i handlingsplanen vil medføre økte kostnader og dermed økte gebyr for innbyggerne.   
  
Sammenligning med andre kommuner.  
  
Tilknytningstetthet vann  
Antall abonnenter tilknyttet pr. kilometer kommunal drikkevannsledning 
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Karmøy kommune har få innbyggere tilknyttet pr kilometer kommunal ledning, dvs. at kostnaden for å skifte ut 
ledningsanlegget nødvendigvis blir større pr abonnent.  Karmøy kommune har på den måten en dårlig utnyttelse av 
infrastrukturen. En mer bevisst holdning før en godkjenner reguleringsplaner/utbygging utenfor tettbygd strøk vil gi bedre 
utnyttelse av infrastrukturen og mindre kostnader for kommunens innbyggere.  
  
Kravet om reservevann er gitt av Mattilsynet og hjemlet i drikkevannsforskriften.  
I Bedre VANN benchmarking for 2019 skårer kommunene Haugesund, Ålesund og Arendal i likhet med Karmøy dårlig på 
alternativ drikkevannsforsyning. Larvik har mangelfull alternativ forsyning. Dvs at de kommunene vi sammenligner oss med 
i KOSTRA gruppe 13 vil i likhet med Karmøy måtte investere i reservevann. Kommuner i tettbygde strøk kan lettere oppnå 
tilfredsstillende reservevannforsyning med å anlegge forsyningsledninger mellom kommunene.  
  
Hvilke konsekvenser får planen for kommunens innbyggere?  
  
Drikkevannet vårt er helt trygt, men bare helt til den dagen det ikke er det.   
Kommunens forvaltningen av drikkevannsressursene skal skje på en slik måte at ressursene fullt ut og på alle plan kommer 
dagens og kommende generasjoner til gode. Dette gjelder kildene, nedslagsfeltene, vannbehandlingen og distribusjonen og 
omfatter de tre dimensjonene miljømessig, økonomisk og sosial bærekraft.   
  
VAR-sektoren er et selvkostområde som betyr at kommunale avgifter dekker drifts- og kapitalkostnader. Selvkost 
innebærer at kommunens kostnader dekkes av gebyrene som brukerne av tjenestene betaler. Kommunen har heller ikke 
anledning til å tjene penger på tjenestene.  
  
Avgiftsøkningen   
For å finansiere alle tiltakene vil økte gebyrer være nødvendig. Det høyere investeringsnivået og tilhørende endringer i 
gebyrene ble innarbeidet i vedtatt økonomiplan 2020-2023. Det var da anslått en vekst i gebyrene på 8 % per år fra 2021. 
På grunn av lavere renteforutsetninger er dette nå nedjustert, og anslått gebyrvekst er nå 2 % i 2021, 4 % i 2022 og deretter 
7 % per år. Generell prisvekst kommer i tillegg.  
  
Årsgebyr vann 2019 
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Gebyrutvikling vann  

 
  

  
Risiko  
Fremtidig renteutvikling er en vesentlig usikkerhet.   
I forslag til økonomiplan 2021-2024 er det forutsatt et overskudd som vil kunne dempe en eventuell 
gebyrøkning ved økte kapitalutgifter. Det er tatt høyde for at renten vil stige noe, utover i 
planperioden. 
 
Det trengs et stort løft for alle kommunene på Haugalandet for å etablere reservevannsløsning. Så 
langt er det kun fattet administrative avgjørelser i dette prosjektet.   
 

Saks- og faktaopplysninger  
  
Ledningsnett  
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Karmøy er en stor kommune med spredt bebyggelse som medfører mange kilometer med 
ledningsanlegg.  
Karmøy kommune har i dag nærmere 400 km kommunale vannledninger i drift. Det er få abonnenter 
pr km ledning som er en tydelig indikasjon på spredt bosetning.  
Mye av ledningsnettet er i dårlig forfatning. Det arbeides effektivt for å redusere lekkasje prosenten 
og planens målsetning er at denne ikke skal være større enn 20 % innen 2030. Utskiftingstakten er et 
mål for kommunens innsats i utskifting av gammelt ledningsnett. I plan av 1994 lå utskiftingstakten 
på 400 år, det vil si at med de investering som da var gjort, ville det ta 400 år før alle ledningene var 
skiftet ut. Beregninger som er gjort i nærværende plan viser fallende kurve og en utskiftingstakt på 
140 år. Planen målsetning er 100 år, det vil si at ingen vannledning i fremtiden skal være mer enn 100 
år gammel. Dette innebærer en utskifting på 1 % per år. Målsetningen er ambisiøs, men nødvendig, 
skal vi ha et bærekraftig forsyningsnett.  
  
Sikring av nedslagsfelt  
Vannverkets nedslagsfelt er det areal som drenerer vann til vannkildene. Feltets størrelse er ca. 23 
km2 og strekker seg fra Kopervik i nord og fram til Røyningsvatn i sør. Nedslagsfeltet representerer 
en fare for tilførsel av uønsket forurensning. Det er nødvendig å legge restriksjoner (klausuleringer) 
på bruk av arealene. Gjeldende klausuleringer varierer mye. Enkelte delfelt har ingen restriksjoner. 
Det er en målsetning i planen at klausuleringene skal oppgraderes for hele nedslagsfeltet. Dette er 
viktig for å sikre kvaliteten på drikkevannet hele veien fram til forbruker.   
  
Reservevann,   
Reservevannforsyning er et myndighetskrav.   
Karmøy kommune har i dag ingen tilfredsstillende reservevannforsyning.   
Det er innledet et samarbeid mellom seks kommuner på Haugalandet: Haugesund, Sveio, Tysvær, 
Vindafjord, Bokn og Karmøy. Formålet med samarbeidet er definert slik: «…. å se nærmere på om det 
i regionen kan finnes en – eventuelt flere – vannkilder som kan bygges ut med nødvendige 
klausuleringer, reguleringer, vannbehandling, overføringssystemer og tilknytning til ledningsnett i de 
enkelte kommuner og som gjennom dette kan dekke forsyningsbehovet for de nevnte kommunene».  
Så langt har dette arbeidet foregått på et administrativt nivå. Vi regner med at det kan legges fram et 
konkret forslag til reservevannkilde i løpet av første halvdel av 2021.  
Saken vil da bli løftet til politisk behandling.  
  
Økonomi  
Tiltaksplanen har en økonomisk ramme på 1605 mill. kroner. Av dette utgjør  
615 mill. kroner Karmøys andel av et nytt felles reservevann og 990 mill. til de øvrige tiltakene. 
Gjennomføringen strekker seg ut over planperioden på 8 år. Prosentvis fordeling mellom tiltakene 
ser slik ut:  
•          Ledningsnett40 %  
•          Reservevann38 % (inkludert en mindre andel til krise- og nødvann)   
•          Nedslagsfelt og dammer15 %  
•          Øvrige mindre tiltak  7 %  
  
Det er lagt opp til en årlig investering på 75 mill. kroner i tillegg til reservevann. Forventet 
avgiftsøkning per år vil være 2% i 2021 og stige til 7% per år fra 2023.  Årlig generell prisvekst vil 
komme i tillegg. Avgiftsøkningen vil avhenge av renteutvikling. Ved stor forskjell på prognose og 
faktisk rente, vil dette gi økte kapitalkostnader og økte gebyrer.  
Kostnader for reserevann utgjør isolert sett mellom 2,5-3,5 % av avgiftsøkningen fra 2023.  
  
Per i dag hat Karmøy kommune 18 % lavere vanngebyrer enn gjennomsnittet i Kostragruppe 13 
(kommuner over 20 000 innbyggere untatt de største byene). Planlagte gebyrøkninger i de andre 
kommunene er ikke kjent. 
 
Vurdering  
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Rådmannen viser til framlagt Hovedplan for drikkevann 2020-2028. 
Vann er vårt viktigste næringsmiddel og Karmøy kommune må sikre både godt vann, sikkert vann og 
tilstrekkelig vann til kommunens innbyggere.  
Sikring av nedslagsfeltet og godkjent reservevannforsyning må sees på som nødvendige tiltak for å gi 
innbyggerne et betryggende tilbud i drikkevannsforsyningen  
Det samme gjelder behovet for en utskifting og rehabilitering av forsyningsnettet  
Dersom vi fortsatt skal ha en utskiftingstakt på vannledningene i kommunen på 150 år, betyr det at vi 
sender en stadig øket regning til kommende generasjoner. En dag vil behovet bli akutt og utgiften blir 
ytterligere eskalert. Utskiftingstakten må ned og 100 år er ikke for ambisiøst.   
  
Rådmannen mener derfor det er nødvendig å øke ambisjonsnivået for dette området, selv om det er 
et løft som vil koste kommunens innbyggere. En gjennomføring av planen innebærer årlige 
investeringer på 75 millioner kroner. Dette forutsettes finansiert gjennom økte gebyrer for 
innbyggerne. Det vil gi en vesentlig økning av gebyrene i perioden, anslått til 7 % per år i størstedelen 
av planperioden. For en husholdning vil for eksempel økningen i 2021 utgjøre om lag kr. 50 per år, og 
kr. 327 (eks. mva.) per år i 2023 og deretter videre stigning. Dette er basert på en forventet 
renteprognose slik den lå våren 2020. Rådmannen ser at dette er en risiko også for innbyggerne da 
summen av gebyrøkninger og brukerbetalinger vil kunne falle sammen med økte rentekostnader for 
husholdninger med gjeld. Per i dag er gebyrene lavere enn gjennomsnittet av sammenlignbare 
kommuner.  
  
I den grad høyere kommunale gebyrer gjør det vanskeligere å øke andre kommunale inntekter, som 
eiendomsskatt og andre brukerbetalinger, vil denne økningen også kunne gjøre det mer utfordrende 
å finansiere andre kommunale oppgaver.  
 
Rådmannens konklusjon  
  
Rådmannen ser behovet for en ny hovedplan drikkevann.   
For å sikre innbyggerne i Karmøy nok og trygt drikkevann må det gjøres et løft.   
Foreslått økning av gebyrene utgjør snaut kr 500.- i forslag til økonomiplan 2021-2024.  
Rådmannen viser til saksframlegget og anbefaler Kommunestyret å vedta fremlagt Hovedplan for 
drikkevann 2020-2028. I de årlige budsjettvedtak vil en kunne justere kostnader og gebyrer.  
 
 
 
Vedlegg: 
Link til oppdatert hovedplan drikkevann 
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Saksnr. Utval Møtedato
084/20 Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020
097/20 Formannskapet 07.09.2020
107/20 Kommunestyret 21.09.2020

Hovedplan for avløp - revisjon

Rådmannens forslag til vedtak:
Kommunestyret vedtar Hovedplan for avløp 2020-2027.
De årlige bevilgninger følger av de årlige budsjettvedtak

Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020:

Behandling:
Innstillingen enstemmig vedtatt.

HTM- 084/20 Vedtak:
Kommunestyret vedtar Hovedplan for avløp 2020-2027.
De årlige bevilgninger følger av de årlige budsjettvedtak

Formannskapet 07.09.2020:

Behandling:
Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

FSK- 097/20 Vedtak:
Kommunestyret vedtar Hovedplan for avløp 2020-2027.
De årlige bevilgninger følger av de årlige budsjettvedtak

Saksutredning
Innledning
Formålet med avløpsvirksomheten i Karmøy kommune er å sikre godt vannmiljø og god folkehelse.
Avløpsvann inneholder smittefarlige stoffer og det er avgjørende for folkehelsen at vi har et
velfungerende avløpssystem som transporterer vannet til renseanleggene uten at det lekker ut til
omgivelsene. Renseanleggene skal sørge for at avløpsvannet renses slik at vannmiljøet ved
utslippspunktene ikke forringes.

Hovedplan for avløp er den overordnede planen for avløpsvirksomheten og arbeid knyttet til
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vannmiljø. Gjeldene Hovedplan for avløp gjelder for tidsrommet 2016-2023 og ble vedtatt i Karmøy 
kommunestyre 16.juni 2015.  
 
Hovedplanen er det dokumentet som har styrt Karmøy kommune sitt arbeid innen avløpsområdet. 
Erfaringer fra arbeidet har resultert i et behov for å revidere planen.  
I forbindelse med utslippstillatelsen til Åkrehamn rensedistrikt gitt januar 2019 stiller Fylkesmannen 
en rekke nye krav. Utslippstillatelser med tilhørende vilkår, gitt i nyere tid, er blitt betydelig 
strengere.   
 
Hensikten med revisjon av planen  
Følgende endringer foreslås i revisjon:  
 
1.          Antall renseanlegg er redusert. 
2.          Kostnader for hvert enkelt renseanlegg er øket. 
3.          Krav til ledningsnett i nye utslippstillatelser medfører økt ressursbruk og kostnader. 
4.          Entreprenørkostander er øket. 
 
 
Hovedplanen er utarbeidet som et styringsdokument for en effektiv drift og skal gi riktig retning av 
kommunens håndtering av alt avløpstjenesten innebærer. Karmøy kommune skal ha et bærekraftig 
og optimalt avløpssystem som ivaretar: 
 
-          krav til nasjonale forskrifter 
-          lokale miljøhensyn 
-          lokale brukerinteresser 
-          framtidig utvikling 
-          framtidig klimaendring 
 
For å ivareta en slik målsetting skal planen angi: 
-          nødvendige tiltak for å oppnå disse målene 
-          hensiktsmessig tidsplan for iverksettelse av tiltak i handlingsplan 
-          nødvendige økonomiske, materielle og mannskapsmessige ressurser for å iverksette tiltakene 
innenfor den tidsramme som er gitt. 
 
Planen er revidert på følgende måte: Grønn tekst er ny tekst «revisjon» og overstreket tekst er 
gammel tekst «gammel tekst». Revidert hovedplan skal legges på en digital plattform og det er viktig 
å ha med ny og gammel tekst når denne skal utarbeides.  
 
Planperiode 
Planperioden for denne hovedplanen vil være 8 år, regnet fra budsjettåret 2020. 
 
Planen innhold 
I dag er det et stort etterslep på oppgradering og vedlikehold av den VA-tekniske infrastrukturen. 
Dette gjelder for hele VA-Norge og Karmøy kommune er ikke noe unntak.  
 
Norsk Vann utgir årlig rapporten bedreVANN som beskriver tilstanden for de kommunale vann- og 
avløpstjenestene. Av de 80 kommunene som benyttet bedreVANN i 2018 er 3,14 millioner 
innbyggere tilknyttet tjenestene. 
For avløpstjenesten er Karmøy vurdert som 5 dårligst av kommunene. Dette sier noe om hvilke 
utfordringer kommunen står ovenfor. Karmøy blir vurdert dårlig på overholdelse av rensekrav og 
tilknytning godkjente utslipp. Også på kriteriet overløpsutslipp fra avløpsnettet blir kommunen 
vurdert dårlig. Resultatene stemmer overens med de utfordringene som er beskrevet i hovedplan for 
avløp. 
Benchmarkingen viser et bedre resultat på ledningsnettet funksjon. Dette har årsak i at kommunen 



Side 17 av 92 

 

har klart å øke utskiftingstakten på ledningsnettet de siste årene.  
 
Tilstanden i andre kommuner. 
I Karmøy kommune er 35 % av abonnentene tilknyttet godkjent renseanlegg.   
Karmøy har, i følge Kostra, en lavere andel innbyggere som er tilknyttet anlegg der rensekravene ikke 
er oppfylt, enn landsgjennomsnittet. 
 
Andel innbyggere som er tilknyttet renseanlegg hvor rensekrav er oppfylt(i prosent). 

 
Sammenligningen viser at andre kommuner står overfor de samme utfordringene, da helst 
kystkommuner fra Lindesnes til Kirkenes. 
Kommunene må ta høyde for at rensekravene i fremtiden kan bli skjerpet. Det arbeides med en 
revisjon (i skjerpende retning) av EU’s avløpsdirektiv og den norske miljøvernmyndigheters 
dispensasjonspraksis fra sekundærrensekravet vil bli vurdert. Av den grunn bør man forberede seg på 
at kravet til rensing kan komme til å bli skjerpet. Ikke minst arbeides det med å innføre krav til utslipp 
av miljøgifter. 
De kommunene som allerede har bygget renseanlegg har ikke like strenge krav til ledningsanleggene 
i utslippstillatelsene. Det er ingen grunn til å tro annet enn at deres krav blir skjerpet når 
utslippstillatelsene skal fornyes.   
 
Hovedplanen vil angi hva som kreves av økonomiske så vel som av mannskapsmessige ressurser for å 
kunne gi kommunens innbyggere optimal håndtering av avløpsanleggene Dersom kommunen ikke 
tar tak i utfordringene nå, vil vi om noen år stå overfor store problemer på avløpssektoren.  
I dag har Karmøy en utfordring, i morgen har kommunen et stort problem dersom kommunen ikke 
tar dagens utfordring på alvor. 
 
Tiltaksplanen i gjeldende hovedplan av 2016-2023 hadde følgende hovedelementer som videreføres i 
revidert planer: 
-          Overføring av utslipp 
-           Rehabilitering av pumpestasjoner 
-          Rehabilitering og separering av ledninger 
-          Renseanlegg 
-          Resipientundersøkelse 
-          Udefinerte tiltak 
 
Hvilke konsekvenser får planen for kommunens innbyggere? 



Side 18 av 92 

 

 
I flere tiår har innbyggerne tatt det for gitt at avløpet forsvinner ut til sjø, til en veldig lav kostnad. Vi 
har arvet et langt og spredt avløpsanlegg fra den gangen Karmøy var 7 kommuner, og fra en tid der 
spredt bebyggelse ble godtatt uten særlig innvendinger på hva det betyr for å drifte infrastrukturen.  
Tiltakene i hovedplanen skal sikre at innbyggerne på Karmøy i framtiden skal være omgitt av reint 
sjøvann, og at forurenset kloakkvann fra ledningsanleggene våre, ikke lekker ut til grunn og bekker.  
VAR-sektoren er et selvkostområde som betyr at kommunale avgifter dekker drifts- og 
kapitalkostnader. Selvkost innebærer at kommunens kostnader dekkes av gebyrene som brukerne av 
tjenestene betaler. Kommunen har heller ikke anledning til å tjene penger på tjenestene. 
 
Avgiftsøkningen  
For å finansiere nye renseanlegg og redusere forurensing fra avløpsanleggene, vil økte gebyrer være 
nødvendig for å oppfylle krav som er gitt i utslippstillatelse og i forurensingsforskriften.  
Det høyere invsteringsnivået og tilhørende endringer i gebyrene ble innarbeidet i vedtatt 
økonomiplan 2020-2023. Det var da anslått en vekst i gebyrene på 8 % per år fra 2021. På grunn av 
lavere renteforutsetninger er dette nå nedjustert, og anslått gebyrvekst er 4,6 % i 2021 og vil stige til 
6 % i 2022 og deretter 7 % pr. år. Generell prisvekst kommer i tillegg. 
 
Årsgebyr avløp 2019 

  
 
I sammenligningen ser vi at Karmøy har ca. 17 % lavere gebyrer enn gjennomsnittet i 
kommunegruppe 13 (kommuner over 20 000 innbyggere unntatt de største byene). 
  
Gebyrutvikling avløp 
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Risiko 
Fremtidig renteutvikling er en vesentlig usikkerhet.  
1 % renteøkning vil kunne gi kr 10. mill i økte kapitalkostnader utover i planperioden. Ved å bruke 
selvkostfond vil en unngå ytterligere avgiftsøkning.  
  
Karmøy kommune må hvert år dokumentere pågående arbeid for å innfri krav i utslippstillatelse gitt 
av fylkesmannen. Som ytterste konsekvens kan kommunen bli bøtelagt for ikke å oppfylle rensekrav 
og andre krav gitt i utslippstillatelse. 
 
 

Saks- og faktaopplysninger 
 
Antall renseanlegg i planen reduseres 
I vedtatt hovedplan avløp er det lagt opp til desentralisert renseanlegg struktur.  I revidert hovedplan 
reduseres antall nye renseanlegg fra 5 til 3 og kommunale hovedutslipp reduseres fra 22 til 13.  
 
For å kunne velge en bærekraftig og fremtidsrettet håndtering av våre utslipp er kommunen nødt til 
se på alternative konseptmuligheter. Administrasjonen har på nytt sett på plusser og minuser med 
ulike løsninger, både på investering og driftskonsekvenser, oppnåelse av lovkrav/normkrav.  
 
Erfaringer i fra andre kystkommuner i Norge er at dagens rensekrav gjør det økonomisk fordelaktig 
med færre og større anlegg i forhold til investerings- og driftskostnader. Basert på dette, har sektor 
vann, avløp og renovasjon gjort grundige vurderinger om dette også er gjeldene i vår situasjon. 
Administrasjonen har derfor sett på følgende forhold: 
 
-          Vurdere planlagt anleggsstruktur iht. hovedplan for avløp 2016-2023 opp mot alternative 
anleggsstrukturer, både teknisk-økonomiske og miljømessige forhold. 
-          Vurdere alternative tomter for større sentrale renseanlegg. 
-          Vurdere muligheten til å overføre mer til Haugesund, Årabrot renseanlegg. 
 
De fleste signaler tyder på at en i fremtiden vil møte strengere heller enn lempeligere rensekrav. En 
anleggsstruktur med færrest mulig renseanlegg vil være rimeligere å oppgradere for å møte 
eventuelle strengere rensekrav. 
 
Det er på det nåværende tidspunkt lite som tyder på at det i fremtiden utvikles alternativ teknologi 
som for Karmøy kommunes del gjør det mer lønnsomt med mange små anlegg enn ett stort anlegg 
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under det renseregimet Norge er forpliktet til å følge. Det er også ønskelig, og i noen tilfeller 
nødvendig, å fjerne anlegg som har utslipp til belastende resipienter. 
 
Spørsmålet om hvor mange renseanlegg Karmøy kommune skal ha henger i stor grad sammen med 
hvilke lokaliteter som er egnet for renseanlegg, samt mulighet for etablering av overføringsanlegg. I 
tillegg vil økonomien både i forhold til investering og drift være avgjørende for hvilken struktur som 
bør velges. Dette må ses i forhold til dagens rensekrav og de rensekrav som en ventelig vil stå 
ovenfor i fremtiden.  
 
Alternativ med å bygge et renseanlegg i Kopervik, et renseanlegg i Åkrehamn og fortsette driften av 
Sævikevik-, Hålandsdalen og Vikesjøen renseanlegg vil ha de laveste investeringskostnadene  . I 
tillegg vil drifts- og vedlikeholdskostnadene for dette alternativet være lavest (se vedlegg; fremtidig 
anleggsstruktur).  
 
Kostnader på bygging av renseanlegg har økt 
Ny utslippstillatelse for Åkrehamn rensedistrikt 13.12.2018 viser strengere krav til avløpsrenseanlegg 
og tilhørende ledningsanlegg enn det som er lagt inn i gjeldende hovedplan avløp. Skisseprosjekt som 
er utarbeidet for Kopervik og Husøy renseanlegg viser mer en dobling av kostnadene.  I møte med 
fylkesmannens miljøvernavdeling er det gitt signaler fra fylkesmannen at vi fremtidig kan måtte 
påregne sekundærrensing i Kopervik (sekundærrensing fjerner mer avfallsstoffer enn i et 
primærrenseanlegg, primær rensing er ofte forbundet til mekaniske silanlegg).  I gjeldende 
hovedplan er ikke kostnader for sekundærrensing lagt inn i handlingsplan for Kopervik renseanlegg.  
Det skal i løpet av 2020/2021 utføres resipientundersøkelse på utslippspunkt i Karmsundet. 
Resipientundersøkelsen skal dekke kravet til både primær og sekundærrensing, slik at vi kan søke om 
dispensasjon fra sekundærrensing. Vi må likevel  stå klar dersom tillatelse blir gitt med krav om 
sekundærrensing. Kopervik renseanlegg er kostnadsberegnet til kr 206.6 millioner i revidert 
handlingsplan. 
 
Staten har i løpet av de siste 20 årene gjennomført en omfordeling av ansvar og myndighet innen 
avløpssektoren. Samtidig har Norge som en konsekvens av felles europeisk regelverk gradvis gått 
bort i fra prinsippet om resipienttilpasset avløpspolitikk. Med få unntak er det nå etablert 
standardiserte felles europeiske rensekrav. Dette medfører at samtidig som mange kommuner har 
fått økt ansvar, har kommunene fått redusert myndighet med hensyn til hvordan lokale miljømål 
oppnås. 
 
EUs rammedirektiv for vann (Vanndirektivet) trådte i kraft 22. desember 2000, og er innført i norsk 
regelverk. De første forvaltningsplanene i tråd med direktivet ble vedtatt i løpet av 2009. 
Vanndirektivet er et overordnet direktiv, og kan få innvirkning på rensetiltak innenfor 
avløpssektoren. 
 
Vanndirektivet har som hovedmål å sørge for at EUs medlemsstater sikrer, og om nødvendig, 
forbedrer miljøstand i alt ferskvann, brakkvann, kystnært vann og grunnvann. 
 
Regional plan for vannforvaltning i vannregion Rogaland (2016 – 2021) ble godkjent av Klima- og 
miljødepartementet 4. juli 2016. Planen er utarbeidet med grunnlag i vannforskriften, som er basert 
på EUs vannrammedirektiv. 
 
Regionalplanen og tiltaksprogrammet viser at det er flere steder er utfordringer knyttet til å nå 
målene for godt vannmiljø overalt innen den første tiltaksfasen, som varer til 2021. 
 
Krav til ledningsnett i nye  utslippstillatelser  
I ny utslippstillatelse gitt for Åkrehamn rensedistrikt stilles det strengere krav til ledningsanlegget enn 
det vi har lagt inn i gjeldende hovedplan. Det stilles konkret krav om driftsoverløp på maksimum 2,5 
%.  
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Det skal dokumenteres hvordan overvann påvirker ledningsnettet i ulike avrenningssituasjoner. Tiltak 
skal settes i verk for å redusere tilførsler av overvann til avløpsnettet. 
 
Kommunen skal ha oversikt over alle sine respektive overløp og betydelige lekkasjer på avløpsnettet. 
Utslippsmengder skal beregnes basert på målinger eller registeringer. 
 
Virkningsgraden til avløpsnettet, det vil si hvor stor andel av forurensningsmengden kommer fram til 
renseanlegget, skal dokumenteres. Dette skal gjøres ved at de ulike kildene til tap beregnes eller 
vurderes kvalitativt. 
 
Det skal være etablert et system for å oppdage og fjerne utslipp grunnet feilkoblinger, lekkasje fra 
spillvann- til overvannsledning, utslipp som skyldes tilstoppinger i pumpestasjoner eller avlastning via 
åpne kumrenner. For å ivareta dette kravet må kommunen drive kontinuerlig feilsøking på 
ledningsnettet. 
 
Kommunen skal ha et overvåking- og beredskapssystem som sikrer at stans i pumpestasjoner som gir 
nødoverløp oppdages straks og utbedres raskt, normalt innen 24 timer. 
Planlagt stans i pumpestasjoner for vedlikehold eller utbedringer skal så langt som forsvarlig ikke gi 
overløpsdrift. Stans som kan gi brukerkonflikter skal varsles fylkesmannen på forhånd. 
 
Entreprenørkostnader  
Erfaringstall fra perioden 2016-2019 viser at kostnadene på utførelse har gått opp. Det er flere 
forhold som kan skyldes dette. Bransjen har blitt bedre på å følge normer og lovverk og det koster 
mer.  
 
Som følge av mer profesjonalisering i bransjen innenfor normer og lovverk vil bransjen også bli en 
tøffere part som bruker kontraktsbestemmelser i større grad enn før. Også dette har medført økte 
kostnader i prosjektene.  
 
Ved utarbeidelse av gjeldende hovedplan avløp 2016-2023 var dagens krav til bl. A. grøftesikkerhet 
ikke ivaretatt.  Forskrift om utførelse av arbeid erstattet flere tidligere forskrifter. Det er satt større 
fokus på sikkerheten.  
Ved usikkerhet rundt grøftemassene skal faglig kvalifisert personell inn i prosjektene. Dette medfører 
oftere behov for grunnundersøkelser enn det vi har praktisert tidligere. Usikkerhet rundt 
grøftearbeidet medfører at dimensjonering tar med seg en større sikkerhetsmargin enn tidligere. 
 
Økonimiske rammer 
Hele tiltaksplanen har en økonomisk ramme på 1640 mill. kroner. Gjennomføringen strekker seg ut 
over planperioden på 8 år. Fordelingen i planperioden i mill. kroner: 
 
-          Ledningsanlegg / overføringsanlegg:                               581          mill. 
-          Uforutsett – vesentlig rehabilitering av ledningsnett:           42             mill.  
-          Utskifting av 2 pumpestasjoner pr. år.:                              60                mill.  
-          Renseanleggene bygges i løpet av 8 år.:                              321,6    mill.  
-          Resipientundersøkelser                                                   2           mill. 
       Samlet investering:                                                           1.006,6      mill.  
 
 
Det er lagt opp til en årlig investering på 100 mill. kroner i tillegg til nytt renseanlegg i Kopervik. 
Forventet avgiftsøkning per år vil være 4,6 i 2021 og stige til 6 % i 2022 og 7% i 2023.  Generell 
prisstigning kommer i tillegg. Avgiftsøkningen vil avhenge av renteutvikling. 
Økonomiske konsekvenser av hovedplan avløp vil behandles i årlig budsjettvedtak. 
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Rådmannens konklusjon 
 
Rådmannen ser behovet for å utbedre kommunens avløpsanlegg. Karmøy er på overtid når det 
gjelder å innfri rensekrav for de kommunale utslippene.  
Planen er et stort økonomisk løft som vil føre til økt lånegjeld, som finansieres gjennom økte 
kommunale gebyrer. For avløpsgebyrene forventes det at rådmannens forslag vil øke avløpsgebyrene 
fra 4042 kroner i 2021 til 4908 kroner i 2024, en økning på 866 kroner i dagens kroneverdi. Sammen 
med økte ambisjoner også på andre områder innen VAR (vann, avløp og renovasjon) forventes det at 
de samlede gebyrene vil øke med 1441 kroner fra 2021 til 2024 (ekskl. mva).   
  
Rådmannen vil påpeke at dersom de samlede gebyrer innen VAR-området øker kraftig fremover, vil 
dette kunne forvanske eventuelle gebyrøkninger innen andre områder.  
  
Rådmannen viser til saksframlegget og anbefaler kommunestyret å vedta fremlagt revidert 
hovedplan for avløp 2020-2027. 
 
 
Klikk her for å skrive inn tekst. 
 
Vedlegg: 
Revidering_5_Hovedplan avløp 2016_2023 
Rapport renseanlegg 
Fremtidig anleggsstruktur avløp hele Karmøy 
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Sakshandsamar: John Arve Hveding

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
032/20 Hovedutvalg oppvekst og kultur 02.09.2020
101/20 Formannskapet 07.09.2020
108/20 Kommunestyret 21.09.2020

RIKSSAMLINGSJUBILEUM HAFRSFJORD 2022 - ORGANISERING OG FINANSIERINGSMODELL

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
1. Karmøy kommune vedtar å delta i en felles markering av Rikssamlingsjubileum 2022 og gir sin
tilslutning til endelig organisering og finansieringsmodell slik det fremgår i saksframlegget.
2. Karmøy kommune vil bidra økonomisk til gjennomføringen i tråd med foreslått
finansieringsmodell, totalt kr 1.000.000.
3. Det skal oppnevnes representanter fra Karmøy kommune som medlem i styringsgruppa for
Hafrsfjord 2020:
4. Det forutsettes likelydende vedtak om deltakelse og økonomisk bidrag fra
kommunene Haugesund, Stavanger, Sola og Rogaland fylkeskommune.

Hovedutvalg oppvekst og kultur 02.09.2020:

Behandling:
Innstillingen enstemmig vedtatt.

HOK- 032/ 20 Vedtak:

1. Karmøy kommune vedtar å delta i en felles markering av Rikssamlingsjubileum 2022 og gir sin
tilslutning til endelig organisering og finansieringsmodell slik det fremgår i saksframlegget.
2. Karmøy kommune vil bidra økonomisk til gjennomføringen i tråd med foreslått
finansieringsmodell, totalt kr 1.000.000.
3. Det skal oppnevnes representanter fra Karmøy kommune som medlem i styringsgruppa for
Hafrsfjord 2020:
4. Det forutsettes likelydende vedtak om deltakelse og økonomisk bidrag fra
kommunene Haugesund, Stavanger, Sola og Rogaland fylkeskommune.

Formannskapet 07.09.2020:

Behandling:
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Helge Thorheim, Gruppeleder Karmøylista, foreslått av Helge Thorheim, Karmøylista 
Kommunestyret viser til tidligere meddelelser fra Rådmannen om en stram økonomi for kommunen, 
der det vil bli en utfordrende budsjettforhandling til høsten. Kommunestyret viser ellers til at Karmøy 
kommune over mange år har lagt ned et betydelig arbeid og ressurser i forbindelse med å profilere 
vår historiske arv fra vikingetiden, ikke minst gjennom Avaldsnesprosjektet. 
Karmøy kommune vedtar å ikke delta i en felles markering av Rikssamlingsjubileum 2022. 
 
Forslag framsatt av Thorheim (KL) fikk 4 stemmer (H 3, KL 1), og falt. 
Rådmannens innstilling fikk 7 stemmer, og vant frem. 
 
 
FSK- 101/20 Vedtak: 
1.          Karmøy kommune vedtar å delta i en felles markering av Rikssamlingsjubileum 2022 og gir sin    
tilslutning til endelig organisering og finansieringsmodell slik det fremgår i saksframlegget. 
2.          Karmøy kommune vil bidra økonomisk til gjennomføringen i tråd med foreslått 
finansieringsmodell, totalt kr 1.000.000. 
3.          Det skal  oppnevnes representanter fra Karmøy kommune som medlem i styringsgruppa for 
Hafrsfjord 2020: 
4.          Det forutsettes likelydende vedtak om deltakelse og økonomisk bidrag fra kommunene 
Haugesund, Stavanger, Sola og Rogaland fylkeskommune. 
 
 

Saksutgreiing 
Rogaland fylkeskommune behandlet sak om markering av Rikssamlingsjubileet Hafrsfjord 2022 i 
Regional- og kulturutvalget og i Fylkesutvalget høsten 2019, og i tråd med vedtak og i samsvar med 
anbefalingene fra forprosjektet, ble det satt av midler i økonomiplan og årsbudsjett for 2020. 
Fylkeskommunens deltakelse og økonomiske bidrag til markering av Rikssamlingsjubileet, forutsatte 
likeverdig deltakelse og bidrag fra kommunene Haugesund, Karmøy, Stavanger og Sola. På tross av 
politisk ønske og vilje om å bidra, spriker vedtakene til partene, særlig når det kommer til økonomi. I 
denne saken legges det derfor fram forslag til justerte rammer for jubileumsmarkeringen og nye 
forslag til likelydende vedtak for alle parter, med utgangspunkt i minste felles multiplum i de politiske 
vedtakene som foreligger per nå. Det understrekes at forutsetningen for fylkeskommunens videre 
engasjement vil være at kommunene tar et klart, forpliktende og likeverdig eierskap til prosjektet, og 
at det regionale perspektivet på Rikssamlingsfylket Rogaland opprettholdes.   
  
Bakgrunn for saken  
I 2019 ble det gjennomført et forprosjekt for markering av et rikssamlingsjubileum på bakgrunn av at 
det vil være 1150 år siden slaget ved Hafrsfjord i 2022. Forprosjektet ble gjennomført i samarbeid 
med Sola og Stavanger kommune og munnet ut i rapporten «Hafrsfjord 2022. Jubileum for vikingslag 
og kongemakt i Rogaland», med forslag til overordnet konsept og organisering av et 
rikssamlingsjubileum.   
  
Forprosjektet foreslo å gå videre med en modell der markeringen av rikssamlingen foregikk gjennom 
et år, hvor prosjektorganisasjonen skulle ha hovedansvar for start, slutt og et hovedarrangement 
med kongebesøk. Fokus skulle være på rikssamlingsfylket Rogaland.  Et aksjeselskap ble foreslått 
opprettet, der Rogaland fylkeskommune, Haugesund, Karmøy, Sola og Stavanger kommuner skulle gå 
inn som likeverdige eiere med 20 % eierandel hver, og som likeverdige bidragsytere i 
finansieringsmodellen med et estimert totalbudsjett på kr 20 mill.  
  
Forprosjektet/rapporten ble behandlet i egen sak i Regional- og kulturutvalget 19.9.19, sak 66/19, og 
i Fylkesutvalget 1.10.19, sak 192 /19, og deretter fulgt opp i økonomiplan og årsbudsjett for 2020, FT 
sak 131/19, i tråd med vedtaket fra Fylkesutvalget.   
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Samtlige kommuner og fylkeskommunen har positive vedtak om, eller signaler om, at de ønsker å 
delta, samarbeide om og bidra økonomisk til en markering av Rikssamlingsfylket Rogaland i 2022. På 
tross av positive vedtak og signaler om deltakelse, er det kun Rogaland  
fylkeskommune som hadde fattet vedtak og satt av midler i tråd med anbefalingene fra 
forprosjektet.   
  
Det er dermed behov for å nedskalere prosjektet i tråd med de vedtak som foreligger, og partene må 
ta stilling til endelig organisering og finansieringsmodell, slik også fylkesutvalgets vedtak la til grunn.   
 
Problemstilling  
Kommunen bes om å ta stilling til deltakelse i felles markering av Rikssamlingsjubileet 2022, og til 
endelig organisering og finansieringsmodell.   
  
Saksopplysninger  
Forprosjektet/rapporten ble behandlet i egen sak i Regional- og kulturutvalget og i Fylkesutvalget 
1.10.19, sak 192 /19, og deretter fulgt opp i økonomiplan og årsbudsjett for 2020, FT sak 131/19, i 
tråd med vedtaket fra Fylkesutvalget:  
   
Utvalget er positive til de anbefalinger som fremkommer i rapporten, og til videre deltakelse i 
arbeidet med å gjennomføre et Rikssamlingsjubileum i 2022.  
  
Fylkeskommunen vil bidra økonomisk til gjennomføringen i tråd med foreslått finansieringsmodell, 
forutsatt deltakelse og økonomisk bidrag fra kommunene: 2020: kr 500.000 2021: kr 500.000 2022: 
kr 2.000.000  
  
Endelig organisering og finansieringsmodell må avklares når videre deltakelse og finansiering er 
vedtatt/avklart hos de fire kommunene.  
  
Utvalget ber om at midler til videre arbeid med et Rikssamlingsjubileum i 2022 vurderes i 
budsjettsammenheng.  
 
Tilsvarende la Stavanger og Sola kommuner fram sak om markering av Rikssamlingsjubileet i egne 
politiske utvalg høsten 2019, som ble fulgt opp i kommunenes budsjettbehandling for 2020 med 
totale bidrag på henholdsvis kr. 2 millioner og kr.1 million.    
Haugesund og Karmøy kommuner ble først gjennom arbeidet med forprosjektet invitert med og 
foreslått som likeverdige deltakere i hovedprosjektet. Dette var i tråd med fylkeskommunens 
forutsetninger og vedtak om fokus på rikssamlingsfylket Rogaland og disse kommunenes rolle og 
betydning, både historisk og i tilknytning til tidligere markeringer av rikssamlingen. Bystyret i 
Haugesund vedtok 13.05.20 å bidra økonomisk til gjennomføringen i tråd med foreslått 
finansieringsmodell, totalt kr 1 million.  Stavanger og Sola har behandlet saken politisk har satt av 
betydelig mindre beløp enn fylkeskommunen. Gjennom sine vedtak har de, i likhet med 
fylkeskommunen, også tatt forbehold og forutsatt bidrag fra de øvrige partene. Sola kommune har i 
sitt vedtak også gitt klare signaler om at de administrative kostnadene må reduseres og at de i stedet 
for en finansieringsmodell der alle deltakere bidrar med tilsvarende beløp, heller vil at innbyggertall 
skal ligge til grunn.   
 
Oppsummert er det fattet vedtak om midler til markering av et Rikssamlingsjubileum (totalbudsjett 
for perioden 2020 – 2022) som følger:  
  
Rogaland fylkeskommune                      3 000 000  
Stavanger kommune                                2 000 000  
Sola kommune                                           1 000 000  
Haugesund kommune                                 1 000 000  
Karmøy kommune                                 ikke behandlet politisk ennå 
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Rådmannens vurderinger  
Samtlige av de andre kommuner og fylkeskommunen har positive vedtak om at de ønsker å delta, 
samarbeide om og bidra økonomisk til en markering av Rikssamlingsfylket Rogaland i 2022. 
Rådmannen mener derfor det er grunnlag for å jobbe videre med felles jubileumsmarkering, men 
rammer og forutsetninger fra forprosjektet må justeres.   
For Rogaland fylkeskommunes deltakelse har det vært sentralt at et Rikssamlingsjubileum skal kunne 
inkludere hele regionen, og at kommunene engasjerer seg og tar ansvar. Kommunene må nå ta klart 
stilling til videre deltakelse og eierskap til en felles jubileumsmarkering, og det forutsettes at alle 
deltar som likeverdige partnere.   
Et felles og likeverdig eierskap understreker to viktige forhold: Jubileet vil bli markert både i sør- og 
nord-fylket, og det gir et tydelig signal til sentrale myndigheter om at dette står hele regionen bak. 
Det styrker muligheten for både interesse og økonomisk støtte fra nasjonalt hold. For å sikre relevans 
og legitimitet utover det lokale, vil det samtidig være avgjørende at Rogaland fylkeskommune tar en 
tydelig rolle.   
 
På bakgrunn av foreliggende politiske vedtak og signaler, anbefales det at de økonomiske rammene 
nedskaleres i tråd med dette, og nytt totalbudsjett og finansieringsmodell tar derfor utgangspunkt i 
et likeverdig bidrag fra partene på kr 1 mill.   
 
Revidert totalbudsjett og finansieringsmodell:  
Kostnader:            
Prosjektleder/koordinerende ressurs  2,5 år           kr   2 500 000  
Større arrangement og markedsføring                      kr   2 500 000  
Tilskuddsmidler                                            kr   2 000 000  
Totalbudsjett                                                        kr   7 000 000  
  
Finansieringsmodell:            
Rogaland fylkeskommune            kr   1.000.000  
Sola kommune                                 kr   1.000.000  
Stavanger kommune                       kr   1.000.000  
Karmøy kommune                        kr   1.000.000  
Haugesund kommune                       kr   1.000.000  
Kulturdepartementet                      kr   1.000.000  
Norsk kulturråd                      kr      500.000  
Legater, fond, stiftelser            kr      200.000  
Private sponsorer                        kr      300.000  
Totalramme                                  kr   7.000.000  
  
  
Forslag til øvrige rammer for jubileumsmarkeringen er som følger:  
Målsetningen om en felles hovedmarkering av jubileet i både nord- og sørfylket hvor kongeparet 
inviteres på besøk opprettholdes.  
 
Det opprettes en styringsgruppe med politisk representasjon fra alle de 5 partene.  Mandatet vil 
ferdigstilles når det er fattet de nødvendige politiske vedtak hos partene.   
Arrangementene i kommunene skal ha et felles overordna budskap. Den røde tråden er 
Rikssamlingsfylket og vikingfylket Rogaland, og vil knytte sammen nord- og sørfylket med Hafrsfjord 
og Avaldsnes som naturlige innfallsporter.   
Det er en målsetning å ha en sum tilskuddsmidler øremerket Rikssamlingsjubileet som ulike  
aktører kan søke på. I tillegg vil det være naturlig at partene innretter eksisterende tilskuddsmidler 
slik at lokale jubileumsaktiviteter kan få støtte via disse.  
Nedskaleringen av prosjektet innebærer at behovet for å opprette et eget aksjeselskap ikke lenger er 
til stede. I stedet foreslås det å ansette en koordinerende ressurs eller prosjektleder, som får ansvar 
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for den videre planleggingen med utgangspunkt i forprosjektet, søke om midler fra eksterne parter, 
og koordinere arrangement i kommunene for å gi jubileet et tydelig og enhetlig budskap. Det er 
naturlig at Rogaland fylkeskommune tar på seg ansvaret for å ansette en slik koordinerende ressurs. 
For å komme videre med planleggingen, er det avgjørende å få på plass en slik ressurs snarest.  
 
For fylkesrådmannen er det viktig at en jubileumsmarkering som dette også kan gi merverdi på 
lengre sikt enn et jubileumsår. Det vil bidra til å styrke kjennskapen til en viktig del av regionen og 
landets historie, bidra til identitetsbygging, og aktualisere behovet for økt forskningsinnsats og -
formidling. Men ikke minst er det viktig at det kan bidra til en videre utvikling av reiseliv og turisme. 
Fylkets rike kulturarv og vikingtidshistorie har et uutnyttet potensial som kan gi merverdi for 
kulturturisme og reiseliv i hele fylket. Karmøy og Avaldsnes har gått foran og gjort en betydelig 
innsats, men potensialet for en større, og mer samlet satsing, er stort, og det vil være viktig at dette 
perspektivet ivaretas i gjennomføringen av et rikssamlingsjubileum i 2022.    
  
Konklusjon  
Samtlige kommuner og fylkeskommunen har positive vedtak om, eller signaler om, at de ønsker å 
delta, samarbeide om og bidra økonomisk til en markering av Rikssamlingsfylket Rogaland i 2022. 
Rådmannen mener derfor det er grunnlag for å jobbe videre med felles jubileumsmarkering, men 
rammer og forutsetninger fra forprosjektet må justeres. Prosjektet må nedskaleres, både økonomisk, 
organisatorisk og i innhold. For å komme videre må det snarest på plass likelydende og forpliktende 
vedtak fra alle 5 partnere. Det er lagt fram tilsvarende saksframlegg med forslag til likelydende 
vedtak i de kommunene. Disse ble behandlet før sommerferien.  
 
Den sannsynlige fordelingen mellom år endres som følger:  
2020: kr 250 000              2021: kr 250 000             2022: kr 500 000 
 
Rådmannen i Karmøy, 24.08.2020 
 
 
Vibeke Vikse Johnsen 
Sign.  
 
Vedlegg: 
Aktuelle tiltak og arrangement på Avaldsnes 
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Bærekraftig utbygging av kommunens helse- og omsorgstjenester

Rådmannens forslag til vedtak:

1. Kommunestyret viser til saksutredningens vurderinger og konstaterer at nåværende desentraliserte
eiendomsstruktur for kommunens helse- og omsorgstjenester er mindre bærekraftig i et langsiktig
tidsperspektiv. Kommunestyret har særlig vektlagt de utfordrende økonomiske
driftskonsekvensene. I tillegg har hensynet til kvalitet i tjenestetilbudet, økte kompetansekrav,
rekrutterings-utfordringer og heltidsfokus i stillingsspekteret vært sentrale kriterier i vurderingen.

2. Kommunestyret fastholder tidligere satsning på en omfattende og langsiktig utvikling av området
kalt Spanne seniorlandsby, med sikte på å utvikle et mer sentralisert og framtidsrettet
tjenestetilbud innenfor kommunens samlede helse- og omsorgstjenester.

3. Kommunestyret viser til gjennomført vurdering av en alternativ tomt for nytt omsorgssenter på
Norheim. Etter kommunestyrets syn gir dette alternativet en mer avgrenset mulighet for framtidig
utbygging enn det som arealet på Spanne åpner opp for. Det vil også svekke grunnlaget for en
samlet utbygging av Spanne seniorlandsby. Kommunestyret går derfor ikke videre med Norheim-
alternativet.

4. Spanne seniorlandsby har en gunstig geografisk beliggenhet i forhold til Karmøys nabokommuner.
Dette faktum, sammenstilt med områdets størrelse og attraktivitet, gir mulighet til å etablere
interkommunale samarbeidsløsninger på mange felt. Kommunestyret ber rådmannen om å følge
opp denne muligheten i den videre prosessen med å planlegge og utvikle seniorlandsbyen.

5. Kommunestyret ber om at rådmannen etablerer en hensiktsmessig organisering med sikte på å
sikre en rasjonell videre planlegging, prosjektering og utbygging av det aktuelle planområdet på
Spanne. I samsvar med kommunestyrets vedtak i sak 126/16 forutsettes at hovedutvalget helse- og
omsorg gis en aktiv rolle i videre konseptutvikling for dette området og at det for øvrig legges opp
til en aktiv medvirkningsprosess der aktuelle aktører gis gode muligheter for å delta.
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Formannskapet 24.08.2020: 
 
Behandling: 
Helge Thorheim (Karmøylista), foreslått av Helge Thorheim, Karmøylista 
1. Kommunestyret vedtar at kommunen så langt som mulig skal opprettholde en desentralisert 
struktur innen helse og omsorgstjenestene, noe som også vil ha stor betydning for utviklingen av by 
og bygd. 

2. Kommunestyret viser til Helse- og omsorgsplan 2016-2026 (K.sak 126/16), der det i planen er 
understreket at nye tjenester og tilbud skal legges i tilknytning til/ i nærheten av etablerte 
tjenestetilbud for å oppnå optimal ressursutnyttelse. 

3. Kommunestyret fastholder tidligere vedtatt satsning på en omfattende og langsiktig utvikling av 
området kalt Spanne seniorlandsby, med sikte på å utvikle et framtidsrettet tjenestetilbud innenfor 
kommunens samlede helse- og omsorgstjenester. 

4. Kommunestyret viser til vedtak i K.sak 123/16 «Plan 5063: Områderegulering for Spanne 
seniorlandsby» og ber om raskere fremdrift i utbygging av helse- og omsorgstjenestene på 
fastlandssiden av kommunen med sykehjem, heldøgns omsorgsboliger, dagsenter og andre 
tilpassede boliger av ulik art. Kommunestyret ønsker herunder å legge til rette for en utvikling der 
den enkelte selv kan eie slike boliger der dette er ønskelig. 

5. Kommunestyret ønsker å legge til rette for og underbygge prinsippene i «Leva hele livet», «Den 
kulturelle spaserstokken» m.v., slik at den enkelte kan ta mest mulig aktiv del i det sosiale liv ut fra 
sine forutsetninger, noe vi idag vet er av stor betydning for egen helse og trivsel. 

6. Kommunestyret ber om at rådmannen etablerer en hensiktsmessig organisering med sikte på å 
sikre en rasjonell videre planlegging, prosjektering og utbygging av det aktuelle planområdet på 
Spanne. I samsvar med kommunestyrets vedtak i sak 126/16 forutsettes at hovedutvalget helse- og 
omsorg gis en aktiv rolle i videre konseptutvikling for dette området og at det for øvrig legges opp til 
en aktiv medvirkningsprosess der aktuelle aktører gis gode muligheter for å delta gjennom en eller 
flere referansegrupper. 

7. Spanne seniorlandsby har en gunstig geografisk beliggenhet i forhold til Karmøys nabokommuner. 
Områdets størrelse og attraktivitet, gir mulighet til å etablere interkommunale samarbeidsløsninger 
på ulike felt innen helse og omsorgstjenester. Kommunestyret ber rådmannen om å følge opp denne 
muligheten i den videre prosessen med å planlegge og utvikle seniorlandsbyen. 

 
Bærekraftig utbygging av kommunens helse og omsorgstjenester, foreslått av Odd Magne Hansen, 
SV-Sosialistisk Vensteparti 
 
Punkt 1 endres til: 
Kommunestyret viser til saksutredningen og konstaterer at nåværende eiendomsstruktur for 
kommunens helse og omsorgstjenester er utfordrende på kort og lang sikt. Kommunestyret mener at 
det er viktig å opprettholde og utvikle tjenestetilbudet slik at kvalitet, økte kompetansekrav, 
rekrutterings-utfordringer og heltidsfokus kan bli ivaretatt på en best mulig måte. Kommunestyret 
ønsker at det skal sikres tilbud om gode og hensiktsmessige helsetjenester i alle deler av kommunen. 

 
Punkt 2 endres til: 
Kommunestyret fastholder tidligere satsing på en langsiktig utvikling av området kalt Spanne 
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seniorlandsby. Omfanget på utbyggingen må tilpasses kommunens behov og eventuelle muligheter 
for interkommunalt samarbeid. Målet er at en kan få et godt, framtidsrettet og bærekraftig 
tjenestetilbud tilpasset kommunen eller kommunenes behov. 

 
Punkt 3 - Siste setning endres til: 
Kommunestyret går på nåværende tidspunkt ikke videre med Norheim- alternativet. Kommunestyret 
mener at NBB bør vurderes som en del av kommunen eller kommunenes helse og omsorgstjenester i 
framtiden. 

 
Punkt 4 og 5 beholdes uendret. 
 

 
Gaard (H), foreslått av Tor Kristian Gaard, Høyre 
Kommunestyret ønsker raksere fremdrift i utbygging av helse. og omsorgstjenestene på 
fastlandssiden av kommunen med sykehjem, heldøgns omsorgsboliger, dagsenter og andre 
tilpassede boliger av ulik art. Kommunestyret ønsker også legge til rette for en utvikling der den 
enkelte selv kan eie slike boliger der dette er ønskelig. 
Kommunestyret ønsker videre å legge til rette for og underbygge prinippene i Leva hele livet, Den 
kulturelle spaserstokken m.v. slik at den enkelte kan ta mest mulig aktiv del i det sosiale liv ut fra sine 
forutsetninger, noe vi idag vet er av stor betydning for egen helse og trivsel. 
Kommunestyret viser også til Helse og omsorgsplanens understrekning av at nye tjenester og tilbud 
skal legges i tilknytning til/i nærheten av etablerte tjenestetilbud for å oppnå optimal 
ressursutnyttelse. Kommunestyret ønsker å opprettholde en desentralisert struktur noe som også vil 
ha stor betydning for utviklingen av by og bygd. 
Kommunestyret ber derfor om at mulighetene ved og rundt Norheim BBH og tilstøtende områder 
undersøkes nærmere. 
Karmøy kommunestyre ønsker å utvikle alders og trivselsentre rundt sykehjemmene.  
Karmøy kommunestyre ønsker å se på alternative organiseringsmodeller der sykehjemsdrift, 
hjemmetjeneste , ROP samordnes sonevis. 
 
Det ble avholdt gruppemøter før voteringen. 
Midtun (FRP) og Thorheim (KL) ønsket stemmeforklaring : stemmer uten å ha vurdertsaken i 
gruppen. 
 
Votering: 
Forslag fra rådmann  AP 3, KFR 1 
Forslag fra Gaard fikk H 3 
Forslag fra Thorheim fikk 1 stemme  KL 1 
Forslag fra Hansen fikk 1 stemme (SV 1) 
Stemmer mot alle forslagene: 2 stemmer (FRP og SP) 
 
Det ble ikke flertall for noen av forslagene, og samtlige forslag fremmes for kommunestyret. 
 
 
FSK- 092/20 Vedtak: 

 
 
 

Saksutredning 



Side 31 av 92 

 

 

Bakgrunn for saken 
 
Det er flere politiske vedtak og bestillinger som danner grunnlaget for denne saken. I stikkordsform 
kan de mest sentrale omtales her: 

K.sak 126/16:          Helse- og omsorgsplan 2016-2026. Plan for heldøgns 
omsorgstjenester i Karmøy kommune 

K.sak 123/16:          Plan 5063: Områderegulering for Spanne seniorlandsby 
K.sak   10/18:          Valg for framtida- samfunnsplanlegging og økonomisk bærekraft 
K.sak 141/18:          Ombygging av Skudenes bu- og behandlingsheim 
K.sak  88/ 19:          Spanne seniorlandsby- vedtak om ekspropriasjon 
Kst. 13.05.20:          Alternativ tomt for nytt omsorgssenter på fastlandssiden. Saksforespørsel 
 
Saksframstillingen trekker opp et bredt spekter av aktuelle problemstillinger knyttet til framtidig 
utbygging av kommunens samlede tjenestetilbud innenfor helse- og omsorgssektoren.  Det 
grunnleggende fokuset er imidlertid vedtatt planlegging og utvikling av Spanne seniorlandsby, samt 
vurderinger knyttet til et mulig alternativ på Norheim. Men disse konkrete utbyggingsalternativene 
vil ha omfattende konsekvenser, uansett hvilke valg som blir resultat av vurderingene.  De kan derfor 
vanskelig vurderes isolert uten å trekke inn noen følger dette vil få for et samlet tjenestetilbud på 
dette feltet i kommunen.  
Utfordringsbildet som da tegner seg blir sammensatt og det kan resultere i mange innfallsvinkler for 
å belyse dette i sin fulle bredde. Konsekvensen kan lett bli uoversiktlig og vanskelig tilgjengelig med 
uklart beslutningsgrunnlag som resultat. I et forsøk på å strukturere de ulike problemstillingene er 
sakens disposisjon derfor bygget rundt følgende hovedpunkter: 

· Bærekraftige framtidige løsninger innen kommunens helse- og omsorgstjenester med fokus på 
kostnader, arbeidsmiljø og kompetanse - herunder mulige konsekvenser for øvrige institusjoner 
som følge av utbygging på Spanne. 

· Status og utfordringer for realisering av Spanne seniorlandsby. 
· Vurdering av alternative lokaliseringer på Norheim eller i kommunens byområder 
· Spanne seniorlandsby i en interkommunal kontekst. 

 
I det følgende vil saksframstillingen omhandle fire hovedpunkter basert på denne disposisjonen. 
Rådmannen vil knytte en vurdering til hvert av disse emnene, i tillegg til en sammenfattende 
oppsummering og konklusjon til slutt.  
 

1:  Bærekraftige utbygginger  for  kommunens helse- og omsorgstjenester 
 
Overordnete rammer og styringsdokumenter 
I tillegg til konkrete emner knyttet til lokalisering og utbygging, som er nevnt innledningsvis, så vil en i 
saksframstillingen forsøke å trekke forbindelsen til noen overordnete og vedtatte ambisjoner og mål. 
Da er det naturlig å henvise til kommuneplanen, kommunens målkart og vedtatte lederprinsipper i 
kommunen. Kommunestyret har også i K.sak 10/18 «Valg for framtida- samfunnsplanlegging og 
økonomisk bærekraft» satt fokus på sentrale utfordringer, som er relevante i tilknytning til de emner 
som omhandles i foreliggende saksutredning. 
Hvis en ytterligere vil forsterke det overordnete perspektivet, så er også FNs bærekraftsmål en 
relevant referanse. Målkart, lederprinsipper og bærekraftmålene er sammenstilt i figurform og følger 
saksutredningen som vedlegg. Her skal det gis en kortfattet beskrivelse:  
 
Kommunens målkart: 
Målkartet trekker opp en overordnet ambisjon. Denne er formulert som «Valg for framtida» med 
følgende fire hovedmål: 

· Regionens mest inspirerende arbeidsplass 
· God økonomisk styring og riktig prioritering 
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· Utvikle og gi framtidsretta tjenester 
· Inkluderende og mangfoldig kommune 

Det kan enkelt knyttes forbindelseslinjer mellom denne sakens innhold og målkartet både når det 
gjelder å legge til rette for attraktive og kompetansekrevende arbeidsplasser, heltidskultur, rasjonell 
utbygging og organisering av helse- og omsorgstjenestene samt en bærekraftig  økonomistyring.   
 
Kommuestyresak 10/18: Valg for framtida- samfunnsplanlegging og økonomisk bærekraft 
Målkartets formulering av ambisjonen « Valg for framtida» er også benyttet i tittelsen på ovennevnte 
sak. Saken trekker opp mange perspektiver knyttet til de økonomiske utfordringene kommunen vil 
stå overfor. Et av de sentrale punktene i saken er at det dokumenteres at Karmøy kommune har 
høyere driftsutgifter( KOSTRA-tall )enn sammmenlignbare kommuner innen blant annet pleie og 
omsorg. Fra sakens oppsummering siteres følgende tekst knyttet til dette: «…Høyst trolig utgjør 
forhold som demografi, geografi og strukturen i tjenestetilbudet en viktig forklaring…..» 
 
Karmøy kommunes lederprinsipper 
På tilsvarende måte som målkartet kan også lederprinsippenes fire emner knyttes tett opp mot 
konkret oppfølging i denne saken. Lederprinsippene har følgende hovedpunkter: 

· Vi gir retning 
· Vi gir støtte 
· Vi samskaper 
· Vi er proaktive  

 
FNs bærekraftmål / kommuneplanens samfunnsdel 
Kommunestyret har i  budsjettvedtaket for 2020 slått fast at en skal ha fokus på bærekraftmålene i 
kommunens virksomhet. I den forestående planprosessen, som skal lede fram mot en ny versjon av 
kommuneplanens samfunnsdel, vil bærekraftmålene stå sentralt. Samfunnsdelen vil gi overordnete 
føringer for kommunens samlede utvikling og vil således også omfatte de emner som tas opp i denne 
saksutredningen. 
 
Rådmannens vurdering med et overordnet blikk på dagens struktur 
Kommunens bygningsmasse på dette feltet har en desentralisert struktur med lokalisering på 
Norheim, Storasund, Vea, Åkrehamn og vedtatt utbygging i Skudeneshavn. 
Av disse er den gjennomførte utbyggingen på Vea et eksempel på hvilke kvaliteter som bør 
etterstrebes både når det gjelder teknisk standard, arbeidsmiljø og bokvalitet, attraktive 
kompetansearbeidsplasser og rasjonell økonomisk drift. Forbindelsen til de overordnete 
styringsdokumentenes ambisjoner og mål er her således ivaretatt.  
For de andre institusjonene vil det kunne være utfordringer knyttet til rasjonell drift på grunn av 
størrelse og lokalisering. Kommunen har også et sterkt fokus på å etablere attraktive jobbmuligheter 
med heltidsstruktur innenfor helse- og omsorgstjenestene. Rådmannen vil hevde at dette lar seg 
lettere gjennomføre i større enheter med oppdatert og moderne bygningsmasse. Samlet sett gir også 
slike løsninger gode muligheter for å oppnå en effektiv driftsform med tilhørende positive 
økonomiske ringvirkninger.  
 

2:  Status og utfordringer knyttet til realisering av Spanne seniorlandsby 
 
Kort om områdets muligheter og planlagt utbygging 
Det aktuelle området består i dag av et småkupert beiteområde som grenser til Spannavatnet. 
De formelle plandokumentene i form av vedtatt reguleringsplan er på plass. 
Planområdet grenser også tett opp til eksisterende boligområder og har relativ kort avstand til ulike 
servicetilbud på Raglamyr og Norheim. Det samme gjelder lokaliseringen av planlagt  boligutbygging 
på Kolnes.  
Områdets beliggenhet og størrelse gir gode muligheter for framtidig utbygging, både i offentlig og 
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privat regi.  Reguleringsplanen er videreført i en mulighetsstudie som illustrerer et stort framtidig 
potensiale. Dette kan for eksempel være sykehjem, omsorgsboliger av ulik karakter, seniorboliger i 
privat regi og boliganlegg for demente med mer. En slik omfattende utbygging og framtidig bruk vil 
også åpne opp for at det kan etableres ulike helse- og servicetilbud som for eksempel lege- og 
tannlegetjenester, fysioterapi, frisører med mer.  
I tillegg vil det innenfor planområdet være gode rammer for å etablere attraktive frilufts- og 
rekreasjonsområder for et vidt omland.  
 
Grunnerverv 
Prosessen med å erverve grunn til framtidig utbygging har vært noe omfattende.   Rådmannen legger 
til grunn at situasjonen er kommunisert og at dette er relativt kjent stoff. I kortversjon er status at 
kommunestyret har vedtatt ekspropriasjon og den ene grunneieren påklaget vedtaket via sin 
advokat. Fylkesmannen har i brev datert 26.05.20 stadfestet kommunestyret sitt vedtak og derved 
ikke tatt klagen til følge. Neste trinn blir så rettslig oppfølging av ekspropriasjons-vedtaket.  
Prosjektet har en tid vært i en fase der utredning og overordnete planprosesser er et tilbakelagt 
stadium. Nå står mer detaljerte programmerings- og prosjekteringsaktiviteter for tur. Rent 
administrativt vil dette medføre at det må prioriteres å få på plass en prosjektorganisering med en 
prosjektledelse, som ivaretar disse oppgavene. Teknisk etat og Helse- og omsorgsetaten vil spille 
hovedrollene i dette arbeidet.  
Rådmannens vurdering 
Når kommunen skal gå inn med etablering av bygningsmasse og annen infrastruktur på Spanne, så vil 
dette kreve omfattende grunnlagsinvesteringer i tillegg til erverv av eiendom og 
prosjekteringskostnader. For å forsvare disse investeringene kreves at det gjennomføres en 
omfattende og bærekraftig utbygging med en forholdvis langsiktig tidshorisont. Dette vil igjen 
medføre at eventuelle andre desentraliserte utbyggingsalternativer vil utfordre et slikt utgangspunkt. 
Bakgrunnen for rådmannens understreking av dette kan blant annet knyttes opp til politiske vedtak 
og signaler i form av konkrete innspill og oversendelsesforslag. Rådmannen vil som eksempel på 
dette nevne vedtak om utbygging av Skudenes bu- og behandlingsheim. I tillegg kommer forslag 
knyttet til videre utbygging av Norheim bu- og behandlingsheim og innspill om gjenåpning av 
Kopervik aldershjem som sykehjem. Sistnevnte forslag har trolig et mer kortsiktig fokus, men det gir 
likevel grunnlag for refleksjon knyttet til framtidig struktur ut fra stikkordenene sentraliserte større 
enheter eller desentraliserte små enheter og driftskonsekvenser i tilknytning til dette.  
Rådmannen ønsker i denne saksutredningen å sikre at de grunnleggende rammer, som her blir 
omtalt, er tydelig nok kommunisert til kommunestyret før en iverksetter store kostnadskrevende 
investeringer. Disse vil beløpe seg til flere hundretalls millioner kroner.  
 
Rådmannen erkjenner at administrativ prosess og framdrift knyttet til Spanne seniorlandsby, etter at 
godkjent reguleringsplan var på plass, har hatt en mindre gunstig utvikling. Det vil alltid være ønskelig 
å komme fram til omforente avtaler for kommunens erverv av grunneiendom, men det har ikke 
lykkes her. Ekspropriasjonsprosesser medfører mye administrativ ressursbruk og kommunes 
kapasitet på dette juridiske feltet har vært begrenset, noe som har resultert i forsinket framdrift. 
Likeens har andre omfattende investeringer i kommunale bygg og teknisk infrastruktur resultert i 
anstrengt kapasitet på kommunens tekniske prosjektadministrasjon. 
Rådmannen legger til grunn i forslag til vedtak i foreliggende sak at disse utfordringene skal gis et 
utvidet fokus med sikte på å etablere en rasjonell prosjektorganisering, med tilhørende 
tilfredsstillende videre prosesser og framdrift.  
 

3:  Alternative lokaliseringer på Norheim eller i kommunens byområder 
 
Videre utbygging av Norheim bu- og behandlingsheim 
Spørsmålet om muligheter for videre utbygging av Norheim bu- og behandlingsheim har blitt reist i 
flere sammenhenger. I kommunestyremøte den 13.05.19 ble dette formalisert med tilstrekkelig 
antall underskrifter til at dette alternativet skal fremmes til behandling i kommunestyret. Kopi av 
skriv er vedlegg til foreliggende sak. 
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Rådmannen har lagt til grunn at den foreliggende saksutredningens gjennomgang av dette 
alternativet, med tilhørende politisk behandling, vil ivareta kravet om formell behandling. 
Det er vurdert som hensiktsmessig å utarbeide et eget notat der denne muligheten belyses.  
Notatet er vedlagt, men noen hovedpunkter fra notatet kan oppsummeres slik: 

· Det synes å være gode muligheter for å erverve et areal på cirka 11 dekar som grenser direkte opp 
mot eksisterende bu- og behandlingsheim 

· For å realisere en eventuell utbygging på dette arealet må det utarbeides reguleringsplan med 
tilhørende formell behandlingsprosedyre. 

· På grunn av begrenset areal må en eventuell utbygging få en kompakt utførelse for å kunne framstå 
som en funksjonell bygningsmasse for det behovet som skal dekkes. 

· En eventuell utbygging på Norheim vil ut fra ovennevnte bli av en helt annen karakter enn den 
omfattende og langsiktige utviklingen som tenkes gjennomført på Spanne.  

Rådmannen viser ellers til sin oppsummerende vurdering og konklusjon mot slutten av 
saksframlegget når det gjelder hvilke valg som anbefales lagt til grunn for kommunestyrets vedtak.   
 
 
Lokalisering i en eller flere av kommunens tre byer 
Denne saken har et grunnleggende utgangspunkt knyttet til utbygging på kommunens fastlandsside, 
men det vil være naturlig å knytte noen kommentarer til forslag som har kommet opp. Dette gjelder 
både i planprosesser og i media og er knyttet til alternative lokaliseringer.  
Det har gjennom flere år vært gjennomført ulike planprosesser knyttet til utvikling av kommunens tre 
byer. Eksempler på dette er utarbeidelse av såkalte stedsanalyser basert på diverse lokale 
medvirkningsprosesser. Dette arbeidet har så ledet opp til kommunedelplaner for alle byene, som 
kommunestyret vedtok i mai 2019 ( KST sak 55/ 19, 56/19, 57/19) Kommunedelplanene gir konkrete 
og formelle rammer for framtidig bymessig utbygging og- utvikling.  Som en konsekvens av dette er 
spørsmålet om lokalisering av framtidige helse- og omsorgstjenester i en eller flere av byene, som et 
alternativ til Spanne, kommet opp som innspill til vurdering.  
 
Rådmannens vurdering 
Etter rådmannens syn er de vidtfavnende mulighetene som en ser konturene av på Spanne i en 
kategori som både kan skape engasjement og entusiasme. En slik omfattende satsning og konkret 
lokalisering vil imidlertid også kunne skape motkrefter og føre til at det fremmes forslag om andre 
prioriteringer. Dette er naturlig og selvsagt helt legitimt sett ut fra en demokratisk innfallsvinkel. Men 
en oppsplittet lokalisering av funksjoner og fragmentert lokalisering vil resultere i at de store 
grunnlagsinvesteringene, som må på plass for å realisere Spanne seniorlandsby, vil gi en lite rasjonell 
og unødig kostnadskrevende utbygging. 
 
Sett ut fra et lokaliseringsperspektiv så framstår en utbygging på Norheim som et relevant alternativt 
forslag. Men en av hovedgrunnene til at Spanne ble valgt var problemstillinger knyttet til areal, både 
størrelse og reguleringsmessig status, på Norheim. Norheim bu- og behandlingsheim ligger i et 
område som er tett omkranset av areal av god bonitet og i aktiv bruk for landbruksformål. En 
omdisponering her vil således være kontroversiell og i strid med overordnete føringer for 
jordvernhensyn. Et mindre og brattlendt areal rett sør for bu- og behandlingsheimen kan likevel være 
aktuell for omdisponering, siden dette er av mindre god landbruksmessig kvalitet. Men 
utbyggingspotesialet her er begrenset både ut fra arealstørrelse og topografi. Rådmannen vil ellers 
understreke at en eventuell utbygging på Norheim vil resultere i at grunnlaget for den omfattende 
satsningen, som er lagt til grunn på Spanne faller bort. 
 
Rådmannen vil i denne saksframstillingen peke på at en framtidig lokalisering av kommunens helse- 
og omsorgstjenester bør basere seg på å etablere større enheter for å sikre rasjonell drift og 
attraktive kompetansearbeidsplasser. Ut fra dette vil en oppsplitting av lokalisering til flere av byene, 
som det er kommet innspill på, ikke være i samsvar med en slik vurdering. 
I dette bildet bør det også trekkes fram vedtak og pågående prosess om utbygging i Skudeneshavn, 
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samt den utbyggingen som har funnet sted på Vea de siste årene. 
Sett i et byutviklingsperspektiv kan det argumenteres for at en omfattende utbygging, for eksempel i 
tilknytning til kommunesenteret Kopervik, ville kunne få positive synergieffekter. 
Lokalisering i byene Kopervik, Åkrehamn eller Skudeneshavn vil imidlertid bryte med den satsning på 
Karmøys fastlandsside, noe rådmannen har oppfattet å være et sentralt punkt i denne saken.  Basert 
på disse vurderingene så vil ikke rådmannen anbefale å gå videre med Norheim-alternativet eller en 
lokalisering i kommunens bysentra.  
   

4:  Utbygging på Spanne med muligheter for interkommunale løsninger 
 
Spanne seniorlandsby er gunstig lokalisert i forhold til flere av våre nabokommuner, hvis en vurderer 
området i en interkommunal sammenheng med sikte på å etablere et omfattende tjenestetilbud på 
tvers av kommunegrensene. Her kan det åpnes opp for en bærekraftig samfunnsutvikling og et 
effektivt tjenestetilbud både for Karmøy kommune og i et regionalt perspektiv.  Arealets størrelse og 
utbyggingspotensiale gir gode rammer for en slik mulighet. Hvis en har som et grunnleggende 
premiss at store enheter gir mange fordeler både organisatorisk og økonomisk med positive 
synergieffekter på kompetanseoppbygging, rekruttering og arbeidsmiljø, så er dette etter 
rådmannens vurdering et interessant spor som bør forfølges videre. 
 

Rådmannens oppsummerende kommentarer 
 
Rådmannen har hatt som et grunnleggende fokus for denne saksutredningen at det skal etableres en 
felles forståelse for status og «Valg for framtida» som det er formulert i kommunens målkart. Eller i 
en mer uhøytidelig form: «hvor står vi- hvor går vi ?» 
Rådmannen vil understreke at kommunen står ved et sentralt veiskille i denne saken. 
Som tidligere nevnt så vil en utbygging på Spanne kreve betydelige innledende 
grunnlagsinvesteringer i tekniske bygg og anlegg med konsekvenser for framtidig utvikling av 
kommunens helse og omsorgstilbud og kommunale budsjetter for en årrekke. Budsjettmessige drifts- 
og investeringskonsekvenser vil for øvrig stå som meget sentrale momenter uavhengig av om 
kommunestyret følger rådmannens innstilling eller om en skulle velge andre løsninger. 
 
Det er store arealer som skal erverves på Spanne. Selv om prisfastsettelsen ikke er avklart, så vil det 
uansett bli tale om betydelige summer til dette samt teknisk infrastruktur som veger og tekniske 
anlegg innen vannforsyning og avløpsløsninger. I tillegg kommer omlegging av kraftlinjer i luftspenn 
til kablede løsninger. Slike innledende investeringer i denne størrelsesordenen vil etter rådmannens 
syn bare kunne forsvares ved en omfattende framtidig utbygging. 
En utbygging i dette omfanget vil i sin tur medføre konsekvenser for organisering, lokalisering og 
struktur på tjenestetilbudet i hele kommunen. Det vil gradvis måtte medføre en overgang fra dagens 
desentraliserte lokalisering fram mot en mer sentralisert struktur med større enheter. Konkret vil 
den omfattende utbyggingen som er gjennomført på Vea, kombinert med en omfattende utbygging 
på Spanne, trolig peke seg ut som framtidens «hovedbaser» i et slikt scenario. Vedtatt utbygging i 
Skudeneshavn inngår også i dette bildet, men i en mindre målestokk enn de to andre lokaliseringene.  
En slik struktur vil kunne gi mange positive synergieffekter knyttet til rasjonell økonomisk drift og 
etablering av større og varierte kompetansemiljø preget av heltidskultur. Heltidskultur er forøvrig 
omtalt som et viktig satsingsområde i kommunestyrets budsjettvedtak for 2020.  Samlet vil dette 
også kunne på sikt gi en funksjonell og moderne bygningsmasse. 
Motforestillinger knyttet til stikkord som manglende geografisk nærhet og gradvis nedbygging i deler 
av eksisterende tilbud vil måtte veies opp mot dette. Rådmannen vil hevde at tiden for å ta dette 
valget er kommet. En kan med et metaforisk tilsnitt kanskje si at konkret oppstart på Spanne vil være 
startskuddet på et «langdistanseløp» som må gjennomføres med stabile rundetider og et målrettet 
fokus.   
 

Rådmannens konklusjon 
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På mange måter kan det hevdes at kommunestyret allerede har tatt valget med et målrettet fokus på 
Spanne ved godkjenning av planer, budsjetter og vedtak om ekspropriasjon. 
Det som gjør det naturlig for rådmannen å ta emnet til en ny gjennomgang er andre vedtak, som 
etter rådmannens syn kan svekke en slik entydig oppfatning. Eksempler på dette er emner, som 
tidligere omtalt, knyttet til ønske om å vurdere alternativ tomt på Norheim og vedtatt utbygging i 
Skudeneshavn,  samt noe fokus på mulig lokalisering i byene. 
I klartekst er det viktig for rådmannen å understreke at en utbygging av Spanne seniorlandsby, basert 
på gjeldende planer og vedtak, vil gi sterke føringer for hvordan kommunens samlede bygningsmasse 
innen helse- og omsorgstjenestene skal utvikles i et langsiktig perspektiv.  
 
Rådmannen er innforstått med at det vil være ulike oppfatninger knyttet til flere av de emnene som 
er reist i denne saken. Det som står sentralt, sett fra rådmannens ståsted, er imidlertid at det kan 
etableres en felles forståelse for konsekvenser av ulike valg og vedtak. 
 
Med bakgrunn i de vurderinger som er foretatt i saksframstillingen, så fremmes et forslag til vedtak i 
5 punkter. Samlet vil disse, etter rådmannens vurdering, kunne legge rammene for en langsiktig og 
bærekraftig utbygging av kommunens samlede helse- og omsorgstjenester.    
 
 
 
 
 
 
Vedlegg: 
Illustrasjon av overordnede rammer; FNs bærekraftmål, Karmøy kommunes målkart og -
lederprinsipper. 
Alternativ tomt for nytt omsorgssenter på fastlandssiden- kopi av saksforespørsel til 
kommunestyret- datert 13.05.19 
Norheim bu- og behandlingsheim- vurdering av muligheter for eventuell utvidelse. Notat datert 
02.06.20 
Spanne seniorlandsby; Planillustrasjoner 
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Dato:
11.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/7690
JournalpostID:
20/40951

Sakshandsamar: Pål Nygård

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
022/20 Eldrerådet 01.09.2020
020/20 Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 01.09.2020
023/20 Hovedutvalg helse og omsorg 02.09.2020
099/20 Formannskapet 07.09.2020
110/20 Kommunestyret 21.09.2020

Betaling for transport til dag- og aktivitetstilbud

Rådmannens forslag til vedtak:
Kommunestyret tar saken til orientering.

Eldrerådet 01.09.2020:

Behandling:
Nytt fellesforslag, foreslått av Nils Oddvar Reiersen,
Eldrerådet er i mot en så sterk økning i satsen for de utviklingshemmede.

Reiersens forslag ble enstemmig vedtak.

ELD- 022/20 Vedtak:
Eldrerådet er i mot en så sterk økning i satsen for de utviklingshemmede.

Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 01.09.2020:

Behandling:
Vedtak i eldrerådet lagt fram.
Nytt forslag, foreslått av Lars Gunnar Oma:
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne mener at en økning på 120 % for å få transport til
dag- og aktivitetstilbud er urimelig. Rådet er i mot dette.
Omas forslag enstemmig vedtatt.

RFM- 020/ 20 Vedtak:
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne mener at en økning på 120 % for å få transport til
dag- og aktivitetstilbud er urimelig. Rådet er i mot dette.
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Hovedutvalg helse og omsorg 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Nytt forslag til vedtak i sak 023/20, foreslått av Susan Elin Borg, Karmøylista 
Takstøkningen stoppes med umiddelbar virkning og brukerne får refusjon for innbetalt mellomlegg. 
En gradvis takstøkning innarbeides i budsjettarbeidet for 2021. 
 
Susan Borg 
Karmøylista 
 
Nytt forslag til vedtak i sak 023/20, foreslått av Ruth Mariann Hop, Arbeiderpartiet 
Karmøy kommune går tilbake til gamle satser for transport for psykisk utviklingshemmede 
umiddelbart. I løpet av en tre års periode skal en jobbe for å harmonisere kostandene for de eldre og 
de utviklingshemmede. Dette starter i budsjettarbeidet for budsjett 2021. Brukerene betales tilbake 
evt ekstra utgifter de har hatt til transport etter at den nye ordninge (inneværende) ble iverksatt.  
 
Hop (Ap) fremmet på vegne av posisjonspartiene Ap, FrP, KrF og Sp fellesforslag til nytt vedtak.  
 
Borg (KL) fremmet forslag på vegne av Karmøylista.  
 
Karmøylista trakk sitt forslag, og tilsluttet seg til posisjonspartienes forslag, men med 
protokolltilførsel om at partiet ved senere behandling kan komme til å stemme annerledes.  
 
Fellesforslaget fra posisjonspartiene Ap, FrP, KrF og Sp, og Karmøylista enstemmig vedtatt.  
 
 
 
HHO- 023/20 Vedtak: 
Karmøy kommune går tilbake til gamle satser for transport for psykisk utviklingshemmede 
umiddelbart. I løpet av en tre års periode skal en jobbe for å harmonisere kostandene for de eldre og 
de utviklingshemmede. Dette starter i budsjettarbeidet for budsjett 2021. Brukerene betales tilbake 
evt ekstra utgifter de har hatt til transport etter at den nye ordninge (inneværende) ble iverksatt.  
 
Formannskapet 07.09.2020: 
 
Behandling: 
Helge Thorheim på vegne av Karmøylista og Høyre, foreslått av Helge Thorheim, Karmøylista 
 
1. Takstøkningen fra 2019 stoppes med umiddelbar virkning og brukerne får refusjon for innbetalt 
mellomlegg som er betalt i 2020. 
2. Fra og med budsjettåret 2021 foretas det en årlig økning av taksten i henhold til 
konsumprisindeksen. 
 
 
Sak 099/20 Betaling for transport til dag og aktivitetstilbud., foreslått av Odd Magne Hansen, SV-
Sosialistisk Vensteparti 
Kommunestyret slutter seg til vedtak i Hovedutvalg helse og omsorg. Egenbetalingsatsen for 
personer som er blinde/sterkt svaksynte og personer som er avhengig av rullestol opprettholdes på 
laveste nivå. 
 
, foreslått av ,  
Innstilling fra hovedutvalg hele og omsorg: 
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Karmøy kommune går tilbake til gamle satser for transport for psykisk utviklingshemmede 
umiddelbart. I løpet av en tre års periode skal en jobbe for å harmonisere kostandene for de eldre og 
de utviklingshemmede. Dette starter i budsjettarbeidet for budsjett 2021. Brukerene betales tilbake 
evt ekstra utgifter de har hatt til transport etter at den nye ordninge (inneværende) ble iverksatt.  
 
 
Hansen (SV) har bedt om å få retningsliner for bruk av transporttilbudet fremlag før behandling i 
kommunestyret. 
Forslag framsatt av Hansen (SV) fikk 1 stemme (SV 1), og falt. 
Fellesforslag framsatt av Thorheim (KL) fikk 4 stemmer (H 3, KL 1), og falt. 
Innstillingen fra helse og omsorg fikk 6 stemmer (AP 3, KRF 1, FRP, 1 SP 1), og vant frem. 
 
 
FSK- 099/20 Vedtak: 
Karmøy kommune går tilbake til gamle satser for transport for psykisk utviklingshemmede 
umiddelbart. I løpet av en tre års periode skal en jobbe for å harmonisere kostandene for de eldre og 
de utviklingshemmede. Dette starter i budsjettarbeidet for budsjett 2021. Brukerene betales tilbake 
evt ekstra utgifter de har hatt til transport etter at den nye ordninge (inneværende) ble iverksatt.  
 
 

Saksutredning 
 

Bakgrunn for saken 
Formannskapet fattet følgende enstemmige vedtak i sak 27/20 Eventuelt i møte 02.03.2020:  
«Vi ønsker en sak til kommunestyret der transport for/av funksjonshemmede legges frem for 
kommunestyret. Det vektlegges normalt behov, herunder arbeid». 
 
 

Saks- og faktaopplysninger 
Kommunestyret vedtok 16.12.2019 i sak 136/19 Handlingsprogram med budsjett- og økonomiplan 
2020-2023 økning i egenbetalingssatsen for transport til/fra dagsenter/servicesenter fra 01.01.2020.  

Endring er omtalt under «endrede satser for egenandel for transport til/fra dagsenter/servicesenter». 
Vedtaket er slik: «Økt egenbetaling for transport utviklingshemmede. Innbyggere som bruker 
dagtilbudet for eldre betaler i dag 85 kr tur/retur som egenbetaling for transport til tilbudet. For 
utviklingshemmede har egenandelen frem til nå vært 41 kr tur/retur. Ved å øke prisen for 
utviklingshemmede får en lik pris for lik tjeneste i kommunen.» (s. 186) 

Pris- og lønnsstigning er lagt på alle satser i eget vedtakspunkt i samme sak, slik at satsen på 85 
kroner er justert til 90 kroner. Fra og med 01.01.2020 er satsen for transport til eller fra arbeids-
/aktivitetstilbud og dagsenter 90 kroner tur/retur. Det betales for transport uavhengig om en 
kommer fra eget hjem eller kommunal bolig. 

Tjenesten transport 
Tjenesten transport til/fra aktivitetstilbud/VTA-/KTA-bedrift mandag til fredag er ikke lovpålagt. 
 
Tjenesten kan tildeles personer som ikke kan benytte seg av offentlig transport på grunn av varig 
nedsatt evne til forflytning, nedsatt orienteringsevne, kognitiv svikt på grunn av utviklingshemming, 
psykiske lidelser, demens, avvikende atferd eller invalidiserende angst – sosial angst. 
 
Søknad om tjenesten transport behandles av bestillerkontoret som gjør en individuell vurdering. 
Transporttjenesten er tilrettelagt og kjører fra dør til dør, med tilpassede tidspunkter. 



Side 40 av 92 

 

Transporttjenesten kan gis inntil 5 dager i uken. 
 
94 innbyggere har pr. 14.07.2020 vedtak om transport. Dette er transport til/fra blant annet: 

· Solstein (VTA- og KTA-plasser) 
· Ekta aktivitetssenter 
· Aktivitetshuset på Eide 
· Dagtilbud innenfor rus/psykisk helsetjeneste 

 
For hjemmeboende eldre som har vedtak om dagtilbud, følger det automatisk transport i vedtaket. 
 
Dagtilbud for hjemmeboende eldre hjemles som dagopphold i institusjon, og reguleres da av: 

· Forskrift om egenandel for kommunale helse- og omsorgstjenester 
· Rundskriv I -1/2020 om endring av fribeløp og egenandeler for kommunale helse- og 

omsorgstjenester fastsetter satsen for dagopphold til 90 kroner inkl. transport. En økning fra 2019 
til 2020 på 5,9 % fra 85 til 90 kroner. Økningen fra 2018 til 2019 var på 80 til 85 kroner. Fra 2017 til 
2018 var det ingen økning. 

· Mat kommer i tillegg med 81 kroner. 

 

Kostnader 
I 2019 hadde Karmøy kommune et merforbruk på transporttjenester til/fra dagtilbud på om lag 3 
mill. kroner. Merforbruket var knyttet til økt antall plasser i dagtilbud og fordeling av tilbudet på flere 
lokasjoner enn tidligere. Endringene er nå hensyntatt i avtale med leverandør av transporttjenester, 
og budsjettposten for 2020 ble økt med 2,2 mill. kroner med følgende inndekning: 

· Økt ramme: 1,6 mill. kroner 
· Økt egenbetaling: beregnet til 600 000 kroner 

 
Kommunen sin kostnad gjennom avtaleinngåelse med transportleverandør utgjør pr plass i taxi ca. 
3 600 kroner pr mnd. Dette vil utgjøre en årlig kostnad på omkring 36 000 kroner (3 600 * 10 mnd.). 
 
Sammenlignet gammel og ny egenandelsats pr person med henholdsvis 41 kroner t/r og 90 kroner 
t/r vil dette utgjøre omtrent: 
 

 Uke Måned År (10 mnd.) 

 Før Nå Før Nå Før Nå 

3 dager pr 
uke 

123,- 270,- 492,- 1080,- 4920,- 10800,- 

5 dager pr 
uke 

205,- 450,- 820,- 1800,- 8200,- 18000,- 

 
                                         
Til sammenlikning har Haugesund kommune en egenbetalingssats på 44 kroner t/r. Tønsberg 
kommune har en egenbetaling på 75 kroner t/r inntil 3 dager, og 45 kroner t/r på 4-5 dager. 
 
 

Alternative modeller 
Det kan være flere mulige modeller for egenandelbetaling. Under har rådmannen belyst tre 
alternative modeller til vedtatt ordning. Listen over alternative modeller må på ingen måte forståes å 
være uttømmende. 
 
Dersom egenandelsatsen justeres tilbake til 41 kroner er konsekvensen en inntektsreduksjon 
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beregnet i budsjettet til 600 000 kroner.  Hvor mye dette reelt utgjør ved årsslutt vil avhenge av den 
reelle bruke som kan variere noe gjennom året. I et slikt alternativ må det vedtas hvordan 
inntektstapet skal dekkes inn. En annen side ved alternativet er at kommunen ikke har lik pris for 
tilnærmet like tjenester slik det var kommentert i budsjettet. 
 
Et annet alternativ kan være å vurdere differensiert egenandelbetaling utfra antall transportreiser pr 
uke. Da kan det for eksempel være en høyere egenandelsats for transport inntil 3 dager pr uke og en 
lavere sats for de som trenger transport 4-5 dager i uken, mer lik slik enkelte andre kommuner har 
valgt. I dette alternativet bør det vurderes om den differensierte betalingen også skal gjelde for 
hjemmeboende eldre som har vedtak om dagtilbud for å få lik betaling for tilnærmet like tjenester. 
Hvor mye de ulike satsene må utgjøre for å unngå inntektsreduksjon for kommunen har ikke 
rådmannen beregnet i denne saken, da reel bruk kan variere gjennom året. 
 
Et tredje alternativ kan være en gradvis opptrapping av satsene over tid for at egenandelen blir lik for 
tilnærmet like tjenester etter hvert. Økningen på satsene for dagopphold inkl. transport fastsatt av 
Helse- og omsorgsdepartementet økte med 5,9 % fra 85 kroner i 2019 til 90 kroner i 2020. Økningen 
fra 2018 til 2019 var på 80 til 85 kroner, mens det ikke var noen økning fra 2017 til 2018. Isolertsett 
er det enkelt å forstå at økningen fra 41 kroner i 2019 til 90 kroner i 2020 kan oppleves høy 
sammenlignet med den ordinære økningen fra departementet. Ved å gå for en gradvis 
harmoniseringsmodell må det også vedtas hvordan inntektstapet hvert år skal dekkes inn i 
overgangsperioden. 
  
 

Rådmannens vurdering/konklusjon 
Karmøy kommune hadde et merforbruk på transporttjenester til/fra dagtilbud i 2019 som var knyttet 
til økt antall plasser i dagtilbud og fordeling av tilbudet på flere lokasjoner enn tidligere. Den økte 
bruken av tjenesten og merforbruket ble vedtatt dekket inn i budsjettet ved økt egenbetaling for 
tjenesten og økte rammer. 
 
Egenbetalingssatsen ble i budsjettet harmonisert og likestilt slik at alle i dag betaler likt for tilnærmet 
lik tjeneste i kommunen. 
 
Kommunestyret fattet budsjettvedtak om endringene 16.12.2019 i sak 136/19. Dersom 
kommunestyret ønsker å redusere egenbetalingssatsen må det også vedtas hvordan de økte 
utgiftene skal dekkes inn. 
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Dato:
26.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/5640
JournalpostID:
20/42830

Sakshandsamar: Ørjan Røed

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
023/20 Eldrerådet 01.09.2020
024/20 Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 01.09.2020
024/20 Hovedutvalg helse og omsorg 02.09.2020
018/20 Hovedutvalg administrasjon 03.09.2020
100/20 Formannskapet 07.09.2020
111/20 Kommunestyret 21.09.2020

Arbeidstøy

Rådmannens forslag til vedtak:
Kommunestyret tar saken til orientering.

Eldrerådet 01.09.2020:

Behandling:
Nytt forslag, foreslått av Bjørn Harald Johansen, Arbeiderpartiet
Eldrerådet ber kommunen innføre hensiktsmessig arbeidstøy i henhold til Arbeidstilsynets faglige
råd.

Johansens forslag enstemmig vedtatt.

ELD- 023/20 Vedtak:
Eldrerådet ber kommunen innføre hensiktsmessig arbeidstøy i henhold til Arbeidstilsynets faglige
råd.

Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne 01.09.2020:

Behandling:
Fellesforslag fremsatt av Aina Budal, Arbeiderpartiet:
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne fremmer eldrerådets forslag i saken med følgende
tillegg:
Vil legge til at i miljøarbeid bør uniform unngås da det kan føre til stigmatisering og sykeliggjøring.
Fellesforslaget fremsatt av Budal enstemmig vedtatt.
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RFM- 024/20 Vedtak: 
Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne ber kommunen innføre hensiktsmessig arbeidstøy i 
henhold til Arbeidstilsynets faglige råd.  
Vil legge til at i miljøarbeid bør uniform unngås da det kan føre til stigmatisering og sykeliggjøring. 
 
 
Hovedutvalg helse og omsorg 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Forslag til vedtak (Inge J. Ekornsæter, Høyre), foreslått av Inge Jacob Ekornsæter, Høyre 
• Innføring arbeidstøy i den somatiske hjemmetjenesten 
• Utføre risikokartlegging 
• Ny sak fremlegges etter kartlegging med total vurdering alle relevante forhold hjemmetjenesten 
 
 
Forslag til vedtak i sak 024/20, foreslått av Ruth Mariann Hop, Arbeiderpartiet 
1. Administrasjonen organiserer en straksinnføring av nødvendig arbeidstøy for somatisk 
hjemmetjeneste (jf. alternativ 2) 
 
2. Økte kostnader for 2020 belastes formannskapets disposisjonsfond. Rådmanenn legger denne 
økte kostanden inn i kommunens budsjett og økonomiplan fra og med 2021.  
 
3. Arbeidstilsynets konklusjon, etter den pågående risikokartleggingen, vil være et grunnlag for 
hvorvidt det er nødvendig å innføre nye rutiner for arbeidstøy i andre deler av hjemmetenensten 
(bolig, miljøtjenesten,  aktivitet- og avlastningstjenestne, ROP, fysio- og ergoterapitjenesten.  
 
4. Det settes ned en arbeidsgruppe som jobber videre med å se på de virksomhetene som ikke får 
utlevert arbeidstøy. Arbeidsgruppen utarbeider en felles tilbakemelding. Arbeidsgruppen foreslås 
bestående av leder for administrasjonsutvalget, hovedutvalg helse, en person fra arbeidstakerorg., 
personalsjef, helsesjef, hovedvernombud helse. 
 
Forslag om å støtte de tillitsvalgtes forslag i administrasjonsutvalget, foreslått av Susan Elin Borg, 
Karmøylista 
Borg (KL) foreslo at det ikke ble fremmet et eget forslag fra hovedutvalget, men at hovedutvalget 
kunne enes om å støtte det forslaget som de tillitsvalge kommer til å legge frem i 
administrasjonsutvalget sitt møte 03.09.2020.  
 
 
Borg (KL) foreslo at det ikke ble fremmet et eget forslag fra hovedutvalget, men at hovedutvalget 
kunne enes om å støtte det forslaget som de tillitsvalge kommer til å legge frem i 
administrasjonsutvalget sitt møte 03.09.2020.  
 
Ekornsæter(H) fremmet forslag.  
 
Hop (Ap) fremmet forslag på vegne av posisjonspartiene Ap, FrP, KrF og Sp.  
 
Ekornsæter (H) trakk sitt forslag.  
 
Forslaget fremsatt av Hop (Ap) på vegne av posisjonspartiene Ap, FrP, KrF og Sp enstemmig vedtatt. 
 
 
HHO- 024/20 Vedtak: 
1. Administrasjonen organiserer en straksinnføring av nødvendig arbeidstøy for somatisk 
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hjemmetjeneste (jf. alternativ 2) 
 
2. Økte kostnader for 2020 belastes formannskapets disposisjonsfond. Rådmanenn legger denne 
økte kostanden inn i kommunens budsjett og økonomiplan fra og med 2021.  
 
3. Arbeidstilsynets konklusjon, etter den pågående risikokartleggingen, vil være et grunnlag for 
hvorvidt det er nødvendig å innføre nye rutiner for arbeidstøy i andre deler av hjemmetenensten 
(bolig, miljøtjenesten,  aktivitet- og avlastningstjenestne, ROP, fysio- og ergoterapitjenesten.  
 
4. Det settes ned en arbeidsgruppe som jobber videre med å se på de virksomhetene som ikke får 
utlevert arbeidstøy. Arbeidsgruppen utarbeider en felles tilbakemelding. Arbeidsgruppen foreslås 
bestående av leder for administrasjonsutvalget, hovedutvalg helse, en person fra arbeidstakerorg., 
personalsjef, helsesjef, hovedvernombud helse. 
 
Hovedutvalg administrasjon 03.09.2020: 
 
Behandling: 
Endresen (FrP) fremmet på vegne av hele utvalget  følgende alternativt forslag til innstillingen: 
1. Administrasjonen organiserer en straksinnføring av nødvendig arbeidstøy for somatisk 
hjemmetjeneste. 
 
2. Økte kostnader for 2020 belastes formannskapets disposisjonsfond. Rådmann bes legge denne 
økte kostnaden inn i kommunens budsjett og økonomiplan fra og med 2021.  
 
3. Arbeidstilsynets konklusjon, etter den pågående risikokartleggingen, vil være grunnlag for hvorvidt 
det er nødvendig å innføre nye rutiner for arbeidstøy i andre deler av hjemmetjenesten. (Bolig- og 
miljøtjenesten, Aktivitet- og avlastningstjenesten, Rus- og psykisk helsetjenesten, Fysio- og 
ergoterapitjenesten.)  
 
4. Det settes ned en arbeidsgruppe som jobber videre med å se på de virksomhetene som ikke får 
utlevert arbeidstøy. Arbeidsgruppen utarbeider en felles tilbakemelding . Arbeidsgruppen skal bestå 
av en tillitsvalgt fra fagforeningene, personalsjef, etatssjef helse, hovedverneombud helse og omsorg, 
leder for Hovedutvalg Administrasjon og leder for Hovedutvalg Helse og omsorg. 
 
 
Aarhus (H) fremmet følgende som punkt 5 i fellesforslaget: 
 
5. Det gjennomføres en evaluering av arbeidsgruppen av hva som har skjedd med saken når 
ordningen er innført.       
 
Fellesforslaget fremmet av Endresen  med tilleggsforslaget fremmet av Aarhus enstemmg vedtatt. 

 
 
 
 
 

 

 

 
 
HUA- 018/20 Vedtak: 
1. Administrasjonen organiserer en straksinnføring av nødvendig arbeidstøy for somatisk 
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hjemmetjeneste. 
 
2. Økte kostnader for 2020 belastes formannskapets disposisjonsfond. Rådmann bes legge denne 
økte kostnaden inn i kommunens budsjett og økonomiplan fra og med 2021.  
 
3. Arbeidstilsynets konklusjon, etter den pågående risikokartleggingen, vil være grunnlag for hvorvidt 
det er nødvendig å innføre nye rutiner for arbeidstøy i andre deler av hjemmetjenesten. (Bolig- og 
miljøtjenesten, Aktivitet- og avlastningstjenesten, Rus- og psykisk helsetjenesten, Fysio- og 
ergoterapitjenesten.)  
 
4. Det settes ned en arbeidsgruppe som jobber videre med å se på de virksomhetene som ikke får 
utlevert arbeidstøy. Arbeidsgruppen utarbeider en felles tilbakemelding . Arbeidsgruppen skal bestå 
av en tillitsvalgt fra fagforeningene, personalsjef, etatssjef helse, hovedverneombud helse og 
omsorg, leder for Hovedutvalg Administrasjon og leder for Hovedutvalg Helse og omsorg. 
 
5. Det gjennomføres en evaluering av arbeidsgruppen av hva som har skjedd med saken når 
ordningen er innført. 
 
 
Formannskapet 07.09.2020: 
 
Behandling: 
Helge Thorheim på vegne av Karmøylista og Høyre, foreslått av Helge Thorheim, Karmøylista 
1. Rådmannen bes straks påse at arbeidstakere i kommunen, som denne saken vedrører, får utlevert 
arbeidstøy i henhold til lover og forskrifter som gjelder for disse tjenestene. 
2. Kommunestyret viser til tilsyn gjennomført av Arbeidstilsynet i juni 2020, og forventer at 
Rådmannen responderer snarest på de pålegg som ble gitt fra Arbeidstilsynet vedr mangler i henhold 
til gjeldende regelverk. 
3. Kommunestyret viser til langvarig og godt engasjement i denne saken fra 
arbeidstakerorganisasjonenes og verneombudets side, og forventer at Rådmannen kommer frem til 
gode omforente løsninger på saken sammen med arbeidstakerorganisasjonene og verneombudet. 
4. Rådmannen bes rapportere tilbake til kommunestyret når saken vedr arbeidstøy har funnet en 
tilstrekkelig god omforent løsning, der denne også imøtekommer Arbeidstilsynets krav. 
5. Eventuelle nye kostnader som påføres i denne saken, forutsettes dekket innenfor rammen til 
Helse- og omsorgsetaten. 
 
 
Forslag til vedtak, foreslått av Alf Magne Grindhaug, Kristelig Folkeparti 
1. Administrasjonen organiserer en straksinnføring av nødvendig arbeidstøy for somatisk 
hjemmetjeneste (jf. alternativ 2) 

 2. Økte kostnader for 2020 belastes formannskapets disposisjonsfond. Rådmanenn legger denne 
økte kostanden inn i kommunens budsjett og økonomiplan fra og med 2021. 

  3. Arbeidstilsynets konklusjon, etter den pågående risikokartleggingen, vil være et grunnlag for 
hvorvidt det er nødvendig å innføre nye rutiner for arbeidstøy i andre deler av hjemmetenensten 
(bolig, miljøtjenesten, aktivitet- og avlastningstjenestne, ROP, fysio- og ergoterapitjenesten. 

 
4. Rådmannen bes rapportere tilbake til kommunestyret når saken vedr arbeidstøy har funnet en 
tilstrekkelig god omforent løsning, der denne også imøtekommer Arbeidstilsynets krav. 
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Det ble avholdt gruppemøte før votering. 
Forslag fremmet av Thorheim (KL) ble i gruppemøte omforent til nytt fellesforslag fra AP, H, KL, SP, 
FRP og KRF, fremmet av Grindhaug (KRF). 
Forslag fra Hovedutvalg admnistrasjonsutvalget fikk 1 stemme (SV 1), og falt. 
Fellesforslag fremmet av Grindhaug (KRF) fra fikk 10 stemmer, og vant frem. 
 
FSK- 100/20 Vedtak: 
1. Administrasjonen organiserer en straksinnføring av nødvendig arbeidstøy for somatisk 
hjemmetjeneste (jf. alternativ 2) 

 2. Økte kostnader for 2020 belastes formannskapets disposisjonsfond. Rådmanenn legger denne 
økte kostanden inn i kommunens budsjett og økonomiplan fra og med 2021. 

  3. Arbeidstilsynets konklusjon, etter den pågående risikokartleggingen, vil være et grunnlag for 
hvorvidt det er nødvendig å innføre nye rutiner for arbeidstøy i andre deler av hjemmetenensten 
(bolig, miljøtjenesten, aktivitet- og avlastningstjenestne, ROP, fysio- og ergoterapitjenesten. 

 
4. Rådmannen bes rapportere tilbake til kommunestyret når saken vedr arbeidstøy har funnet en 
tilstrekkelig god omforent løsning, der denne også imøtekommer Arbeidstilsynets krav. 

 

Saksutredning 
 
I møte den 27.05.2020, saksnr. 16/20 Eventuelt fattet hovedutvalg administrasjon følgende 
enstemmige vedtak: Administrasjonsutvalget ber om en sak knyttet til arbeidstøy.  
 
I forkant av vedtaket i administrasjonsutvalget og i løpet av sommeren ble temaet tatt opp både i 
kommunestyret, formannskapet og i hovedutvalg helse og omsorg. Som en konsekvens er temaet 
blitt mye omtalt og debattert før rådmannen har  utredet saken.  
 
 
I Karmøy kommune har flere fagforeninger gitt tilbakemelding om at arbeidstøy bør innføres i alle 
hjemmetjenestene i helse- og omsorgsetaten. Hjemmetjenestene består av  

·  Somatisk hjemmetjeneste 
·  Bolig- og miljøtjenesten  
·  Aktivitet- og avlastningstjenesten 
·  Rus- og psykisk helsetjenesten   
·  Fysio- og ergoterapitjenesten. 

 
Ansatte i disse tjenestene får i dag en årlig godtgjørelse for selv å anskaffe egnet arbeidstøy og vaske 
dette. Det er tidligere inngått en avtale med tillitsvalgte som regulerte dette. 
 
På bakgrunn av oppslag i media og at Arbeidstilsynet hadde mottatt flere henvendelser om 
manglende arbeidstøy i helse- og omsorgssektoren i Karmøy kommune, foretok Arbeidstilsynet i juni 
2020 et tilsyn med hovedtema arbeidstøy og biologiske faktorer. Arbeidstilsynet fant forhold som 
ikke var i samsvar med regelverket og ga kommunen følgende pålegg: 
 
Pålegg – Biologisk helsefare – utlevering av arbeidstøy og personlig verneutstyr 
Arbeidsgiver skal sørge for at arbeidstakerne får utlevert og blir pålagt å bruke hensiktsmessig 
arbeidstøy og personlig verneutstyr, dersom de helsefarlige biologiske faktorene ikke kan fjernes eller 
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unngås. Innen 20.11.2020 må kommunen sende Arbeidstilsynet: 
·  skriftlig bekreftelse på at arbeidstakerne får utlevert, og blir pålagt å bruke, hensiktsmessig 

arbeidstøy og personlig verneutstyr.  

 
Pålegg - Biologiske faktorer – kartlegging og risikovurdering 
Arbeidsgiver skal kartlegge eksponering av biologiske faktorer og vurdere risiko for arbeidstakernes 
helse og sikkerhet. Risikovurderingen skal særlig omhandle de forhold som fremgår av utførelse av 
arbeid § 6-1. Dette skal gjøres i samarbeid med verneombud/ansattes representant. Innen 
20.11.2020 må kommunen sende Arbeidstilsynet: 

·  kopi av virksomhetens kartlegging og risikovurdering av biologiske faktorer 

beskrivelse av hvordan verneombudet har medvirket 
 
Arbeidstøy og verneutstyr 
Kravet om utlevering av arbeidstøy skal i utgangspunktet bero på arbeidsgivers kartlegging og 
risikovurdering, og om arbeidsgiver kan iverksette andre tiltak for å redusere risikoen for å bli utsatt 
for biologisk helsefarlig smitte. 
 
Arbeidstilsynet definerer arbeidstøy som alminnelige klær og uniformer som ikke er spesielt 
beregnet til å beskytte arbeidstakernes sikkerhet og helse. Som hovedregel er arbeidstøy og 
spørsmålet om utgiftsdekning basert på avtaler gjennom tariff eller reglement.  
 
Arbeidsgiver skal i enkelte yrker sørge for at arbeidstakeren får arbeidsklær. Dette gjelder når 
arbeidsklærne skal beskytte mot spredning av helsefarlige kjemikaler og biologiske faktorer som 
bakterier og virus. Dette kommer i tillegg til nødvendig personlig verneutstyr som skal verne 
arbeidstakere mot farer som kan true sikkerhet eller helse.  
 
Typer av arbeidstøy og skattemessige konsekvenser 
Arbeidstøy, som f.eks. hvite frakker og annet verneutstyr i helsesektoren, kan dekkes skattefritt av 
arbeidsgiver.  
 
Utgifter til vanlig sivilt tøy som skalljakker, t-skjorter, sko o.l. vil utløse skatteplikt og 
arbeidsgiveravgift hvis kommunen dekker utgiftene. Det har ingen betydning om tøyet inneholder 
logo eller ikke. Dette anses som dekning av private utgifter. Det at de ansatte pålegges bruk av tøy er 
et moment i definisjonen av uniform. Selv om kommunen pålegger de ansatte å bruke sivilt tøy vil 
det likevel ikke kunne anses som en uniform som kan dekkes skattefritt. Det har ingen betydning om 
tøyet bare brukes i tjeneste eller om det også brukes privat. Hjemmel for skatteplikt et skatteloven § 
5-1 første ledd. 
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Arbeidstøy i Karmøy kommune 
I Karmøy kommune finnes det flere ordninger for bruk av arbeidstøy. Ordningene gjenspeiler ulike 
driftsforhold på arbeidsplassene og krav i lover, forskrifter og avtaleverk. I teknisk etat blir arbeidstøy 
utlevert etter behov og arbeidstøy skal kun brukes når arbeidstaker er i arbeid hos arbeidsgiver. Det 
samme gjelder i stor grad i oppvekst- og kulturetaten, hvor ansatte i barnehagene og i SFO i samråd 
med leder får utdelt eller kjøper inn arbeidsklær etter behov.  
 
Innenfor helse- og omsorgsetaten er ordning for arbeidstøy todelt: 
  
Ordning 1: Arbeidstøy utlevert av arbeidsgiver 
Ansatte i sykehjem og i enkelte heldøgnsomsorgsboliger får utlevert arbeidstøy av arbeidsgiver. 
Arbeidstøyet består av en hvit eller blå overdel med hvit bukse. Arbeidsgiver har ansvar for vask og 
vedlikehold av arbeidstøyet. Arbeidstakerne skifter til egne klær i garderobe ved arbeidsplass og 
klærne sendes til vaskeri etter endt vakt.  

 
Ordning 2: Fast godtgjørelse for å dekke utgifter til arbeidstøy 
Ansatte i følgende tjenester mottar en fast godtgjørelse for å dekke utgifter til arbeidstøy:  

- Bolig- og miljøarbeidertjenesten  
- Aktivitet- og avlastningstjenesten 
- Somatisk hjemmetjeneste, herunder dagtilbud 
- Rus- og psykisk helsetjeneste 
- Fysio- og ergoterapitjenesten 
- Helsestasjon 

 
Godtgjørelsen for å dekke utgifter til arbeidstøy er en del av en lokal avtale mellom fagforeningene 
og Karmøy kommune. Arbeidstakerne har i denne ordningen ansvaret for vask og vedlikehold av 
egeninnkjøpt arbeidstøy. Antall ansatte som mottar denne godtgjørelsen er ca. 700. 
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Den lokale avtalen er hjemlet i sentral avtale mellom KS og arbeidstakerorganisasjonene SGS 1002, 
Arbeidstøy og musikkinstrumenter. 
 
Fra SGS 1002  Arbeidstøy og musikkinstrumenter 
«Arbeidstaker får som hovedregel utlevert arbeidstøy etter behov. Behovet avgjøres av partene lokalt 
gjennom særavtale. Ved uenighet om behovet gjelder Hovedavtalen del A § 4-5, jf. § 6-2. I de tilfeller 
det er behov for arbeidstøy, jf. ovenfor, men partene er enige om at det er mest hensiktsmessig at 
arbeidstaker selv skaffer arbeidstøy, skal det gis refusjon for de faktiske utgiftene.» 
 
Fast ansatte som omfattes av avtalen får en månedlig fast godtgjørelse som utgjør 2500 kroner per 
år. Beløpet reguleres i forhold til stillingsstørrelse. Fagforeningene ønsker ikke å reforhandle eller 
forlenge denne avtalen.  
 
Kartlegging, risiko og tiltak i Karmøy 
Kravet om utlevering av arbeidstøy skal i utgangspunktet bero på arbeidsgivers kartlegging og 
risikovurdering, og om arbeidsgiver kan iverksette andre tiltak for å redusere risikoen for å bli utsatt 
for biologiske og kjemiske helseskadelige faktorer. 
 
En særlig utfordring i helsesektoren er at arbeidsgiver vanskelig kan fastslå at eventuelle biologiske 
faktorer er fjernet eller unngått. Dette skyldes flere forhold. For det første er helsetjenesteassosierte 
infeksjoner og smittevern komplekst av natur. Dette gjør det vanskelig å være sikker på at 
arbeidsmiljøet er fullstendig utredet og at alle risikoforhold er kjent for arbeidsgiver.  
 
Karmøy kommune har innført flere tiltak for å redusere risikoen for at ansatte blir utsatt for biologisk 
helsefarlig smitte generelt. Ansatte får utlevert arbeidstøy ved mistanke om eller påvist smitte, i 
tillegg også ved arbeidsoppgaver knyttet til sårstell og injisering.  
Basale rutiner som håndhygiene, hostehygiene, pasientplassering og bruk av personlig verneutstyr 
(hansker, munnbind, åndedrettsvern, visir/øyebeskyttelse, stelleforkle, 
beskyttelsesfrakk/smittefrakk) skal beskytte både helsepersonell mot smitte og forebygge smitte til 
og mellom pasienter. For å ha ønsket effekt må rett utstyr benyttes på riktig måte og til rett tid.  
 
I beredskapssituasjonen som oppstod ved utbruddet av korona ble smitteutviklingen fulgt tett og det 
ble gjort organisatoriske grep i helse- og omsorgstjenestene for å kunne håndtere utbruddet. Blant 
annet har kommunen kjøpt inn større mengde smittevernutstyr og arbeidstøy. Pasienter med påvist 
eller mistenkt Covid-19 får tjenester fra eget koronateam i hjemmetjenesten, hvor ansatte får 
utlevert arbeidstøy, smittefrakk, hansker, munnbind og eventuelt visir. Kartlegging og risikovurdering 
med tilhørende plan for tiltak gjennomføres kontinuerlig i forhold til Covid-19 for den enkelte 
pasient. 
 
Arbeidstøy i andre kommuner  
Kommunene har ulike ordninger for arbeidstøy i helse- og omsorgstjenestene.  I denne saken er det 
gjort henvendelse til fire kommuner. Disse kommunene kombinerer utdeling av arbeidsklær og 
godtgjørelse for bruk av privat arbeidstøy.  Arbeidstøy i form av en uniform bestående av bukse og 
topp er det som er mest utbredt i disse.  
 
Ulike behov – ulike perspektiver 
Det er flere grupper som blir påvirket av en eventuell innføring av uniformert arbeidstøy.  Det er 
derfor viktig å forstå synspunktene/perspektivene til de ulike gruppene: 
 

·  Brukerperspektivet: Brukerne av tjenestene har ulike behov og ulik livssituasjon. Noen 
brukere vil oppleve uniformer som positivt, blant annet ved at det er lettere å identifisere 
hvem som er helse- og omsorgsarbeider og at smittehensyn kan oppleves som bedre 
ivaretatt. Andre vil se på dette som negativt, da uniformering av ansatte kan føre til en 
institusjonalisering/sykeliggjøring av sin hverdag og et synlig tegn på skillet mellom 
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helsepersonell og bruker.  
 

·  Arbeidstakerperspektivet: Blant ansatte er det ulike meninger om innføring av arbeidstøy. 
Noen opplever arbeidstøy som positivt, mens andre ser utfordringer med å bli uniformert.  

 
I perioden med pandemi har smittevern fått et forhøyet fokus. Selv om det er opprettet eget 
koronateam i hjemmetjenesten, gir de ansatte uttrykk for at de opplever arbeidsdagen som 
mindre forutsigbar og de er bekymret for at de tar med seg smitte til neste bruker og videre med 
seg hjem til sin familie.  Ønsket om å få utlevert arbeidstøy som blir sendt til vaskeri er forsterket. 

 
Samtidig er det arbeidstakere som understreker faren med å uniformere seg da dette kan føre til 
økt stigmatisering og institusjonalisering av brukergrupper og føre til at gapet mellom 
pasient/bruker og ansatte øker. 

 

·  Arbeidsgiverperspektivet: Det er flere sider av saken arbeidsgiver må vurdere, blant annet:  
·  lov og avtaleverk 
·  HMS 
·  kvalitet i tjenesten 
·  brukerbehov og effekt på andre berørte samfunnsgrupper  
·  økonomiske rammer  

 
Arbeidsgiver må veie fordelene og ulempene ved innføring av arbeidstøy for alle involverte og 
sikre at tjenestene får en framtidsrettet utvikling innenfor de økonomiske rammene. 

 
 
 
 

Innspill fra ulike parter/interessenter 
Tillitsvalgte  
Det er gjennomført møte med tillitsvalgte. To skriftlige tilbakemeldinger er mottatt som skisserer 
ønsker for framtidig løsning: 
 

· Fagforbundet, NSF, Delta, FO mener at alle ansatte skal få arbeidstøy og skisserer følgende 
bekledning som nødvendig for de ulike områdene: 

· Hjemmetjenesten: Uniform, Gore-Tex joggesko og skalljakke  
· ROP: Bukse, t-skjorte, allværsjakke, fleecejakke og Gore-Tex sko. 
· Bolig- og miljøarbeidertjenesten: Bukse, t-skjorte, allværsjakke, fleecejakke og 

Gore-Tex sko. 
 

·  Norsk Fysioterapeutforbund, Fysio- og ergoterapitjenesten: Blant fysioterapeutene- og 
ergoterapeutene er det uttrykt et ønske om et minst mulig «gap» mellom ansatte og 
brukere, og dagens ordning ses på som en hensiktsmessig løsning. 

Det vil være situasjoner hvor det er ønske om arbeidsklær som kan brukes på hjemmebesøk hvor 
det er unormalt skittent.  

 
Vernetjeneste og bedriftshelsetjenesten 
Hovedverneombudet og leder for bedriftshelsetjenesten har fokus på at den enkelte arbeidsplass må 
kartlegge og risikovurdere faktorer som har betydning for helse, miljø og sikkerhet til de ansatte. 
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Dette arbeidet gir grunnlaget for å kunne vurdere nødvendigheten av arbeidstøy og deretter hvilke 
garderobeforhold som må være til stede. Pandemien forsterker viktigheten av en fortløpende 
vurdering av smitte og andre risikofaktorer. 
 
De ulike tjenestene/virksomhetene  
Tilbakemelding fra virksomhetsledere i de aktuelle tjenestene: 
 

·  Bolig- og miljøarbeidertjenesten: Brukerne av tjenesten er voksne med 
utviklingshemming. Bistandsbehov varierer fra noe veiledning i enkelte daglige gjøremål til 
tett bistand gjennom hele døgnet. . Brukerne trenger bistand og hjelp til dagliglivets 
gjøremål som hygiene, injeksjoner, sårstell, kateterisering, medisinering, måltider samt 
praktiske oppgaver. Enkelte har også lav boevne. Innføring av uniformert arbeidstøy vil 
kunne virke stigmatiserende og mulig til hinder for integrering. 

 
· Somatisk hjemmetjeneste og dagavdeling for eldre: Brukerne av tjenesten har et 

sammensatt sykdomsbilde. Brukerne er i alle aldre, men med en stor overvekt av eldre. 
Brukerne trenger bistand og hjelp til dagliglivets gjøremål som hygiene, injeksjoner, 
sårstell, kateterisering, medisinering, måltider samt praktiske oppgaver. Enkelte har også 
lav boevne. Brukerne av dagavdelingen er eldre som vanskelig kommer seg ut på egenhånd 
og/eller at pårørende har behov for avlastning. Det er prioritert å gi dagtilbud til personer 
med demens og de som har ernæringsmessige utfordringer.  

· Uniformering tydeliggjør hvem som jobber i hjemmetjenesten og kan øke 
tryggheten for brukeren.  

· Arbeidstøy blir forskriftmessig vasket og ansatte vil se på dette som en trygghet i 
forhold til smitte.   

· Det vil redusere tid for å kartlegge arbeidsoperasjoner som krever arbeidstøy og 
en unngår opplevd forskjellsbehandling av ansatte.  

 
Innføring av uniformert arbeidstøy for denne tjenesten vil kunne ha følgende positive effekter:  

·  Uniformering tydeliggjør hvem som jobber i hjemmetjenesten og kan øke tryggheten for 
brukeren.  

·  Arbeidstøy blir forskriftmessig vasket og ansatte vil se på dette som en trygghet i forhold til 
smitte.   

·  Det vil redusere tid for å kartlegge arbeidsoperasjoner som krever arbeidstøy og en unngår 
opplevd forskjellsbehandling av ansatte.  

 
Samtidig vil uniformering i større grad synliggjøre hvem som er brukere av tjenestene. 
 
·  Aktivitets- og avlastningstjenesten: Brukerne av disse tjenestene er mennesker med ulik 

grad av nedsatt funksjon.  

 
Innenfor avlastning og barnebolig skal tilbudet være "tilnærmet mest mulig likt et vanlig hjem". 
Ansatte går sammen med barna og handler, spiser på McDonalds, går turer, besøker Leos 
lekeland, er ute i hagen og på lekeplasser etc., og det vil ikke være naturlig å benytte arbeidstøy. 
Barna som bor i barnebolig vil kanskje ikke godta at ansatte går i uniformert arbeidstøy.  
 
Aktivitetstilbudet skal i størst mulig grad bære preg av å være en arbeidsplass.  
 
Innføring av uniformert arbeidstøy i disse tjenestene vil ha negative effekter. 
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·  Rus- og psykisk helsetjeneste: Brukerne av tjenesten er i alder fra 18 og oppover. De har 
ofte somatisk sykdom i tillegg. Det er flere brukere som har utfordringer med å forstå 
og/eller forholde seg til det ordinære hjelpeapparatet. En del har lav boevne, noen trenger 
hjelp til personlig hygiene, sårstell, kateterisering, o.l. Det er mange oppdrag der ansatte 
følger brukerne ut i samfunnet som besøk hos lege, butikk, offentlige kontorer m.m.  

 
En uniformering vil kunne oppleves som stigmatiserende for brukerne. Virksomheten 
ønsker ikke en generell uniformering innen tjenesten. Det kan imidlertid være ulike 
oppdrag som gjør at det er behov for annet arbeidstøy, og garderobe å skifte i. Det er et 
ønske at arbeidsgiver holder arbeidstøy i situasjoner hvor brukerne har utfordringer med 
personlig hygiene og sårstell, manglende renhold og rydding i bolig m.m.  
 

 
Krav til garderobeforhold 
Arbeidsplassforskriften sier dette om garderobe: 
Arbeidsplassforskriften § 3-4. Garderobe 

Arbeidsplasser skal normalt ha atskilte garderober for kvinner og menn. 
Hver arbeidstaker skal ha tilstrekkelig plass for opphengning av tøy o.l. 
Dersom forholdene gjør det nødvendig skal det være atskilte skap for arbeidstøy og privat tøy. 
Garderobene skal gi arbeidstakerne mulighet for å låse inn tøyet sitt i arbeidstiden, og der det er 
nødvendig skal det i tillegg være låsbare avlukker for å sikre mot tap av verdisaker. 
Arbeidstakeren skal ha tilstrekkelig plass til å skifte. 
Garderobe skal ha speil og nødvendig antall sitteplasser for skifte av klær og skotøy. 
Garderobe skal ha tilfredsstillende ventilasjon. 

Dersom ansatte får utlevert arbeidstøy av arbeidsgiver, må det avklares hvor de ansatte kan skifte. 
Dersom de ansatte skal skifte på arbeidsplassen må det kartlegges hva som er tilfredsstillende 
garderobeforhold og i hvilken grad det er tilgjengelig på arbeidsplassen allerede. 
 
Kommunen må gjennomføre risikovurderinger på den enkelte arbeidsplass for å avgjøre hvilke krav 
en må sette til garderobeforholdene. Ved en eventuell innføring av arbeidstøy utlevert av kommunen 
vil en måtte øke garderobekapasiteten. I helse- og omsorgsetaten er det i stor grad tilfredsstillende 
garderobeforhold ved sykehjemmene. I de andre tjenestene er det i mindre grad tilrettelagt for at 
ansatte kan skifte til arbeidstøy. Det vil være utfordrende å finne løsninger på flere arbeidsplasser 
dersom en skal oppfylle alle krav som stilles til garderobe. Her ligger det altså eventuelt en 
merkostnad.  
 
Gjennomføring av kartlegging og risikovurdering  
I tråd med kommunens handlingsplan for arbeidsmiljø (2020-2021), skal alle arbeidsplasser 
grovkartlegge arbeidsmiljøfaktorer (deriblant biologiske faktorer) for å skaffe et oversiktsbilde over 
mulige faktorer som kan påvirke arbeidsmiljøet negativt. Kartleggingen utføres høsten 2020 av 
arbeidsmiljøgruppene tilhørende de ulike arbeidsplassene - sammen med bedriftshelsetjenesten, 
hovedverneombudet og kvalitetsrådgiver i kommunen.  
   
Når handlingsplan er utarbeidet, skal den enkelte virksomhet/arbeidsplass iverksette tiltakene som 
beskrevet i planen for å redusere risikoen.  I etterkant av dette arbeidet vil administrasjonen jobbe 
sammen med arbeidsmiljøgruppene for å sikre at alle arbeidsplasser etterlever kravene for HMS og 
internkontroll.  
 
Helse- og omsorgsetaten skal gjennomføre samlinger for arbeidsmiljøgruppene i september, oktober 
og november 2020. Tema og målsetting med samlingene er en skriftlig kartlegging og risikovurdering 
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av biologiske faktorer, samt vurdering av sannsynligheten for at de ansatte kan utsettes for 
disse. Kartleggingen skal i tillegg inneholde tilgjengelighet av personlig verneutstyr. I etterkant av 
samlingene vil det utarbeides «Rutine for bruk av arbeidstøy og personlig verneutstyr» i samarbeid 
med hovedtillitsvalgte og hovedverneombud. 
 
Økonomi 
Dersom kommunen skal utvide ordningen med arbeidstøy utlevert fra arbeidsgiver innebærer dette 
vesentlige merkostnader knyttet til innkjøp, logistikk, vask og vedlikehold av arbeidstøy og evt. 
bygging/ombygging av garderober. Et behov for å utvide dagens garderobetilgang vil medføre 
betydelige kostnader. Dersom det skal innføres ordning med arbeidstøy utlevert fra kommunen i 
flere enn dagens tjenester må de økonomiske konsekvenser utredes nærmere. 
 
Eksempel 
Eksempelvis vil de økte årlige driftskostnadene for somatisk hjemmetjeneste ved å innføre 
arbeidstøy utlevert av arbeidsgiver bli om lag 1 mill. kroner, gitt dagens lokalisering og 
garderobeforhold. Dvs. at hjemmetjenesten Nord benytter Kong Augvaldsveg 50 (tidligere Avaldsnes 
aldershjem) og at hjemmetjenesten Midt benytter Torfæusgt. 21 (tidligere Kopervik aldershjem). 
Videre forutsettes det en midlertidig løsning med garderobe i Skudenes frem til planlagte garderober 
i Skudenes omsorgssenter kan tas i bruk. 
 
 

Eksempel: Arbeidstøy i somatisk 
hjemmetjeneste 

Årskostnad Beregningsgrunnlag 

Bukse og overdel 1,83 mill. kroner 25 kroner leie/vask pr sett 
200 sett pr døgn,  365 døgn 

Redusert godtgjørelse -0,9 mill. kroner 

 
Gjeldende sats i full stilling er 2500 
kroner 
Arbeidsgiveravgiftavgift 14,1 pst. 
Ca 300 årsverk 
Godtgjørelsen belastes den aktuelle 
virksomhet/ avdeling 

Merutgift drift 0,98 mill. kroner 

 
For andre tjenester med større utfordringer i forhold til tilgang til tilfredsstillende garderober vil en 
slik ordning i tillegg til økte årlige driftskostnader også utløse behov for større investeringer knyttet 
til bygging/ombygging av garderober. Det samme kan gjelde for somatisk hjemmetjeneste dersom 
det blir endringer i lokalisering.  
 
Rådmannens vurdering 
 
I forkant av vedtaket i administrasjonsutvalget og i løpet av sommeren ble temaet tatt opp både i 
kommunestyret, formannskapet og i hovedutvalg helse og omsorg. Som en konsekvens er saken blitt 
mye omtalt og debattert før rådmannen har  belyst alle sider av en eventuell innføring av arbeidstøy i 
hjemmetjenesten. Som det fremgår av saksutredningen  er temaet komplekst og det er flere ulike 
hensyn som må avveies.  
 
 
Rådmannen vurderer at det er tre aktuelle alternativer for arbeidstøy i hjemmetjenesten: 

1. beholde dagens ordning frem til en risikokartlegging er gjennomført, og  eventuelt legge 
fram ny sak til kommunestyret  avhengig av resultatene av risikokartleggingen. 
Administrasjonsutvalget holdes løpende orientert. 

2. innføre arbeidstøy i den somatiske hjemmetjenesten ut i fra tilbakemeldinger  
3. innføre arbeidstøy i alle hjemmetjenester. Kostnadsbilde i alternativ 3 er mer uoversiktlig 

enn i alternativ 2 og krever at en gjør en konkret kostnadsanalyse spesielt i forhold til 
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garderober.  

 
Arbeidstøy i helse- og omsorgstjenestene er et komplekst tema, og det er flere hensyn som må tas. 
Tilbakemeldinger fra noen brukerorganisasjoner og virksomheter er at uniformert arbeidstøy kan 
føre til økt stigmatisering av grupper i samfunnet. Uniformering kan derfor virke mot inkludering, og 
være et tilbakeslag for tidligere reformer. Rådmannen ønsker derfor å unngå generell uniformering i 
tjenestene med mindre det er avdekket konkrete behov ut fra risikovurderinger ved de ulike 
virksomhetene/tjenestene. Rådmannen vil se til at det fortsatt vil være tilgjengelig arbeidstøy og 
verneutstyr når behovet tilsier det.  
 
Administrasjonen vil følge opp Arbeidstilsynets pålegg om å kartlegge biologiske risikofaktorer, og 
resultatet fra dette arbeidet vil gi grunnlag for å vurdere behovet for å innføre arbeidstøy i den 
enkelte tjeneste/virksomhet.  
 
Den økonomiske situasjonen i kommunen er utfordrende, og har vært spesielt krevende i helse og 
omsorg. Demografien tilsier at denne trenden vil fortsette i flere år fremover. Det er vanskelig å finne 
inndekning for merkostnader, og en prioritering av arbeidstøy vil nødvendigvis måtte gå utover andre 
oppgaver. Rådmannen vil legge frem sak for kommunestyret dersom risikovurderingen medfører at 
ordning med arbeidstøy utlevert fra kommunen skal innføres i flere virksomheter/tjenester enn i dag. 
 
Rådmannen mener at det ikke er ønskelig å innføre økonomisk godtgjørelse for klær utover bukse og 
overdel, bl.a. fordi det vil medføre et betydelig administrativt arbeid. De ansatte vil bli 
fordelsbeskattet av dette beløpet, og alt må innrapporteres. I tillegg må kommunen betale 
arbeidsgiveravgift av beløpet, noe som anses som lite fornuftig bruk av kommunens midler. 
 
Ved alternativ 2 eller 3 må det konkretiseres hvordan merkostnadene skal dekkes inn, enten ved 
redusert tjenesteproduksjon eller i form av nye midler.  
 
Rådmannens tilråding 
Rådmannen ønsker å unngå generell uniformering i tjenestene med mindre det er avdekket konkrete 
behov ut fra risikovurderinger ved de ulike virksomhetene/tjenestene. Rådmannen vil se til at det 
fortsatt vil være tilgjengelig arbeidstøy og verneutstyr når behovet tilsier det. 
 
Rådmannen vil legge frem ny sak for kommunestyret dersom risikovurderingen medfører at ordning 
med arbeidstøy utlevert fra kommunen skal innføres i flere virksomheter/tjenester enn i dag. 
 
 
 
Vedlegg: 
SGS 1002 Arbeidstøy og musikkinstrumenter 010117-311220 
vedlegg arbeidstøy i andre kommuner 
Vedlegg kronikk om innføring av arbeidstøy i tjenester for funksjonshemmede (4) 
tilbakemelding fra arbeidstakerorganisasjonene vedrørende arbeidstøy 
vedlegg tilbakemelding fysio og ergoteraputer 
Vedlegg uttale om arbeidstøy-uniformering NFU Karmøy lokallag 
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Dato:
25.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/24391
JournalpostID:
20/42471

Sakshandsamar: Tor Martin Søndenå

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
098/20 Formannskapet 07.09.2020
112/20 Kommunestyret 21.09.2020

Økning av ramme - P72000 Skudeneshavn brannstasjon ombygging/ tilbygg

Rådmannens forslag til vedtak:

Rammen til prosjektet økes fra 8,2 millioner kroner til 14,5 millioner kroner.

Økningen foreslås inndekket på følgende måte:
1. 2 millioner kroner overføres fra P501 «Mindre oppgraderinger av bygg og anlegg» til P720

«Skudeneshavn brannstasjon ombygging/ tilbygg» i 2020.
2. Prosjektet får tilført 4,3 millioner kroner i budsjettet for 2021. Disse dekkes inn ved å

redusere rammen til P501 «Mindre oppgraderinger av bygg og anlegg» med tilsvarende
beløp for 2021.

Formannskapet 07.09.2020:

Behandling:
Innstillingen enstemmig vedtatt.

FSK- 098/20 Vedtak:
Rammen til prosjektet økes fra 8,2 millioner kroner til 14,5 millioner kroner.
Økningen foreslås inndekket på følgende måte:

1. 2 millioner kroner overføres fra P501 «Mindre oppgraderinger av bygg og anlegg» til P720
«Skudeneshavn brannstasjon ombygging/ tilbygg» i 2020.

2. Prosjektet får tilført 4,3 millioner kroner i budsjettet for 2021. Disse dekkes inn ved å
redusere rammen til P501 «Mindre oppgraderinger av bygg og anlegg» med tilsvarende
beløp for 2021.

Saksutredning

Sammendrag
Ved gjennomføring av anbudskonkurranse i prosjektet viser det seg at tilbudene ligger høyere enn de
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tidlige estimatene som lå til grunn for den vedtatte rammen til prosjektet. Budsjettrammen må 
derfor økes til 14,5 millioner kroner for at prosjektet skal kunne gjennomføres som prosjektert. 
 
Anbudskonkurranse er avholdt og lavbydere vedstår sine tilbud til 1. oktober 2020 i påvente av 
politisk sak om økning av rammen til prosjektet. 
 

Bakgrunn for saken 
Etter at arbeidstilsynet gjennomførte tilsyn ved brannstasjonene i Karmøy 2017 ble det gitt pålegg 
om å gjennomføre midlertidige og permanente tiltak for å redusere kjemisk helsefare knyttet til 
brannrøyk og sot. Dette innebærer blant annet å etablere garderober med ren og skitten sone, samt 
etablering av ventilasjon i vognhall.  
Brannstasjonen i Skudeneshavn er den eneste av dagens stasjoner som skal bestå videre etter at nye 
stasjoner på Raglamyr og Vea blir etablert. Bygget er i en såpass dårlig befatning at det er vanskelig å 
etablere tilfredsstillende garderobeforhold i eksisterende bygningsmasse. Det er derfor vurdert som 
mest hensiktsmessig å rive den eldste delen av bygget og føre denne opp på ny.  
 
Prosjektet omfatter ombygging av eksisterende bygningsmasse og oppføring av tilbygg ved Skudenes 
brannstasjon slik at brannstasjonen vil få garderobeforhold, inneklima og nødvendige fasiliteter som 
tilfredsstiller dagens krav til arbeidsmiljø for brannmannskapene.  
 

Saks- og faktaopplysninger 
Investeringen var i utgangspunktet tenkt å dekkes innenfor prosjektet P501, «Mindre oppgraderinger 
av bygg og anlegg». Med bakgrunn i at prosjektets innhold og omfang ble det vurdert hensiktsmessig 
å opprette et eget prosjekt.  Prosjektet ble lagt inn i investeringsbudsjett sent på høsten 2019 og 
rammen ble satt lik de tidlige estimatene som forelå på tidspunktet. 
 
Ved gjennomføring av anbudskonkurranse viste det seg at tilbudene ligger vesentlig høyere enn 
estimert. 
 
Rådmannens ledergruppe hadde saken oppe til behandling i møte 15. juni hvor det ble vedtatt at det 
skal tas en gjennomgang av prosjektet for å se om det går an å redusere kostnadene før en eventuell 
politisk behandling i september. 
 
Det er i etterkant av møtet tatt en gjennomgang av prosjektet for å se på muligheter til å kutte 
kostnader. Det ble konkludert med at prosjektet har lagt seg på en nøktern linje og at kostnaden med 
omprosjektering i stor grad vil spise opp en eventuell gevinst med å gå ned på kvalitet og velge 
billigere løsninger der hvor det er mulig. 
 
Det er derfor anbefalt at prosjektet blir gjennomført slik det opprinnelig er prosjektert og at rammen 
for prosjektet økes til 14,5 millioner kroner. 
 

Konsekvenser 
Det foreligger pålegg fra arbeidstilsynet rettet mot Haugaland brann og redning iks om å redusere 
kjemisk helsefare knyttet til brannrøyk og sot for sine mannskaper. Dette innebærer blant annet å 
etablere garderober med ren og skitten sone, samt etablering av ventilasjon i vognhall ved 
Skudeneshavn brannstasjon.  
 
Det vil ikke være mulig å realisere prosjektet uten at den økonomiske rammen økes. Konsekvensen 
av dette er at brannstasjonen ikke vil tilfredsstille dagens krav og gjeldende pålegg fra arbeidstilsynet 
blir dermed ikke oppfylt.  Å unnlate å oppfylle pålegg fra arbeidstilsynet kan medføre tvangsmulkt 
og/eller at virksomhetens aktiviteter helt eller delvis stanses. 
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Rådmannens konklusjon 
Rammen til prosjektet økes fra 8,2 millioner kroner til 14,5 millioner kroner. 
 
Økningen foreslås inndekket på følgende måte: 

1. 2 millioner kroner overføres fra P501 «Mindre oppgraderinger av bygg og anlegg» til P720 
«Skudeneshavn brannstasjon ombygging/tilbygg» i 2020. 

2. Prosjektet får tilført 4,3 millioner kroner i budsjettet for 2021. Disse dekkes inn ved å 
redusere rammen til P501 «Mindre oppgraderinger av bygg og anlegg» med tilsvarende 
beløp for 2021. 
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Dato:
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Arkivsak-ID.:
20/24641
JournalpostID:
20/43362

Sakshandsamar: Elin Davidsen

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
113/20 Kommunestyret 21.09.2020

Valg av forliksråd for perioden 2021-2025

Forslag til vedtak:
Karmøy kommunestyre velger følgende forliksråd for perioden 1.1.2021-31.12.2024:

MEDLEMMER (3 stk) : VARAMEDLEMMER (numerisk):

… ………… … … ..… … .(leder)

… ………… ……… …… (nestleder)

… ………… ……… …… (m edlem)

1.

2.

3.

Kommunestyret delegerer til rådmannen å oppnevne utvalg av faste møtefullmektiger til
forliksrådet.

Saksutredning
Forliksråd
I henhold domstolloven § 57 skal kommunestyret innen 15.10.2020 velge forliksråd for perioden
01.01.2021--31.12.2024. Forliksrådet skal ha tre medlemmer og tre numeriske varamedlemmer.
Kommunestyret skal velge leder (formann) og nestleder.

Forliksrådsmedlemmene er dommere, og valgbarhetsreglene i domstolloven §§ 71-74 gjelder.
Bl.a. må medlemmene være norske statsborgere, over 25 år og under 70 år ved valgperiodens start.
Personene skal også anses som særlig egnet.

Justis- og beredskapsdepartementet understreker at valg av forliksråd ikke er valg av politisk råd eller
utvalg, og at en ved valget tar hensyn til personlige forutsetninger og egenskaper hos dem som blir
valgt. Videre fremholder departementet at det er viktig å bevare kontinuiteten i forliksrådet og at
kommunestyret bør være tilbakeholden med å skifte ut hele foliksrådet på en gang.



Side 59 av 92 

 

 
Forliksrådet 2017-2020 har følgende sammensetning: 

MEDLEMMER:  VARAMEDLEMMER: 

Leder: Ivar Clausen  
Nestleder: Svein 
Aamelfot  
Dina Knutsen  
 

1. Turid Buberg  
2. Elisabeth Høvring  
3. Emil Sørheim  
 

Clausen og Knutsen ønsker ikke gjenvalg.  Aamelfot kan ikke gjenvelges pga alder. 
 
 
Møtefullmektiger 
I henhold til tvistelovforskriften § 3 skal kommunen også oppnevne et utvalg av faste 
møtefullmektiger til forliksrådet for inntil fire år av gangen.  
 
I forliksrådet har parter som bor i kommunen i utgangspunktet personlig møteplikt. I de tilfellene der 
parten ikke bor i kommunen eller har gyldig forfall, kan de la seg representere ved en fullmektig. 
Enhver myndig person kan da i prinsippet benyttes. Dersom fullmektigen tar betalt for å møte, i den 
forstand at han ”søker erverv ved å opptre for andre i rettergang,” er det begrensninger i hvem som 
kan brukes. I slike tilfeller er det bare advokater, inkassobevillingshavere, ansatte hos advokater eller 
inkassobevillingshavere, rettshjelpere eller stevnevitner som har lov til å møte som fullmektig.  Det er 
en forutsetning at medlemmene i utvalget har sagt seg villig til å ta på seg slike oppdrag. Det 
innebærer at aktuelle kandidater må forespørres på forhånd.  
 
Departementet har uttalt i Ot.prp nr. 43 (2003-2004) at å oppnevne utvalg av møtefullmektiger vil 
være en meget beskjeden oppgave for kommunen, som kan delegeres til administrasjonen. I Karmøy 
har denne oppgaven vært delegert til rådmannen siden regelen ble innført i 2006. Rådmannen vil 
kunne forespørre aktuelle personer, og evt også samarbeide med nabokommunene om å finne felles 
utvalgsmedlemmer.  
 
 
 
 
 
 
 
 
Vedlegg: 
VALG AV FORLIKSRÅDSMEDLEMMER FOR PERIODEN 2021 - 2025 
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Dato:
11.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/5493
JournalpostID:
20/41022

Sakshandsamar: Siv Elisabeth Røksund Lie

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
114/20 Kommunestyret 21.09.2020

Oppfølging av forvaltningsrevisjonsrapport "Ivaretakelse av oppgaver ifb.
samhandlingsreformen.

Kontroll- og kvalitetsutvalgets forslag til vedtak:

Karmøy kommunestyre tar rådmannens tilbakemelding om oppfølging av
forvaltningsrevisjonsrapport «Oppgaver i forbindelse med samhandlings-reformen» til orientering.

Vedlegg:
Oppfølging av forvaltningsrevisjonsrapport "Ivaretakelse av oppgaver ifb. samhandlingsreformen,
sak til kommunestyret
Særutskrift sak 16-20 Karmøy
16-20 Oppfølging - samhandlingsreform
Vedlegg - Arebeidsflyt
Vedlegg - referat fra møte samhandlingsutvalget 030220
Vedlegg - Samarbeidsavtale 5 - Helse Fonna og karmøy kommune
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Dato:
11.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/5493
JournalpostID:
20/41014

Sakshandsamar: Siv Elisabeth Røksund Lie

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
115/20 Kommunestyret 21.09.2020

Forvaltningsrevisjonsrapport "Tidlig innsats"

Kontroll- og kvalitetsutvalgets forslag til vedtak:

1. Karmøy kommunestyre tar forvaltningsrevisjonsrapporten «Tidlig innsats» fra KPMG AS til
orientering.

2. Rapporten oversendes rådmannen for videre oppfølging av rapportens anbefalinger.

3. Rådmannen gir tilbakemelding til kommunestyret via kontroll- og kvalitetsutvalget om
oppfølging av rapporten innen 9 måneder etter kommunestyrets vedtak.

Vedlegg:
Forvaltningsrevisjonsrapport "Tidlig innsats" - sak til kommunestyret
Særutskrift sak 17-20 Karmøy
17-20 Forvaltningsrevrapport -Tidlig innsats
Rapport Tidlig innsats Karmøy 030620
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Arkivsak-ID.:
20/24938
JournalpostID:
20/44583

Sakshandsamar: Siv Elisabeth Røksund Lie

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
116/20 Kommunestyret 21.09.2020

Plan for eierskapskontroll 2020-2024

Kontroll- og kvalitetsutvalgets forslag til vedtak:

Karmøy kommunestyre vedtar framlagt Plan for eierskapskontroll for perioden 2020-2024 slik den
foreligger med følgende utvalgte tema/selskaper:

1. Generell eierstyring
· Haugaland Kraft AS
· Haugaland Vekst IKS,
· Karmøy Næringsfond AS
· Karmsund Havn IKS

Retningslinjene for eierskapskontroll for Karmøy kommune blir videreført, slik de ble
vedtatt i 2006 og sist endret i 2016.

Karmøy kontroll- og kvalitetsutvalg får delegert myndighet til å foreta endringer i
planperioden i samsvar med kommuneloven § 23-4.

Vedlegg:
brev - plan for eierskapskontroll 2020-2024
Særutskrift 25-20 Karmøy
25-20 Plan for eierskapskontroll 2020-2024
25-20 Plan for eierskapskontroll 2020-2024
Plan for eierskapskontroll Karmøy 190620
Retningslinjer EK i Karmøy 2020-2024
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Dato:
09.09.2020
Arkivsak-ID.:
20/24937
JournalpostID:
20/44577

Sakshandsamar: Siv Elisabeth Røksund Lie

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
117/20 Kommunestyret 21.09.2020

Plan for forvaltningsrevisjon 2020-2024

Kontroll- og kvalitetsutvalgets forslag til vedtak:

Karmøy kommunestyre vedtar den framlagte Plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020- 2024
slik den foreligger og med følgende prioriteringer:

1. Kompetanse og rekruttering
2. Arbeidsmiljø og ytringsklima
3. Personvern og informasjonssikkerhet
4. Næringsutvikling

Kommunestyret gir kontroll- og kvalitetsutvalget fullmakt til å gjøre endringer i planen ved behov.

Vedlegg:
brev - plan for forvaltningsrevisjon 20202-2024
Særutskrift 24-20 Karmøy
24-20 Plan for forvaltrningsrevisjon 2020-2024
24-20 Plan for forvaltrningsrevisjon 2020-2024
Plan for forvaltningsrevisjon KK 190620
Risiko- og vesentlighetsvurdering KK 190620
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Dato:
09.09.2020
Arkivsak-ID.:
20/24939
JournalpostID:
20/44602

Sakshandsamar: Siv Elisabeth Røksund Lie

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
118/20 Kommunestyret 21.09.2020

Valg av revisjon fra 01.07.21 - konkurransebasert eller interkommunalt samarbeid

Kontroll- og kvalitetsutvalget sitt framlegg til vedtak:

Karmøy kommunestyre velger å gå inn i et interkommunalt samarbeid om levering av
revisjonstjenester gjennom å søke opptak som eier i Rogaland Revisjon IKS fra 01.07.21.

Selskapet vil da bli kommunens oppdragsansvarlig revisor innen regnskapsrevisjon,
forvaltningsrevisjon og eierskapskontroll i årene framover.

Rådmannen legger fram sak om den nye selskapsavtalen og finansiering av innskudd senere i høst
eller på nyåret 2021.

Vedlegg:
brev - valg av revisjon
brev - protokoll 260820
Særutskrift 26-20 Karmøy
26-20 Valg av revisor fra 010721- konkurransebasert eller interkommunalt samarbeid
Vedlegg sak 26-20
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Dato:
26.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/24462
JournalpostID:
20/42756

Sakshandsamar: Reidun Kathrin Dahl

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
119/20 Kommunestyret 21.09.2020

Oversiktsdokument folkehelse 2020

Kommunedirektørens/ rådmannens forslag til vedtak:

Karmøy kommunestyre tar «Oversikt over helsetilstanden og påvirkningsfaktorer 2020» og
tilhørende kortversjonen til orientering. Dokumentene skal legges til grunn for arbeidet med andre
kommunale planer.

Saksutredning

Bakgrunn for saken
I følge folkehelseloven (LOV-2011-06-24-29) er folkehelse «befolkningens helsetilstand og hvordan
helsen fordeler seg i en befolkning» (§3 bokstav a). Formålet med folkehelseloven er å bidra til en
samfunnsutvikling som fremmer folkehelse, og som utjevner sosiale helseforskjeller. Loven er sektor-
og etatsovergripende og gir statlige myndigheter, fylkeskommunen og kommunen ansvar for
folkehelsearbeidet. Blant annet pålegger loven kommunene å utarbeide en oversikt over
helsetilstand og påvirkningsfaktorer i sin kommune (§5). Bestemmelsene i folkehelseloven er tett
koblet mot plan- og bygningsloven. Dette er fordi plan- og bygningsloven legger føringer for forhold
der menneskene lever og bor.

” Helse i alt v i gjø r” e r kje rnen i fo lke helsearbeidet. P rinsippet sk al bidra til at befo lkningens helse blir
ivaretatt på politisk nivå og på tvers av de ulike etatene i kommunen. Folkehelsepolitikk handler om å
legge til rette for den enkelte gjennom en samfunnsutvikling som gir gode betingelser for helse. Det
skal være enkelt for befolkningen å ta sunne valg. Samtidig må det være en balanse mellom
fellesskapets ansvar for befolkningens helse og den enkeltes ansvar for egen helse (se illustrasjon
nedenfor).
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En stor utfordring i folkehelsearbeidet er at helse og sykdom er ulikt fordelt mellom sosiale grupper i 
befolkningen. Man ser en sosial gradient som løper gjennom «det sosiale hierarkiet» hvor de med 
lavest sosioøkonomisk status har dårligere helse. Helse og utviklingen av helse er nært knyttet opp til 
oppvekstsvilkår og de forholdene en lever under. Et annet viktig prinsipp i folkehelsearbeidet er 
dermed å arbeide for en reduksjon av sosiale ulikheter i helse. 
 
Det systematiske folkehelsearbeidet  
Folkehelsearbeidet skal ifølge loven utføres som en langsiktig og systematisk oppgave. Det 
systematiske folkehelsearbeidet, og forløpet, er illustrert i figuren som vises under. De ulike 
paragrafene vil kort forklares. 
 

 
 
§5 Oversikt: Kommunen skal ha oversikt over helsetilstanden og påvirkningsfaktorene i befolkningen, 
slik at kommunen får et tydelig bilde av hva som er de lokale helseutfordringer i den enkelte 
kommune. Denne oversikten innebærer at kommunen skal utarbeide et system for løpende oversikt 
over helsetilstanden i befolkningen og at det hvert 4. år skal utarbeides et skriftlig 
oversiktsdokument.  
 
§6 Planstrategi: Oversiktsdokumentet skal inngå som grunnlag for kommunens planstrategi.  
 
§7 Fastsette mål i plan: Kommunen skal i planarbeidet fastsette overordnede mål og strategier for 
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folkehelsearbeidet som skal gjelde for hele kommunen. Disse skal være egnet til å møte de 
utfordringene kommunen står overfor.  
 
§§4 og 7 Tiltak: Folkehelseloven pålegger også kommunen å iverksette nødvendige tiltak for å møte 
utfordringene med de virkemidlene kommunen har.  
 
§§ 30 og 5 Evaluering: Kommunene skal evaluere folkehelsearbeidet for å se om det gir ønsket 
effekt, samt treffer med utfordringsbildet. 
 

Saksframstilling  
I følge § 5 i folkehelseloven skal kommunene ha oversikt over helsetilstand og påvirkningsfaktorer for 
helse i kommunen. Dette er et viktig element i kommunens overordnede strategiske 
folkehelsearbeid. Med helsetilstand menes befolkningens helse målt ved ulike indikatorer. Eksempel 
på indikatorer er trivsel, røyking, trafikkulykker m.m. For å tilegne denne kunnskapen og oversikten, 
har kommunen lovmessig plikt til å utarbeide:  
 
- løpende oversikt over helsetilstanden i befolkningen (kontinuerlig arbeid).  
- en skriftlig oversikt over helsetilstanden hvert 4. år (skriftlig dokument).  
 
Hensikten med en løpende oversikt er å sikre folkehelsehelseperspektivet i perioden mellom 
planlovgivningens fireårsintervaller. Oversiktsdokumentet skal danne grunnlag for planstrategien og 
øvrige kommunale planer. Dette er fordi planstrategien og planene i kommunen skal utarbeides med 
utgangspunkt i det faktiske utfordringsbilde. Kommunen skal særlig vie oppmerksomhet til trekk ved 
utviklingen som kan skape eller opprettholde sosiale forskjeller. Den løpende oversikten og 
oversiktsdokumentet skal øke kunnskapsnivået slik at utfordringene i samfunnet identifiseres, og 
videre at bedre beslutninger tas. Figuren nedenfor viser oversiktsdokumentet sin tilknytning til det 
kommunale plansystemet.  
 

 
 
Oversikten er bygd opp i henhold til lovkrav i forskrift om oversikt over folkehelsen (FOR-2012- 06-
28-629, § 3) og omfatter opplysninger og vurderinger av:  
 

·  Befolkningssammensetning: Befolkningsendringer, befolkningsframskriving, etnisitet m.m.  
·  Oppvekst- og levekårsforhold: Økonomiske vilkår (lavinntektshusholdninger, mottakere av 

stønad til livets opphold), bo- og arbeidsforhold (tilknytning til arbeidslivet, uføreytelser), 
utdanningsforhold (nivå i lesing, nivå i matematikk, foresattes utdanningsnivå, trivsel på skolen, 
opplevelse av mobbing, frafall i videregående skole) m.m.  

·  Fysisk, biologisk, kjemisk og sosialt miljø: Drikkevannskvalitet, tilgang til friområder, gang- og 
sykkelvei, vold og mishandling, m.m.  

·  Skader og ulykker: Sykehusinnleggelser, trafikksituasjonen m.m.  
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·  Helserelatert atferd: Skjermtid, overvekt og fedme, røyking, rusmiddelsituasjonen m.m.  
·  Helsetilstand: Informasjon om forekomst av utvalgte sykdommer og lidelser som: hjerte- 

karsykdommer, smerter, muskel og skjelettlidelser, psykiske lidelser, kreft, tannhelse, bruk av 
antibiotika m.m.  

Den skriftlige oversikten er basert på opplysninger som statlige helsemyndigheter og 
fylkeskommunen gjør tilgjengelig. Dokumentet inneholder videre faglige vurderinger av mulige 
årsaksforhold, konsekvenser og forklaringer som er utført av ulike lokale fora, hvor kunnskap fra de 
kommunale helse- og omsorgstjenestene, teknisk etat, oppvekst- og kulturetaten og 
sentraladministrasjonen er benyttet. Lokal kunnskap om faktorer og utviklingstrekk i miljø og 
lokalsamfunn som kan ha innvirkning på befolkningens helse er vektlagt. Avdeling for folkehelse, 
hvor kommuneoverlegen er leder, har vært ansvarlige for utarbeidelse av oversiktdokumentet, med 
innspill fra etatene. De faglige vurderingene av mulige årsaksforhold, konsekvenser og forklaringer 
finnes som en oppsummering på slutten av hvert kapittel. 

Dokumentet vil gjøres tilgjengelig for befolkningen under planer på www.karmoy.kommune (jf. 
forskrift om oversikt over folkehelsen § 8).  
Oversiktsdokumentet er skrevet på en slik måte at en kan slå opp hver enkelt indikator og få oversikt. 
Det er tenkt som et oppslagsverk med oppsummerende tabeller som vurderer årsaksforhold og 
konsekvenser. For å gjøre oversiktsdokumentet mer oversiktlig er det i tillegg utarbeidet en 
kortversjon. Denne peker på de viktigste utfordringene og forsøker å se områdene i en forenklet 
sammenheng. Kortversjonen erstatter ikke den komplette oversikten. 

 

Vurdering 
 

Rådmannens kommentarer: 
Kommunen må arbeide kunnskapsbasert og strategisk med det helsefremmende og forebyggende 
arbeidet for å imøtekomme fremtidige utfordringer. God forvaltning av befolkningens helse er en 
forutsetning for en bærekraftig utvikling. Gjennom folkehelsearbeidet kan kommunen påvirke 
befolknings helse i en mer rettferdig og positiv retning. Rådmannen foreslår på bakgrunn av dette at 
kommunestyret tar vedlagt «oversikt over helsetilstanden og påvirkningsfaktorer 2020» og 
kortversjonen til orientering. Rapporten vil etter rådmannens vurdering være et sentralt dokument i 
kommunens overordnede sentrale folkehelsearbeid.  
 
Rådmannen i Karmøy, 26.05.2020  
 
Vibeke Vikse Johnsen  
 
 
 
 
 
Vedlegg: 
Saksprotokoll formannskapet 
Oversiktsdokument folkehelse 2020 
Kortversjon oversiktsdokumentet 
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Dato:
18.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/4017
JournalpostID:
20/41560

Sakshandsamar: Aage Steen Holm

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
099/20 Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020
120/20 Kommunestyret 21.09.2020

Plan 2109 - Detaljregulering for Tostemvegen mellom fv47 og Tostemsvingen, Åkra -
13/ 649 mfl.

Rådmannens forslag til vedtak:

1. Kommunestyret vedtar detaljregulering for Tostemvegen mellom Fv47 og Tostemsvingen, Åkra –
13/649 mfl. med tilhørende reguleringsbestemmelser (vist på kart sist datert 01.09.20), jf. plan- og
bygningslovens § 12-12.

2. Planen kunngjøres og grunneiere og rettighetshavere varsles, jf. plan- og bygningslovens § 12-12.

Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020:

Behandling:
Innstillingen enstemmig vedtatt.

HTM- 099/20 Vedtak:

1. Kommunestyret vedtar detaljregulering for Tostemvegen mellom Fv47 og Tostemsvingen, Åkra –
13/649 mfl. med tilhørende reguleringsbestemmelser (vist på kart sist datert 01.09.20), jf. plan- og
bygningslovens § 12-12.

2. Planen kunngjøres og grunneiere og rettighetshavere varsles, jf. plan- og bygningslovens § 12-12.

SAKSFRAMSTILLING

Asplan Viak AS har på vegne av Karmøy kommune v/Sektor for samferdsel og utemiljø utarbeidet
forslag til reguleringsplan for Tostemvegen.

Planområdet ligger i Åkrehamn og omfatter deler av Tostemvegen med tilstøtende areal. Vegstrekket
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går fra rundkjøringen ved Fv. 47 østover til og med kryss med Tostemsvingen. Her grenser området 
til den nye Engvegen, som vil knytte Åkravegen til Tostemvegen. Planforslaget omfatter et areal på 
ca. 7 da. Den foreslåtte arealdisponeringen er i hovedtrekkene kjøreveg, fortau, gang-/sykkelveg, 
annen veggrunn, boligbebyggelse, næringsbebyggelse og andre typer bebyggelse og anlegg. 
 
Beskrivelse av de eksisterende forhold og planens hovedtema 
Planområdet består av Tostemvegen med ensidig fortau langs deler av strekningen og tilstøtende 
areal, samt tilpassing av holdeplassen Tjøsvoll (retning nord) i Fv. 47. Planforslaget legger til rette for 
etablering av bredere fortau langs nord- østsiden av Tostemvegen, og et sammenhengende, trygt 
nett for gående og syklende i området.  
 
Karmøy kommune ønsker å utarbeide ny reguleringsplan for en del av Tostemvegen, og ruste opp 
vegen for å kunne ta imot trafikken som vil komme fra nye Engvegen. Karmøy kommune har allerede 
fått utarbeidet reguleringsplan 2060 nye Engvegen, som knytter Åkravegen til Tostemvegen, for å 
redusere trafikkbelastningen på fv. 47 Vestre Karmøyveg gjennom Åkrehamn sentrum. 
 
Som utgangspunkt for foreliggende planarbeid var formålet å legge til rette for dobbeltsidig fortau. 
Det er i dag regulert dobbeltsidig fortau med 2,0 m bredde langs deler av strekningen. Tosidig 
fortausløsning vil medføre større inngrep på tilliggende eiendommer, samt en forskyvning av 
Tostemvegen. For å minske inngrep i tilliggende eiendommer, samt gjøre det mulig å beholde vegen 
der den ligger i dag, har kommunen besluttet at det er ønskelig med ensidig løsning og fortau med 3 
meters bredde. Dette vil også gjøre inngrepet mindre kostbart. Tilstøtende areal er i hovedsak tatt 
med for å regulere inn et midlertidig anlegg- og riggområde langs fortauet, i tillegg til areal for 
tilpasning og sanering/etablering av avkjørsler til berørte eiendommer. Videre er det satt av areal for 
mulig etablering av sykkelparkering langs nordsiden av fortauet som kobles til bussholdeplassen, på 
deler av arealet som i dag nyttes til parkering av Amfi (kjøpesenter på vestsiden av Fv.47).  
 
Planforslaget omfatter arealer som ligger innenfor reguleringsplan 283 (godkjent 17.03.98) og 294 
(godkjent 15.02.2005). Planen innebærer i hovedsak å regulere inn et bredere fortau langs nord- 
østsiden av vegen (opparbeid fortau her i dag) og ta ut regulert, men ikke opparbeid fortau langs sør- 
vestsiden. Samtidig reguleres utvidelse av busstopp langs Fv. 47 og fortausløsning her kobles mot 
regulert gang-/sykkelveg mot øst.  Det vises for øvrig til den vedlagte planbeskrivelsen. 
 
Overordnede planer 
 
ATP – Regional plan for areal og transport på Haugalandet (vedtatt i Kommunal- og 
moderniseringsdepartementet 21. juni 2017) 
Planen legger til rette for økt gange og sykling på korte reiser innenfor tettstedene. Eventuell 
utvikling av infrastruktur for gange og sykling i slike områder sees i sammenheng med utbygging av 
vegnett, trafikksikkerhet og tilrettelegging langs skoleveg. 
 
Kommuneplan for Karmøy kommune 2014-2023 (godkjent 16.06.2015) 
Planområdet er i kommuneplanen vist som eksisterende og fremtidig boligbebyggelse. I sør grenser 
planområdet til areal avsatt til landbruk-, natur- og friluftsformål. I kommuneplanens samfunnsdel 
vises det til Trafikksikkerhetsplan for Karmøy. I all hovedsak tar denne planen sikte på "å skape 
trafikksikre miljøer for barn og unge, noe som innebærer at en prioriterer tilrettelegging og 
forbedrede forhold for gang, -sykkel- og kollektivtrafikk." 
 
Kommunedelplan for klima og energi 2017 – 2020 (vedtatt i kommunestyret 23.10.2017) 
Klima- og energiplanen viser hvordan en skal redusere klimagassutslipp og energiforbruk i Karmøy, 
samt hvordan Karmøy-samfunnet skal tilpasses konsekvensene av klimaendring. I vedtaket heter det 
blant annet at Karmøy kommune skal arbeide for en nullvekst i personbiltransporten, og i økende 
grad tilrettelegge fortransportformer som gange, sykkel og kollektiv. 
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Kommunedelplan for idrett og fysisk aktivitet 2018-2021 (vedtatt 11.12.2017) 
Denne planen er ment brukt som et nyttig styringsredskap for å få en god og ikke minst behovsrettet 
utvikling innenfor idrett, fysisk aktivitet og friluftsliv. Det er ønskelig at planen skal bidra til økt innsikt 
i kommunens situasjon og utfordringer innenfor fagområdet og utviklingstrekkene videre. 
Kommunen skal ha idrettsanlegg og friluftsområder i nærmiljøet hvor folk bor. Et viktig delmål for å 
nå dette er økt hverdagsaktivitet. Tilrettelegging for å gå til skolen, sykle/gå til jobben, mindre bruk 
av bil og lignende kan være tiltak for å oppnå dette. 
 
Kommunedelplan for Åkrehamn (godkjent 13.05.2019) 
Det strekket av Tostemvegen som reguleres er en del av kommunedelplan for Åkrehamn. Planen 
trekker opp rammer for den langsiktige utviklingen av Åkrehamn som byområde.  
 
Tilgrensende reguleringsplaner 
 
Planforslaget omfattes av og grenser til reguleringsplan 283 Futurakrysset i nordvest og 
reguleringsplan 294 Årvoll Nord i nord og sør, og grenser videre til reguleringsplan 240 Tjøsvoll Øst III 
i nord, Plan 2060 Engvegen i sørøst, samt Plan 239 Tjøsvoll Øst II og 239-1 langs vestsiden av 
Tostemvegen. 
 
 
Teknisk plan - vann- og avløp 
 
VA-traséer 
Innen planområdet ligger det eksisterende VA-infrastruktur. Hovedtraséen ledes fra fv. 47 til fortau 
nord for parkeringsplassen og videre nedstrøms i Tostemvegen til Tostemsvingen. Dette gjelder 
vannledning, overvannsledning og spillvannsledning. Overvann og spillvann ledes så mot 
pumpesump og Tjøsvollvatnet i nord. Overvann slippes ut i Tjøsvollvatnet, og spillvann pumpes 
videre oppstrøms i retning nordvest. På strekningen ligger også et vannledningsstikk i fortau. 
Vannledning ledes videre i Tostemvegen. Øst for Tostemsvingen ligger en overvannsledning med 
selvfall mot traseen til pumpesump. Ledningsnettet ligger hovedsakelig i søndre del av vegen. Antall 
eksisterende sandfang er i forhold til areal svært få, og bør kartlegges nøyere. Kummer og sandfang 
på strekningen bør innmåles før videre arbeid trer i gang. 
 
Overvann 
Tjøsvollvatnet er resipient for alle overvannsmengder fra nærliggende planområder. Dette er et 
naturreservat, og forskrift om fredning må følges. Med tanke på rensing av vegvann stilles det ingen 
krav for overvann utover sandfang før utslipp. 
Ifølge beregninger vil alle eksisterende ledningsstrekk ha kapasitet nok til å videreføre økt 
vannmengde ved utbygging. Siste strekning som ledes mot Tjøsvollvatnet er en potensiell flaskehals 
for hele planområdet. Det anbefales en oppdimensjonering av strekning.  
Det vises til VA-rammeplan som er vedlagt planbeskrivelsen, samt notatet Vurdering naturmangfold 
og vannmiljø som inneholder vurdering av muligheten for bruk av naturbasert løsning. 
 
Planens konsekvenser for barn og unge 
 
Det legges opp til ensidig fortau langs nord - østsiden av Tostemvegen. Fortau reguleres til 3 m 
bredde. Per i dag er det regulert dobbeltsidig fortau med bredde på 2 m, mens det kun er opparbeid 
ensidig. Det er sannsynlig at utvidelse av fortau, samt sanering av avkjørsler, vil gi en tryggere 
skoleveg for de skolebarna som ferdes langs Tostemvegen og generelt tryggere ferdsel for barn og 
unge i nærområdet. Dette er i tråd med Kommunedelplan for trafikksikkerhet. Videre er det krav om 
at teknisk plan skal vise løsning for opphøyet gangfelt med intensivbelysning mellom o_F3 og o_F4, 
for å sikre et trygt krysningspunkt med tanke på videre kobling mot planlagt kryss Tostemvegen/nye 
Engvegen.  
I forbindelse med oppgradering av holdeplassen legges det til rette for mulig etablering av 



Side 72 av 92 

 

sykkelparkering langs fortauet øst for holdeplassen. 
Planforslaget vil øke sikkerheten til myke trafikanter. Fortauet har per idag blandet trafikk, både 
syklende og gående. Et bredere fortau vil redusere behovet for å trå utenfor ved møtende myke 
trafikanter.  
 
Planens konsekvenser for naturmangfoldet 
 
Planforslaget omfatter i stor grad eksisterende trafikkområder. Planlagte inngrep langs eksisterende 
veg vurderes til å ikke påvirke naturmangfoldet innenfor og/eller i nærheten av planområdet i særlig 
grad. Det vises i denne sammenheng til planbeskrivelsens kap. 6.10 Naturmangfold og det vedlagte 
notatet Vurdering naturmangfold og vannmiljø. 
 
Planens innhold i et folkehelseperspektiv 
 
En oppgradering av fortau langs Tostemvegen vil gi bedre gangforbindelse til viktige målpunkt i 
nærområdet. Et tryggere tilbud vil kunne bidra til at flere velger å gå heller enn å kjøre. Dette er i tråd 
med tiltak i handlingsplan for folkehelse med målsetting om trygge skoleveger og økt fysisk aktivitet i 
hverdagen. Det vises for øvrig til avsnittet Planens konsekvenser for barn og unge. 
 
Økonomiske konsekvenser 
Kommunen ønsker at tiltaket skal gjennomføres så snart som mulig. Det er budsjettert med 4,0 
MNOK for planlegging og gjennomføring av dette tiltaket. 
 
Saksbehandling: 
 
Ovennevnte forslag til reguleringsplan ble behandlet av hovedutvalg teknisk og miljø 1.gang i møte 
den 03.12.19 - sak 139/19 og følgende vedtak ble fattet: 
 
Hovedutvalg teknisk og miljø vedtar ved 1. gangsbehandling at forslag til detaljreguleringsplan 2109 
for Tostemvegen, Åkra – 13/649 mfl., datert 03.12.19, legges ut til offentlig ettersyn. Berørte 
grunneiere varsles, jf. plan- og bygningsloven § 5-2 og § 12-10. 
 
Planforslaget har vært utlagt til offentlig ettersyn med frist for merknader satt til 28.01.20. 
 
Det er innkommet følgende uttalelser og merknader til planforslaget: 
 
A.  Uttalelser: 
 

1. Fylkesmannen i Rogaland          21.01.20 

2. Direktoratet for mineralforvaltning          15.01.20 

3. Miljøorganisasjonen Grønn Fremtid          27.12.19 

4. Mattilsynet          20.12.19 

 
B.  Private merknader: 
 

1. Ronny Mangor Eliassen          15.01.20 

 
Sammendrag av uttalelser og merknader som inneholder anmerkninger til reguleringsforslaget er, 
sammen med den administrative vurdering, vedlagt. 
 
 
Rådmannen vil bemerke: 
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Det foreliggende forslag til reguleringsplan er en oppfølging av den arealbruken og det plankrav som 
kommuneplanen trekker opp. Detaljene i plan med bestemmelser er også i samsvar med de krav til 
teknisk anlegg, friområder og fellesarealer som kommunens retningslinjer stiller. 
 
Forslaget til reguleringsplan er behandlet i samsvar med bestemmelsene i plan- og bygningsloven. 
Det foreligger ikke innsigelse fra fylkeskommunen eller statlig fagmyndighet og planen kan 
egengodkjennes av kommunestyret. 
 
Som det fremgår av de innkomne uttalelser og merknader, har høringsrunden avdekket visse 
konflikter knyttet til arealbruken innenfor planområdet. Rådmannen vil i denne forbindelse vise til 
den etterfølgende gjennomgangen av de enkelte uttalelser og merknader med kommentarer. 
Rådmannens generelle konklusjon er imidlertid at det foreliggende planforslag er et rimelig 
kompromiss mellom de ulike hensyn kommunestyret som øverste planmyndighet må ta når 
detaljene i kommunens arealbruk skal fastlegges.  
 
Det er i denne gjennomgangen ikke foreslått endringer i planforslaget som betinger nytt offentlig 
ettersyn. På bakgrunn av det som er sagt over, vil rådmannen anbefale at planforslaget med 
tilhørende bestemmelser sist datert 01.09.20, godkjennes. 
 
 
 
Rådmannen i Karmøy, 16.07.2020 
 
 
Vibeke Vikse Johnsen 
sign. 
 
 
 
 
Oversikt over vedlegg:  
 

·  Planbestemmelser  
·  Vurdering naturmangfold og vannmiljø 

·  Oversiktskart  
·  Plankart – R2109-htm2 
·  Gjeldende reguleringsplaner  
·  Kommunedelplan  
·  Planbeskrivelse  

·  ROS - analyse 
·  Tegningshefte 
·  VA – rammeplan 
·  Vurdering naturmangfold og vannmiljø 

·  Forespørsel om trekking av innsigelse 
·  Vurdering naturmangfold og vannmiljø 
·  Planbestemmelser 15.06.20 

·  Fylkesmannen trekker sin innsigelse 
·  Uttalelser og private merknader 
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·  Uttalelse fra Miljøorganisasjonen Grønn Fremtid 
·  Ettersendt svar fra Miljøorganisasjonen Grønn Fremtid 
·  Uttalelse fra Direktoratet for Mineralforvaltning 
·  Uttalelse fra Fylkesmannen i Rogaland 
·  Uttalelse fra Mattilsynet 
·  Merknad fra Ronny Mangor Eliassen 

 
 
 
 
 
 
SAMMENDRAG AV INNKOMNE UTTALELSER OG MERKNADER SOM INNEHOLDER ANMERKNINGER 
TIL PLANEN SAMT ADMINISTRATIV VURDERING 
Alle uttalelser og merknader som inneholder anmerkninger til det foreliggende planforslag, er 
vedlagt. Sammendraget gjengir hovedinnholdet knyttet til de forhold som angår 
reguleringsplanen. Det fullstendige innholdet i uttalelsen eller merknaden framgår av vedleggene. 
 
UTTALELSER 
 

1. Fylkesmannen i Rogaland: 

 
Planforslaget legger til rette for økt bruk av gange, sykkel og kollektiv som transportform og gir en 
bedre trafikksikkerhet for myke trafikanter. Planforslaget mangler en tilstrekkelig vurdering av 
konsekvenser og avbøtende tiltak for naturverdiene i området. Vi fremmer derfor innsigelse til 
planen, med forslag til løsning.  
 
Natur  
Alle saker som berører økosystemer, naturtyper og arter skal vurderes etter prinsippene i 
naturmangfoldloven §§ 8-12 i, jf. naturmangfoldloven § 7. Planforslaget mangler en tilstrekkelig 
vurdering etter naturmangfoldloven. Det er kun gjort en vurdering at planen ikke vil påvirke 
naturmangfoldet innenfor og/eller i nærheten av planområdet i særlig grad. Dette begrunnes med 
at planforslaget i stor grad omfatter eksisterende trafikkområder.  
Nær planområdet ligger Tjøsvollvatnet som er fredet som naturreservat. Vannet er også resipient 
for overvannet i området. Formålet med fredningen er å bevare et våtmarksområde med naturlig 
tilhørende vegetasjon og dyreliv. Området har en viktig funksjon som hekke-, trekk-, 
overvintrings- og næringsområde for mange våtmarksfugler.  
 
Utbygging av planområdet vil gi økt avrenning, som kan ha en negativ påvirkning på 
Tjøsvollvatnet. Planforslaget mangler en vurdering av konsekvensene den økte avrenning kan ha 
for naturreservatet. Det er viktig at planforslaget sikrer god nok overvannshåndtering, slik at det 
ikke gir økt utslipp til Tjøsvollvatnet. Det må settes krav i planbestemmelsene til at avrenning til 
vassdraget og Tjøsvollvatnet naturreservat skal hindres både under anleggsfasen og etter 
ferdigstilling av tiltaket, og at massene må lagres i god avstand fra vassdraget og naturreservatet.  
Med begrunnelsen ovenfor, fremmer Fylkesmannen innsigelse til planforslaget slik det nå 
foreligger. Planen er ikke tilstrekkelig vurdert etter prinsippene i naturmangfoldloven §§ 8-12.  
 
Overvannshåndtering og klimatilpasning  
Planforslaget gir økt avrenning som må fordrøyes, og det planlegges en lukket fordrøyning for å 
håndtere dette. Det er ikke gjort en vurdering av hvorfor det ikke er brukt en naturbasert løsning. 
Det følger av kapittel 4.3 avsnitt 10 i Statlig planretningslinje for klima- og energiplanlegging og 
klimatilpasning at dersom andre løsninger velges, skal det begrunnes hvorfor naturbaserte 
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løsninger er valgt bort.  
Fylkesmannen gir faglig råd om at det gjøres en vurdering av muligheten for bruk av en 
naturbasert løsning. En naturbasert løsning kan også i en større grad bidra til rensing av 
overvannet før det slippes ut i Tjøsvollvatnet, enn kun ved bruk av sandfang. 
 
 

          Forslagstillers kommentar til uttalelsen datert 21.01.20: 
 
          Natur 

Tatt til orientering. I utgangspunktet forventes det ikke at en gang- og sykkelvei vil påvirke 
vannmiljø i vesentlig grad. Det vil utarbeides fagnotat med vurdering av tiltaket mot 
naturmangfoldloven §§8-12 som et vedlegg til reguleringsplanen. Innsjøen er verdisatt til svært 
viktig (naturbase.no). Det er avrenning fra veg til bekk oppstrøms vannet. Det foreligger god og 
oppdatert dokumentasjon av naturtypelokaliteter og arter som ligger i influensområdet av 
planområdet. Dette gir et godt grunnlag for videre planlegging. 

I anleggsfasen skal hensyn til naturreservat bli ivaretatt under temaet miljøoppfølgingsplan. 
Miljøhensyn spesifiseres i miljøoppfølgingsplanen før byggefase. Rigg og marksikringsplanen kan 
ha detaljerte tegninger for hvilke områder som skal bevares, i tillegg til buffersoner, 
inngrepsgrenser og lignende. Informasjon underveis i byggefasen er viktig slik at det skapes 
forståelse for naturverdiene og bakgrunnen for valg av metoder. Dersom det finne fremmede arter 
i området skal det tas spesielle hensyn med tanke på håndtering av massene. 
 
Overvannshåndtering og klimatilpasning  
Vedrørende mulighet for bruk av naturbasert løsning til fordrøyning og rensing av vegvann er det 
klare begrensinger i planområdet for slike løsninger. Skal en her benytte naturbaserte løsninger er 
dette ev. aktuelt i området vist med blå skravur på figur 1. Eksisterende overvannsledning i 
Tostemvegen ligger, i lavbrekk før videreføring til Tjøsvollvatnet, på kote + 1,86. Se figur 2. Som 
figur 2 viser, er eksisterende terreng, hvor naturbasert løsning kan være aktuelt, på kote ca. +3,5. 
Dersom det skal tilrettelegges for en naturbasert løsning i dette arealet må overvann måtte 
pumpes opp fra kote +1,86 til overflaten. Tjøsvollvatnet ligger på ca. kote +1,0. Avstand til 
grunnvannstand i det aktuelle området er ikke målt, men ligger trolig såpass høyt at det vil sette 
store begrensinger på opparbeiding av naturbaserte fordrøynings-, filter- eller 
infiltrasjonsløsninger. Aktuelt areal er i tillegg utenfor plangrensen for reguleringsplanen, og 
området må i tilfelle eksproprieres. 
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Fylkesmannen gir faglig råd om at naturbasert løsning vi gi et større bidrag til rensing av overvann 
enn kun ved bruk av sandfang. Dette er riktig. Naturbaserte renseløsninger vil gi en bedre rensing 
av vegvann enn bare sandfang. Tiltak beskrevet i VA-rammeplan er tilpasset eksisterende forhold 
og planer samt begrensninger vist til over. Forurensingssituasjonen vil, med foreslåtte tiltak, trolig 
ikke bli vesentlig forverret. Økte tette flater, hovedsakelig som bredere fortau, vil gi økt avrenning 
av overvann. Økt avrenning vil, som beskrevet i VA-rammeplan, bli fordrøyd slik at det ikke vil bli 
tilført større overvannsmengder til Tjøsvollvatnet enn før utbygging. 

 
          Rådmannen sin vurdering: 
 
          I brev datert 15.06.20, med utgangspunkt i forslagstiller sitt svar på fylkesmannen sin uttalelse  

datert 21.01.20, ba Karmøy kommune fylkesmannen om å trekke innsigelsen. Kommunens 
vurdering i brevet var følgende: 

 
Kommunens VAR avdeling støtter vurderingen Asplan Viak har gjort i forhold til naturbasert 
løsning. Denne vurderingen vil bli innarbeidet i planbeskrivelsen. Videre har naturforvalter gått 
gjennom det vedlagte fagnotatet Vurdering naturmangfold og vannmiljø og stiller seg bak de 
vurderingene som er gjort her. Vedlagte planbestemmelser er revidert(endringer i rødt) som en 
oppfølging av fagnotatet, og fagnotatet blir dermed et vedlegg til bestemmelsene. På bakgrunn av 
Asplan Viak sitt svar (tekst i blått) i forhold til vurdering av naturbasert løsning og vedlagt fagnotat 
med vurdering etter prinsippene i naturmangfoldloven §§ 8-12, samt oppdaterte bestemmelser 
som oppfølging av notatet, ber kommunen fylkesmannen om å trekke innsigelsen til plan 2109. 

 
Forespørselen om trekking av innsigelsen, med vedlegg, er vedlagt saken i sin helhet.  
 
Fylkesmannen har i brev datert 06.07.20, som svar på forespørsel om trekking av innsigelse, 
konkludert med følgende: 

          Fylkesmannen trekker innsigelsen til plan 2109 for Tostemvegen, Åkra gnr/bnr 13/649 m.fl. 
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2. Direktoratet for mineralforvaltning: 

 
          Direktoratet for mineralforvaltning har ingen merknader til reguleringsplanen. 
 
 

3. Miljøorganisasjonen Grønn Fremtid: 

 
Planbeskrivelsen kap. 7 ROS-ANALYSE Viser til vedlagt ROS-analyse. Ingen konsekvenser. 

Planbeskrivelsen kap. 5.5 Grunnforhold beskriver at det er ikke gjort grunnundersøkelser langs 
strekningen. 
 
Planbeskrivelsen kap.6.12 Lyd og støy beskriver at det ikke utført støyfaglig utredning i denne 
planen. Kommunen ikke stiller krav om støyskjerming for tiltaket. 
Vi miner om at pbl § 4-3 stiller krav til ROS analyse og at bla. NVE veilederen "Sikkerhet mot 
kvikkleireskred" med kap. 4.5 Prosedyre for utredning av aktsomhetsområder og faresoner er pre 
akseptert løsning for vurdering av områdestabilitet jf. TEK17 §7-3 for å dokumentere sikkerhet iht. 
pbl 27-1. 

 
          Forslagstillers kommentar: 
 

Til info: Saksbehandler i kommunen har ettersendt svar fra Grønn fremtid, da det ikke kom fremt 
tydelig i merknaden hva hensikten med merknaden var. 
 
Det er ikke gjort grunnundersøkelser langs strekningen. Vi har mottatt grunnundersøkelser for 
tilgrensende prosjekt sør for Tostemvegen. Her viser boniteringene ingen store utfordringer. Kart 
fra NGU viser at disse to områdene som «bart fjell, stedvis tynt dekke», jf. figur 3. 
 
Det stemmer at planområdet ligger innenfor observert marin grense. Likevel er det flere forhold 
som tilsier at det ikke er fare for kvikkleireskred. Først og fremst anmerkes det at kvikkleireskred er 
en engangshendelse. I planområdet er det gjennomført tidligere utbyggingstiltak siden 1964 basert 
på bildeanalyse av flyfoto (norgeibilder.no), uten at det er registrert hendelser med kvikkleireskred 
i NVE sin database. Videre tilsier løsmassekart fra NGU at planområdet består av henholdsvis 
fyllmasse og bart fjell med stedvis tynt dekke. Dette tilsier liten fare for kvikkleireskred. Det 
anmerkes at det er registrert en avgrenset kvikkleiresone i myrområdet nordøst for Tjøsvollvatnet. 

 
Anleggsstøy vil bli håndtert gjennom Teknisk plan og krav i anbudskonkurransen. 
 
Det er ikke forventet økt støynivå ved gjennomført tiltak. 
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          Rådmannen sin vurdering: 
 

Rådmannen viser til forslagstiller sin kommentar, og viser for øvrig til at det ettersendte svaret fra 
Grønn fremtid er vedlagt saken. 

 
4. Mattilsynet: 

 
Mattilsynet ber om at det blir tatt hensyn ved eventuell flytting av jordmasser slik at en ikke sprer 
smitte som kan gi planteskade. 

 
          Rådmannen sin vurdering: 
 

Rådmannen vurderer at problemstillingen ikke er særlig aktuelt i forbindelse med planlagte tiltak, 
som i hovedsak er en mindre utvidelse av fortau inn i etablerte hager.  

Viser for øvrig til gjeldende Forskrift om planter og tiltak mot planteskadegjørere. 

 
 
PRIVATE MERKNADER 
 

1. Ronny Mangor Eliassen: 

 
Jeg som eier av gnr 13/210 Ronny Eliassen ser ikke grunnlag for å foreta endringer på min 
innkjørsel. 
Jeg har fri sikt til fortau og vei. Som jeg ser det kan dere legge fortau som planlagt, uten at dere 
foretar endringer på min eiendom. 
Skal det bli foretatt endringer så vil jeg som berørt part, være med på ny plan runde. Med tanke 
på hvor store konsekvenser dette vil medføre min eiendom. 
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          Rådmannen sin vurdering: 
 

Karmøy kommune ønsker å stenge avkjørsel til eiendommen med den hensikt å øke 
trafikksikkerheten for myke trafikanter langs Tostemvegen. Det forventes økt trafikk når Engvegen 
kobles opp mot Tostemvegen, og det er derfor ønskelig å unngå mange enkeltavkjørsler, men 
heller samle disse. Det er heller ikke ønskelig å ha kryss tett inntil hverandre. I dette tilfellet er det 
et T-kryss på motsatt side av Tostemvegen. 
 
Rådmannen vil påpeke at reguleringsplanen er et trafikksikringstiltak bestilt av kommunens Sektor 
samferdsel og utemiljø, som ansvarlig for trafikksikkerheten. Eiendommen vil få en lengre 
innkjørsel til boligen, som beslaglegger en del av dagens etablerte eiendom, noe rådmannen ut fra 
grunneiers perspektiv kan forstå at ikke er ønskelig. Til tross for dette så må rådmannen vurdere 
saken ut fra et samfunnsmessig perspektiv, og finner i dette tilfellet at det er et nødvendig tiltak 
for å sikre en helhetlig og mer trafikksikker løsning for alle parter. Det påpekes for øvrig at 
byggegrensen på eiendommen ikke endres i forhold til den som er regulert fra før, og at 
planforslaget dermed ikke legger beslag på areal som i utgangspunktet kunne bebygges. 
Rådmannen vil legge til at det i prosessen videre med gjennomføring av planen vil være mulig for 
grunneier å komme med innspill på hvordan avkjørselen skal opparbeides. 
 
Grunneier ber om å få være med på en ny planrunde. Nå er det slik at planforslaget har vært 
utlagt til offentlig ettersyn med mulighet for berørte parter å komme med innspill. Innspillsrunden 
har ikke ført til at det er gjort endringer som tilsier at forslaget må ut på ny høring, og det blir 
dermed ingen ny runde, men forslag til vedtak om at planen godkjennes. Det er på bakgrunn av 
merknaden gjort en ny vurdering av løsning for innkjørselen, av fagkyndig plankonsulent i samråd 
med kommunens Sektor Samferdsel og utemiljø, og konkludert med at dette samlet sett er den 
beste løsningen.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vedlegg: 
Plan 2109 - Planbestemmelser 
Vurdering naturmangfold og vannmiljø 
oversiktskart 
Plankart - R2109-htm2 
gjeldende regulerinsplaner 
kommunedelplan 
Plan 2109 - Planbeskrivelse 
ROS - analyse 
Tegningshefte_2019-11-20 
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VA rammeplan 
Vurdering naturmangfold og vannmiljø 
Forespørsel om trekking av innsigelse - Tostemvegen mellom Fv47 og Tostemsvingen, Åkra - 13/649 
- Detaljregulering 
Planbestemmelser 15.06.20 
Fylkesmannen trekker sin innsigelse til plan 2109 Tostemvegen - Åkra 
Uttalelse fra Miljøorganisasjonen Grønn Fremtid 
Ettersendt svar fra Miljøorganisasjonen Grønn Fremtid 
Uttalelse fra Direktoratet for mineralforvaltnnig 
Uttalelse fra Fylkesmannen i Rogaland 
Uttalelse fra Mattilsynet 
Merknad fra Ronny Mangor Eliassen 
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Dato:
18.08.2020
Arkivsak-ID.:
20/4059
JournalpostID:
20/41671

Sakshandsamar: Aage Steen Holm

Kommunedirektør/ rådmann:

Saksnr. Utval Møtedato
100/20 Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020
121/20 Kommunestyret 21.09.2020

Plan 4079 - Detaljregulering for Fjedlasjøen naust, Visnes - 82/ 14

Rådmannens forslag til vedtak:

1. Kommunestyret vedtar detaljregulering for Fjedlasjøen Naust med tilhørende
reguleringsbestemmelser (vist på kart sist datert 21.09.20), jf. plan- og bygningslovens § 12-12.

2. Planen kunngjøres og grunneiere og rettighetshavere varsles, jf. plan- og bygningslovens § 12-12.

Hovedutvalg teknisk og miljø 01.09.2020:

Behandling:
Hagland (KL) foreslo å stryke ordene ".....og det er ikke planlagt strømforsyning til planområdet.",
under punktet "Vann, avløp, overvann/ flomvei, brannvann og renovasjon", første setning (side 3 i
saksfremlegget).
Innstillingen med Haglands endringsforslag enstemmig vedtatt.

HTM- 100/20 Vedtak:

1. Kommunestyret vedtar detaljregulering for Fjedlasjøen Naust med tilhørende
reguleringsbestemmelser (vist på kart sist datert 21.09.20), jf. plan- og bygningslovens § 12-12.,
med følgene endring i saksfamlegget under punkt "Vann, avløp, overvann/ flomvei, brannvann og
renovasjon", hvor første setning endres til: Naustene skal ikke kobles til vann- og avløp.

2. Planen kunngjøres og grunneiere og rettighetshavere varsles, jf. plan- og bygningslovens § 12-12.

Saksutredning
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Cowi AS har på vegne av grunneiere innenfor planområdet utarbeidet forslag til detaljreguleringsplan 
4079 for Fjedlasjøen Naust.  
 
Fjedlasjøen ligger nord og øst for Visnes, ved Buvik (på Hinderaker). Området er om lag 17 km 
nordvest for Kopervik. Det har adkomst via Fjedlavegen fra fv. 847 Visnesvegen.  
 
Planforslaget omfatter et areal på ca. 4,2 da. Den foreslåtte arealdisponeringen er i hovedtrekkene 
naust, og småbåtanlegg i sjø og vassdrag samt småbåthavn. Planforslaget legger til rette for bygging 
av totalt 9 naust innenfor planens grenser. 2 naust eksisterer i dag og inngår i det totale antall tillatte 
naust. Disse er tillatt gjenoppbygd dersom de skulle ødelegges ved brann eller lignende.  
 
Innenfor planområdet legges det til rette for 2 flytende bølgebrytere. Hvert naust/nausttomt kan ha 
inntil 2 båtplasser, og det tillates etablert kai for fortøyning og på/avstigning etc.  
 
 
 
 
OVERORDNA PLANER: 
Kommuneplanens arealdel 
Planforslaget omfatter arealer som i kommuneplanen er vist til småbåtanlegg i sjø og vassdrag. 
Området dekker areal på land og i sjø. Forelagte planforslag er i tråd med kommuneplanens arealdel.    
 
Fylkesdelplan for kystsonen i Rogaland 
Alle nødvendige inngrep og utbygginger i kystsonen skal legge vekt på arealøkonomisering og minst 
mulig inngrep i urørt natur. Naust og brygger skal ikke være større enn nødvendig for formålet. Det 
må tilstrebes å etablere fellesanlegg framfor enkelttiltak.  
 
 
EKSISTERENDE FORHOLD: 
 
Reguleringsplan: 
Planområdet er uregulert. Det er ingen tilgrensende planer.  
 
Vann, avløp, overvann/flomvei, brannvann og renovasjon: 
Det er ikke tekniske anlegg i området i dag.  
 
Annet (eksisterende bebyggelse mv.): 
 
Vei og trafikksituasjon: 
Det er ikke kjørbar adkomst til planområdet. Grunneierne har tinglyst veirett over eiendom gnr 82 
bnr 14 via traktorveg ned til et område med snuplass ca. 7 høydemeter ovenfor planområdet. 
Grunneierne har en tidsbegrenset rettighet til å benytte snuplassen som parkering for 2 kjøretøy. 
Den benyttes i hovedsak til avlevering og henting av utstyr. Brukerne av området bor i relativ nærhet 
til planområdet og enten går eller sykler til stedet. Fra snuplassen er det en trapp og sti ned til 
planområdet.  
 
Det planlegges ikke parkering i planforslaget. Samtlige eiere bor i nærheten av planområdet og har 
parkeringsplass ved boligene. Løsningen er i henhold til kommuneplanens bestemmelser for 
parkering for naust, så lenge det er 1 km eller mindre fra naustene til privat parkering.  
 
Ved eventuelle fremtidige salg av nausteiendommene, må de private selv ta høyde for å sikre 
parkeringsrettigheter på et egnet sted.  
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PLANFORSLAGET:  
 
Generelt: 
Planarbeidet utløser krav om begrenset konsekvensutredning (KU) iht. forskrift om 
konsekvensutredning for planer etter plan- og bygningsloven § 8*, bokstav a, vedlegg II punkt 12b 
(lystbåthavner) og § 10*, bokstav c, statlige planretningslinjer (bygging i strandsonen). Kravet til 
planprogram gjelder ikke for planer etter § 8*. 

*Revidert forskrift om konsekvensutredninger trådte i kraft 01.07.17. Henvisningen til paragrafer i 
varselet, er iht. den gamle forskriften og paragraf nummer er dermed ikke samsvarende med 
gjeldende forskrift. 

På gårdsnummer 82, Hinderaker har det lenge vært rettigheter for brukseiere ved sjøen på 
bruksnummer 14 (Fjedlasjøen). Disse rettighetene ble stadfestet ved dom i Gulating lagmannsrett i 
2004 og deretter fastsatt av Jordskifteretten i 2005. Nausttomtene ble innmålt av jordskifteretten i 
2006, i samsvar med rettsforliket og deretter tinglyst.  
 
Naustene skal oppføres som enkle konstruksjoner for oppbevaring av båt og relatert utstyr i tråd 
med kommuneplanens bestemmelser for naust. Naustene skal ikke brukes til varig opphold. I 
planbestemmelsene er det vist til hvor mange naust som kan oppføres per bestemmelsesområde slik 
at de er fordelt i tråd med rettsforliket. Det kan etableres kai uten at en må bygge tilhørende naust 
på de ulike nausteiendommene.  Planforslaget tillater ikke oppføring av stengsler for fri ferdsel i 
strandsonen.  
 
Vann, avløp, overvann/flomvei, brannvann og renovasjon: 
Naustene skal ikke kobles til vann- og avløp, og det er ikke planlagt strømforsyning til planområdet.  
 
Barn og unge: 
Planområdet er vanskelig tilgjengelig i et område med spredt bebyggelse. Det er ikke i jevnlig bruk av 
barn til lek eller fritidsaktiviteter. Kommunalsjef teknisk anser at utbygging etter plan vil ha få eller 
ingen konsekvenser for barn og unge.  
 
Folkehelse: 
Planområdet ligger i et område med spredt bebyggelse og jordbruksområder. Brukerne av området 
bor innenfor en radius på 1 km. Det er et svært begrenset antall personer som bruker området. Ut 
over å forbedre muligheten for disse personene til å bedrive sjørettet friluftsliv, har planforslaget 
liten innvirkning på folkehelsen.  
 
Karmøy kommune ønsker at båtplasser samles i grupper, slik at en minimaliserer privatiseringen av 
strandsonen, samt begrenser områder utsatt for forurensing forbundet med båthold. På lang sikt kan 
god forvaltning av strandområdene gi en positiv effekt på folkehelsen i form av rene strender og 
større bruk av strandsonen blant befolkningen. Kommunalsjef teknisk viser til fylkesdelplan for 
kystsonen i Rogaland.  
 
Naturmangfold: 
I forbindelse med utarbeiding av planforslaget er det laget en temarapport for biologisk mangfold. 
Rapporten beskriver konsekvensene av planforslaget for naturmangfoldet på land og i sjø. 
Kunnskapsgrunnlaget er sammensatt av registrerte, offentlig tilgjengelige data, samt befaring i felt. 
Beskrivelse av planens konsekvenser på naturmangfoldet er basert på kunnskap om de lokale 
forholdene, planforslaget og faglig skjønn. Planområdet har ingen forekomster av naturmangfold av 
høy verdi, og samlet gir planforslaget liten negativ konsekvens for naturmangfoldet.  Kommunalsjef 
teknisk viser til rapporten for en dypere gjennomgang av konsekvensene for naturmangfoldet.  
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Andre forhold: 
Friluftsliv: 
Planområdet ligger på en liten flate nedenfor en flere meter høy bergkant. Det er ikke mulig å gå 
langs sjøen for å nå planområdet. En må enten via en trapp og en bratt sti, eller komme med båt. På 
grunn av topografien er stedet lite nyttet til friluftsliv av andre enn de som har båtplassene sine 
innenfor området.  
 
Planbestemmelsene sier at det ikke er tillatt med stengsler langs sjøen, slik at en fritt kan ferdes 
innenfor planområdet.  
 
Utbygging etter planen vil ha liten virkning på friluftslivet utenfor planområdet. Se ellers temarapport 
friluftsliv for en gjennomgang av konsekvenser for friluftslivet.  
 
 
Landskap: 
Etableringen av 7 nye naust er en fortetting og reetablering av et eksisterende naustmiljø. Området 
er synlig fra boligbebyggelsen i sør og vest. Foreslått fortetting vurderes å gi en liten negativ 
konsekvens med tanke på landskapet.  
 
Anleggstrafikk: 
Tilkomst med tanke på utbygging etter plan vil skje via sjø.  Det vises forøvrig til den vedlagte 
planbeskrivelsen og tilhørende temarapporter.  
 
Økonomiske konsekvenser: 
Det er ingen offentlige areal i planen som skal overtas av kommunen. Det fører ikke til utbygging som 
medfører utvidelse av offentlige lednings- eller veinett.  
 
 
 
SAKSBEHANDLING: 
 
Ovennevnte forslag til reguleringsplan ble behandlet av hovedutvalg teknisk og miljø 1.gang i møte 
den 05.03.19 - sak 24/19 og følgende vedtak ble fattet: 
           

1. Hovedutvalg teknisk og miljø vedtar ved 1. gangs 
behandling at forslag til detaljreguleringsplan (4079) 
for Fjedlasjøen naust, gnr 82 bnr 14, datert 05.03.19, 
legges ut til offentlig ettersyn. Berørte grunneiere 
varsles, jf. plan- og bygningsloven § 5-2 og § 12-10. 

2. Det foretas befaring før 2. gangs behandling. 

 
Planforslaget har vært utlagt til offentlig ettersyn med frist for merknader satt til 08.05.19. 
 
Det er innkommet følgende uttalelser og merknader til planforslaget: 
 
A.  Uttalelser: 
 

1. Fylkesmannen i Rogaland          07.05.19 og 27.02.20 
2. Statens vegvesen, region Vest          03.04.19 
3. Fiskeridirektoratet          21.03.19 
4. Karmsund Havn IKS          24.03.19 
5. Fiskarlaget Vest          22.05.19 
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Sammendrag av uttalelser og merknader som inneholder anmerkninger til reguleringsforslaget er, 
sammen med den administrative vurdering, vedlagt. 
 
Fylkesmannen i Rogaland fremsatte i brev 07.05.19 innsigelse til planforslaget. Fylkesmannen 
fremmet innsigelse på bakgrunn av manglende byggegrense i byggeområder for naust. 
Fylkesmannen viste til at dette kunne føre til at naust ble bygd helt i sjøkanten og at dette ville hindre 
intensjonen om allmenn tilgang til sjøen.  
 
Innsigelsen er imøtekommet med at det er lagt inn en byggegrense i byggeområder for naust. Det er 
vurdert at byggegrensen ikke vil hindre at man kan anlegge skinner eller lignende for å dra båt opp 
og ned til naustene, siden disse ikke hindrer ferdsel i sjøkanten.   
 
Innsigelsen ble trukket ved brev 27.02.20. 
 
 
Ved 2. gangs behandling: 
Forslag til reguleringsplan ble behandlet av hovedutvalg teknisk og miljø 2.gang i møte den 28.04.20. 
– sak 44/20, og følgende vedtak ble fattet: 
 

1. Hovedutvalg teknisk og miljø viser til kommunalsjef teknisk sin vurdering av de innkomne uttalelser 
og merknader og vedtar endringer i planforslaget i samsvar med anbefaling fra kommunalsjef 
teknisk. 

 
2. De grunneiere og rettighetshavere som berøres av endringer i planforslaget som er vedtatt i den 

foreliggende behandling, varsles og gis en frist av 6 uker til å uttale seg, jf. plan- og bygningslovens 
§ 12-10. Dersom det ikke kommer inn merknader, anses behandlingen i Hovedutvalg teknisk og 
miljø som avsluttet og saken legges fram for Kommunestyret, jf. plan- og bygningslovens § 12-12. 

 
Planforslaget har vært utlagt til begrenset ettersyn i tidsrommet 04.05.20-15.06.20.  
 
Følgende uttalelser er kommet inn etter offentlig ettersyn: 
 
A: Offentlige myndigheter 

1. Statens vegvesen, region Vest          29.05.20 
2. Fiskeridirektoratet          12.06.20 

 
 

B: Private og organisasjoner 
Ingen innkomne merknader.  
 
De innkomne uttalelsene er vurdert og vedlagt.  
For vurdering, se «Sammendrag av uttalelser» bakerst i saksfremlegget. 
 
 
 
 
 
RÅDMANNEN SIN VURDERING: 
 
Forslag til reguleringsplan er behandlet i samsvar med bestemmelsene i plan- og bygningsloven. Det 
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foreligger ikke innsigelse fra fylkeskommune eller statlig fagmyndighet, og planen kan godkjennes av 
kommunestyret. 
 
Høringsrunden har ikke avdekket vesentlige konflikter knyttet til planforslaget. Rådmannen vil i 
denne sammenheng vise til den etterfølgende gjennomgang av de enkelte uttalelsene. 
 
Rådmannens konkrete vurdering av planen er at dette er en forholdsvis enkel plan. Det er ikke 
oppdaget forhold som skulle tilsi at planen ikke bør gjennomføres. Konsekvenser av gjennomføring 
anses som små. Planen er i samsvar med overordnet plan og foregående rettsprosesser.  
 
Konklusjon: 
Det er i denne gjennomgangen ikke foreslått endringer i planforslaget som betinger nytt offentlig 
ettersyn. På bakgrunn av det som er sagt over, vil rådmannen anbefale at planforslaget med 
tilhørende bestemmelser, datert 21.09.20, godkjennes. 
 
 

 

Rådmannen i Karmøy, 18.08.2020  
 
 
Vibeke Vikse Johnsen  
sign.  

 

VEDLEGG: 

1. Planbestemmelser 
2. Oversiktskart 
3. Gjeldende kommuneplan – utsnitt 
4. Gjeldende reguleringsplan 
5. Plankart, datert 21.09.20 
6. Planbeskrivelse  

a. ROS - analyse 
7. Diverse vedlegg 

a. Fagrapporter 
8. Uttalelser 

a. Samlet – 1. offentlig høring 
b. Trekker innsigelse 
c. Samlet – begrenset ettersyn 
d.  

 

SAMMENDRAG AV UTTALELSER, SAMT ADMINISTRATIV VURDERING 
 
Alle uttalelsene er i sin helhet vedlagt. Sammendraget gjengir hovedinnholdet fra uttalelsene, samt 
forslagsstillers og administrasjonens vurderinger.  
 
Innkomne uttalelser og merknader til 1. utlegging til offentlig høring.  
 
Offentlige uttalelser: 
 
Fiskeridirektoratet, 21.03.19: 
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Fiskeridirektoratet Sør fremsatte ingen vesentlige merknader til planarbeidet til oppstartsmeldingen. 
Fiskeridirektoratet sør kan ikke se at planforslaget har vesentlige konsekvenser for de interesser 
direktoratet skal ivareta, og har således ingen vesentlige merknader til planforslaget.  
 
Kommunalsjef teknisk sin kommentar: 
Ingen kommentar. Merknaden er tatt til etterretning.  
 
Karmsund Havn IKS, 24.03.19: 
Karmsund Havn IKS har ingen merknader til dette utover å vise til uttale fra Kystverket i sakens 
anledning.  
 
Kommunalsjef teknisk sin kommentar: 
Ingen kommentar. Merknaden er tatt til etterretning 
 
Statens vegvesen, region Vest, 03.04.19: 
Planområdet grenser ikke til fylkesveg, og planen vil ikke medføre endringer i trafikkforholdene på 
overordnet vegnett. Statens vegvesen sine innspill til oppstart av planarbeidet er kommentert i 
saken. Vi har ikke andre merknader til planarbeidet.  
 
Kommunalsjef teknisk sin kommentar: 
Ingen kommentar. Merknaden er tatt til etterretning 
 
 
Fiskarlaget Vest, 22.05.19: 
Fiskarlaget Vest har noen generelle merknader som ikke blir gjengitt i sammendraget. Under er 
gjengitt det som angår planforslaget spesifikt: 
 
Fiskarlaget Vest viser til fiskeridirektoratet si nettside som viser at det ikkje er registrert 
fiskeriinteresser i/ved reguleringsområdet. Det blir derimot og fiska i område som ikkje er registrert 
der.  
 
Fiskarlaget Vest ser positivt på at flytebrygge inklusi forankring skal skje innanfor 
reguleringsområdet, samt at det ikkje er tillate med vedlikehald av båtar i småbåthamna som kan 
føre til miljøforureining.  
Naust må kunne plasseres slik at dei er mest mogeleg hensiktsmessig plassert i høve til bruken. Det 
må ikkje vere krav om at ein skal kunne gå langs heile strandsona. Ein må kunne gå bak eit naust i eit 
avgrensa område.  
 
Ein vil til slutt gjere merksam på at fiskerinæringa er basert på fornybar biologisk produksjon, og er 
derfor grunnleggjande avhengig av eit reint og produktivt kyst- og havmiljø mest mogeleg fritt for 
miljøgifter, framandstoff og legemiddel. I tillegg er ein avhengig av å ha eigna areal å fiske på.  
 
Kommunalsjef teknisk sin kommentar: 

Ingen kommentar. Merknaden er tatt til etterretning. Angående byggegrense for naustene er 
dette kommentert i kommentaren til uttalen fra fylkesmannen i Rogaland.  

 
 
Fylkesmannen i Rogaland, 07.05.19 og 27.02.20 
07.05.19: 
I bestemmelse 3.8 heter det at naustene ikke skal plasseres slik at de hindrer ferdsel i strandsonen. 
Videre heter det i bestemmelse 3.10 at området skal opparbeides på en slik måte at det inviterer til 
allmenn ferdsel og bruk, og at gjerder, levegger og eller annen type stengsel ikke er tillatt.  
 
For område #3 og #4 er byggegrensen vist ut i sjø, og i praksis kan man derfor bygge naust helt i 
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vannkanten uten mulighet for ferdsel på utsiden. Fylkesmannen har derfor innsigelse til at det for 
disse to områdene ikke er vist byggegrense for naust som bygger opp om bestemmelsene 3.8 og 
3.10. Innsigelsen kan løses ved at det settes en byggegrense noe inn på land for naustene.  
 
Fylkesmannen har ut over dette ikke merknader til planen.  
 
27.02.20: 
Viser til brev datert 19.02.2020. Karmøy kommune ber Fylkesmannen trekke innsigelsen til plan 4079 
for Fjedlasjøen naust, Visnes. Kommunen har revidert plankartet etter tilbakemelding i brev datert 
14.02.2020. Planforslaget sikrer nå allmenn ferdsel både i planbestemmelsene og i plankartet.  
 
Med bakgrunn i det oppdaterte plankartet, trekker Fylkesmannen innsigelsen til planen.  
 
Kommunalsjef teknisk sin kommentar: 

For å imøtekomme innsigelsen er det lagt inn byggegrenser i byggeområder for naust. Det er 
en egen byggegrense i sjøen for kaianlegg.  

 
 
 
 
 
 
Innkomne uttalelser og merknader til begrenset høring 04.05.20 – 15.06.20: 
 

1. FISKERIDIREKTORATET – FORVALTNINGSSEKSJONEN I REGION SØR 

Fiskeridirektoratet kan ikke se at de interesser Fiskeridirektoratet er satt til å ivareta i 
planleggingen, vil kunne berøres spesielt negativt av denne planen. Det er viktig at man 
opptrer hensynsfullt ved eventuell gjennomføring av planen.  

 
Rådmannen sin vurdering: 
          Ingen ytterligere kommentar.  

 
 
 

2. STATENS VEGVESEN, TRANSPORT OG SAMFUNN 

Statens vegvesen har ingen merknader til endringa i planforslaget.  
 
Rådmannen sin vurdering: 
Ingen kommentar. 
 

 
Vedlegg: 
R4079-kst 
planbestemmelser 
oversiktskart 
utsnitt kommuneplan 
planbeskrivelse 
RISIKO OG SÅRBARHET 21.09.20 
TEMARAPPORT BIOLOGISK MANGFOLD 02.11.18 
TEMARAPPORT FRILUFTSLIV 02.11.18 
TEMARAPPORT LANDSKAP 02.11.18 
Samlet merknader - offentlig ettersyn 1 
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Samlet merknader ettersyn 2 
fylkesmannen trekker innsigelse 
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